
 تامين تجهيزات گلوگاهي 
صنعت نفت و گاز در كشور 

يادداشت-3يادداشت-2

 معضلات 
دولت الكترونيك

 بازار آزاد 
و اقتصاد سوداگرانه

ب��ا توجه ب��ه رش��د صنعت 
ديجيتال در 10 سال اخير در 
ايران، اكنون مردم و فعالان 
اقتصادي روزانه با سامانه هاي 
مختلفي سروكار دارند، زيرا 
بسياري از فرآيندهاي اداري 
بايد به ص��ورت برخط انجام 
ش��ود، اما متاسفانه بسياري 
از اين س��امانه در طي روز به دفعات قطع مي ش��وند 
و انج��ام كار را به تاخير مي اندازند ك��ه وقت و هزينه 
ارباب رجوع مج��ازي را هدر مي دهد. زماني كه كارها 
از طريق مراجعه حضوري انجام مي گرفت، بالاي هر 
ميز اداري يك بخشنامه با محتوي تكريم ارباب رجوع 
وجود داشت كه اگرچه كاركردي نداشت اما حداقل 
ظاهر را حفظ مي كرد ولي اكنون حتي آن شعارها را در 
سايت ها و سامانه ها نمي بينيم. از طرف ديگر متاسفانه 
قطعي مكرر س��امانه ها ك��ه براي ارب��اب رجوع قابل 
راستي آزمايي نيست، به بهانه اي تبديل شده تا افراد 
كار خود را به تعويق بيندازند و انجام ندهند و به راحتي 
بگويند سامانه قطع است. اين دو موضوع باعث شده 
در برخي فرآيندها بهره وري و كيفيت خدمات دهي 
حتي به نسبت 10 سال قبل نيز كاهش يابد و مردم و 
فعالان اقتصادي هزينه زيادي بابت آن پرداخت كنند، 
هزينه اي كه ديده نمي شود و تنها به ارباب رجوع فشار 
عصبي و رواني وارد مي كند. اما براي بهبود فرآيندهاي 
برخط چه پيشنهادي مي توان داد؟ اول: تا از كارايي و 
بهره وري 100 درصدي يك سامانه مطمئن نشديم 
آن را راه اندازي نكني��م. دوم: قبل از راه اندازي حداقل 
به مدت ش��ش ماه به صورت آزمايش��ي سامانه فعال 
ش��ود تا ايرادهاي آن قبل از اجراي كامل مش��خص 
شود. س��وم: در راه اندازي س��امانه ها از تمام ذينفعان 
آن به خصوص مصرف كنن��دگان و بخش خصوصي 
متخصص نظرخواهي صورت گي��رد. چهارم: دولت 
زيرساخت لازم نظير پهناي باند و تجهيزات را در اسرع 
وقت تامين كند تا مشكل و بهانه اي بابت مسائل فني 
قطعي سايت ها وجود نداشته باشد و هيچ كسي نتواند 

به شهروند و فعال اقتصادي بگويد سامانه قطع است.
در واقع ما در س��ال هاي گذشته، در كنار تحريم هاي 
خارجي با محدوديت هاي داخلي و بعضا تصميماتي 
كه ش��رايط را براي فعالان اقتصادي دش��وار مي كند 
نيز مواجه بوديم. در اين ش��رايط، لازم اس��ت بخش 
خصوصي و اتاق بازرگاني نيز پويايي خود را افزون كنند 
تا بتوانند در مقابل مسائل و مشكلات داخلي و خارجي 
هر روزه عكس العمل سريع تري نشان دهند. لازم است 
كميسيون هاي تخصصي اتاق هاي بازرگاني به همراه 
تشكل هاي اقتصادي مختلف مشكلات صنايع مختلف 
را به سرعت شناس��ايي و در جهت مطالبه اصلاح آن 
بكوشند و همچنين با پويايي خود از ايجاد مشكلات 

جديد جلوگيري كنند.

 پي��ش از اين هم درب��اره نظم 
ليبرالي و اصل رقابت در بازار آزاد 
صحبت كرديم. اشاره كرديم، 
سرمايه داران و توليد كننده ها 
براي افزايش سرمايه خود ناچار 
به ورود به ي��ك رقابت و ايجاد 
كنش��گري براي كس��ب سود 
هس��تند. در واقع در ب��ازار آزاد 
بدون كسب سود نمي توان پولدار شد. در يك چنين نظمي، 
مشتري در راس اهميت ها قرار مي گيرد و همه تلاش ها براي 
راضي نگه داشتن مشتري و مصرف كننده صورت مي گيرد. 
برخلاف بسياري از ادعاها كه اين روزها در محافل اقتصادي 
مطرح مي ش��ود در ايران هيچ نش��انه اي از نظم بازار آزاد 
مشاهده نمي شود. اينكه ناگهان فردي از طريق سوداگري 
زمين مي خ��رد و زمينش در بازه زماني كوتاهي ده ها برابر 
مي شود. يا شخص ديگري يك خودروي 206 مي گيرد و 
ناگهان اين خودرو صدها ميليون تومان قيمت پيدا مي كند، 
نشان مي دهد اقتصاد ايران نسبتي با تجارت آزاد و بازار آزاد 
ندارد. اتفاقا در اقتصاد ايران هيچ تلاشي براي جلب توجه 
مردم و مش��تري صورت نمي گيرد. به اين دليل است كه 
س��وداگران و دلالان سودهاي كلاني كسب كرده و جيب 
مشتري را خالي مي كنند. در يك اقتصاد كه نسبتي با بازار 
آزاد ندارد، دلالي و سوداگري جولان مي دهد و توليد معناي 
خود را از دست مي دهد. اگر بازار آزاد بخواهد از حق فردي 
دفاع كند مشتري است و اگر قرار باشد منافع گروهي را بر 
باد دهد، اين منافع سرمايه داران است. افراد ضعيف، تنبل، 
غيرمولد و دلال در بازار آزاد جايي ندارند. در نظم اقتصاد بازار 
آزاد، اتفاقي كه رخ مي دهد آن است كه توليد، به نفع كليت 
جامعه تغيير جهت مي دهد. هر مصرف كننده اي در اقتصاد 
بازار آزاد، درآمدي دارد و پولي در جيب دارد. سودهايي كه 
گاهي كم و مواقعي هم زياد هستند. شهروندان در اين جامعه 
ممكن است ماهانه 5ميليون درآمد داشته باشند و ممكن 
است، 500ميليون تومان درآمد داشته باشند. يك كارگر 
تازه كار  5الي 10ميليون مي گيرد و يك س��رمايه دار، يك 
ميليارد درآمد دارد. در شرايطي كه يك توليد كننده وجود 
داشته باشد، مصرف كننده بودجه اندك خود را به سرعت 
از دست مي دهد. چرا كه در اين اقتصاد رقابتي وجود ندارد. 
اين روند در اقتصاد ايران به عينه قابل رديابي است. مشتري 
براي پرداخت هزينه ه��اي زندگي در يك بازار غيررقابتي 
بايد هزينه هاي بيشتري پرداخت كند، اما در بازار آزاد فرد 
مي تواند متناسب با تحركات خود در فضاي اقتصادي، درآمد 
كسب كند و در بطن يك بازار رقابتي، هزينه هاي كمتري 
بپردازد. اين روند در بازار آزاد اتفاق مي افتد اما در بطن بازار 
غيررقابتي، فساد، اختلاس و ويژه خواري جولان مي دهد. به 
عنوان نمونه، خودرو در ايران يك كالاي لوكس و سرمايه اي 
است اما در بسياري از كشورهاي جهان يك كالاي مصرفي 
است. ايرانيان به دليل عدم وجود رقابت در بازار خودروي 
ايران، ناچارن��د رقم هاي بالاتري بپردازن��د، خودروهايي 
ادامه در صفحه 3 غيراستاندارد، ناايمن و گران.  

مهرداد عباد مهدي تديني

اشتغال و مصرف انرژي در صنعت 
ساختمان افزايش يافت
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»تعادل« بررسي مي كند

شوراي نگهبان: واردات خودروي كاركرده قانون شد

سازمان استاندارد: ورود فوري ميليون ها خودرو فراهم شد
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مانع بزرگ ورود خودروي خارجي
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يادداشت-1

 خودرو ارزان مي شود 
یا گران؟

روز گذش��ته خبر رس��يد كه 
شوراي نگهبان مصوبه مجلس 
در خصوص واردات خودروهاي 
خارجي كاركرده را رسما تاييد 
كرده است؛ مصوبه اي كه از روز 
گذشته در قالب قانون درآمده و 
بايد در مسير اجرايي شدن قرار 
بگيرد. برخي معتقدند قيمت 
خودرو در دالان نزولي ش��دن قرار مي گيرد و برخي ديگر 
اشاره مي كنند كه تغييري در روند كلي عرضه و تقاضا رخ 

نمي دهد و بازار مسير طبيعي خود را طي مي كند.
1( ش��خصا معتقدم مصوبه مرتبط با واردات خودروهاي 
خارجي دس��ت دوم، مصوبه اي اس��ت كه هم پيشنهاد و 
هم تصويب آن در فضايي كاملا احساسي رخ داد. شرايط 
بازار خودرو به دليل تصميمات غلط 5 الي 6سال گذشته 
از جمله »ممنوعيت مطلق واردات خودرو« و »افت توليد 
و عرضه خودرو« توسط شركت هاي داخلي و... به ورطه اي 
افتاد كه سياستگذار را ناچار به اتخاذ تصميماتي كرد كه اين 
تصميمات شايد به اندازه كافي پخته نشده بودند. نمايندگان 
مجلس به جاي اينكه رويكرد اصلاحي خود را از 4 س��ال 
قبل آغاز كرده و هر سال 30 الي 40 هزار خودرو وارد كنند، 
ناگهان در سال پاياني عمر مجلس براي جلب توجه افكار 

عمومي، مصوبه اي را به صورت عجولانه تصويب كردند. 
2( به  طور كلي خودروي كاركرده و دس��ت دوم در ظاهر 
قيمت ارزان ت��ر و ارزبري كمت��ري دارد، اما در عين حال 
نگهداري و خدمات پس از فروش اين نوع خودروها كه بر 
اثر استهلاك ايجاد مي شود، ممكن است بيشتر از سودي 
باشد كه در اثر قيمت كمتر متوجه صاحب خودرو مي شود. 
در واقع يك هزينه پنهان و نهفته در اين نوع خودروها وجود 
دارد كه در طول زمان خود را نمايان مي كند. البته دلالان 
بازار خودرو اعلام كرده اند كه نمايندگاني به كش��ورهاي 
مختلف مي فرستند يا از كش��ورهاي خاصي خودروهاي 
استاندارد وارد مي كنند و... تا سطح استاندارد خودروها بالا 
برود. اما نبايد فراموش كرد، تجربه اي در سال هاي قبل در 
خصوص خودروهاي دسته دوم تجاري رخ داده كه برخي 
تحليلگران را مي ترساند. در بسياري از موارد قطعات اصلي 
اين خودروهاي تجاري باز مي شدند و قطعات مستعمل 
روي آنها بسته شدند و عمر اين خودروها را به بيش از 5 سال 
مي رساند. اين روند ممكن است در خصوص خودروهاي 

سواري دست دوم هم رخ بدهد. 
3( برخي اظهارات شنيده ش��ده كه خريد خودروهاي 
كاركرده اتفاق عجيبي نيست و حتي كشورهاي اروپايي 
هم اقدام به خريد خودروه��اي كاركرده مي كنند. مثلا 
كشوري مانند آلمان خودروهاي دست دوم خود را به ساير 
كشورهاي اتحاديه اروپا مي فرستد. اين نقل و انتقالات بر 
اساس تفاهمي اس��ت كه ميان كشورهاي اتحاديه اروپا 
وجود دارد و خودروهاي مس��تعمل از كشورهايي مثل 
آلمان به كش��ورهايي چون پرتغال، اس��پانيا و... ارسال 
ادامه در صفحه 4 مي شوند.   

حسن كريمي سنجري

مجي�د اع�زازي| در ش��رايطي ك��ه صنع��ت 
س��اختمان توانس��ت رك��وردِ رون��ق نس��بي و ل��ب 
 م��رزي ارديبهش��ت م��اه را تك��رار كن��د، بن��ا ب��ه 
پيش بيني فع��الان اين صنعت انتظار مي رود، اين رونق 
در تيرماه نيز ت��داوم يابد. فعاليت هاي س��اختماني در 
ارديبهش��ت ماه س��ال جاري پس از خروج ركود ناشي 
از تعطي��لات ن��وروزي در فروردين ماه، دوب��اره به مدار 
رونق نس��بي ماه هاي پاياني س��ال 1401 نزديك شد. 

توليد مسكن و ساختمان طي س��ال هاي اخير به دليل 
نوسان هاي موجود در اقتصاد كلان به شدت آسيب ديده 
و كاهش يافته است، با اين حال، فعاليت هاي ساختماني 
در ارديبهشت و خرداد هر ساله، به دليل تغييرات فصلي 
جان دوباره اي مي گيرد و در ماه هاي انتهايي س��ال نيز 
زمينه هاي اي��ن تنفس دوباره فراهم مي ش��ود. در واقع 
مي توان با استناد به آمارهاي سال هاي اخير گفت، صنعت 
صفحه 5 را بخوانيد نيمه جان ساختمان در...  

شاخص كل بازار سرمايه در اولين روز كاري هفته 
با سختي بس��يار زياد توانست خود را از مرز سقوط 
سنگين نجات دهد و در محدوده دو ميليوني باقي 
بماند. هفته اخير سخت ترين هفته بورس سپري شد 
و بازدهي منفي شش درصدي را در يك هفته كسب 
كرد، اين منفي ها باعث شد كه ميزان ورود نقدينگي 
به تالار شيشه اي كاهش يابد و دوباره شرايط وخيم 

شود چراكه ارزش معاملات بازار به پايين ترين رقم 
خود از اسفند ماه تاكنون رسيده است.

شاخص كل بورس تلاش بسيار زيادي كرد كه ديروز 
منفي بسته نشود اما در نهايت معاملات شاخص كل 
منفي و شاخص كل هم وزن نيز مثبت شد. بازار اين 
روزها و طبق روال گذشته از بي اعتمادي رنج ميبرد 
صفحه 4 را بخوانيد و اين مشكل باعث شده كه...  



در شرايطي كه رييس كل بانك مركزي چند روز قبل به 
بانك ها هشدار داد كه نسبت به افزايش نرخ سود سپرده 
اقدام نكنند و به اين ترتيب نقش خود را در كاهش سرعت 
رشد نقدينگي و در نهايت پايين آوردن تورم ايفا كنند، در 
عين حال همچنان يكي از معضلات مهم باقي مانده در اين 
حوزه، نحوه مديريت شرايط به شكلي است كه از سويي به 
تشديد ركود منجر نشود و از سوي ديگر بانك مركزي را به 

عامل اصلي افزايش نقدينگي بدل نكند. 
البته دولت تنها بازيگر اين عرصه نيس��ت. نمايندگان 
مجلس در ماه هاي گذشته بارها نسبت به كاهش ميزان 
تس��هيلات دهي بانك ها و دشوار شدن فرآيند دريافت 
وام خرد شكايت كرده و از وزارت اقتصاد خواسته اند كه 
شرايط را براي اين موضوع فراهم كند. در چنين بستري، 
بانك مركزي با چالشي جدي در اين حوزه مواجه است 
كه از سويي منابع پرداخت تسهيلات چگونه فراهم شود 
و از سوي ديگر تخصيص آن به چه شكل انجام شود. در 
چنين بستري وزير كار در جديدترين صحبت هاي خود، 
حتي افزايش شديد حقوق را نيز غيرمنطقي دانسته و 
گفته در ص��ورت افزايش حقوق يك موج جديد تورمي 
در راه خواهد بود. وي خطاب به بازنشستگان حاضر در 
جمع، ادامه داد: ش��ايد يكي از خواسته هاي به حق شما 
اين باش��د كه حداقل معيشت جامعه بازنشستگي بايد 
تامين شود، حرف به حقي است. حتما بايد انجام شود. 
تلاش هاي خوبي در حال انجام است تا به ثبات برسيم. 
در برخي كالاها ب��ه ثبات رس��يديم و در برخي كالاها 
هنوز مش��كل داريم. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي با 
بيان اينكه اگر دولت قد علم ك��رده و تورم را مهار كند، 
قطعا جامعه بازنشستگي به بخشي از خواسته هاي خود 
خواهد رسيد، افزود: اگر نتوانيم تورم را مهار كنيم و تورم 
سرسام آور وجود داشته باشد، هرچقدر افزايش حقوق 
داشته باش��يم، به اصطلاح خرج از كيسه مهمان است. 
وقتي تورم بر اقتصاد كشور عارض شود يعني سفره مردم 

كوچك مي شود.
وي بيان ك��رد: هرچقدر دولت بدون پش��توانه حقوق را 
افزايش دهد، يعني استقراض از بانك مركزي؛ استقراض 
از بان��ك مركزي هم يعني پول پر ق��درت و پول پرقدرت 
به معناي افزايش تورم هش��ت برابري است. هم در حوزه 
صادرات نف��ت، هم صادرات غير نفتي، هم اصلاح ضريب 
جين��ي و هم در زمينه تراز تج��اري كارهاي خوبي انجام 
مي شود اما مهار تورم كاري كارستان مي خواهد. مرتضوي 
با تاكيد بر اينكه مشكلات بازنشستگان بايد در دستور كار 
ما باشد، عنوان كرد: بالغ بر ۱۶۰ شركت وابسته به صندوق 
بازنشستگي كش��وري داريم. اگر اينها از روز اول درست 
مديريت مي ش��دند امروز دست ش��ما در جيب خودتان 
بود و با افتخار درآمد كس��ب مي كرديد. اين سياست در 
حال جاري شدن است. قطعا قول مي دهم در گام نخست 
حداقل يك نفر از منتخبين بازنشستگان با اصلاح ضوابط و 
آيين نامه ها عضو هيات مديره صندوق بازنشستگي كشوري 
خواهد ش��د. من اين اصطلاح »بازنشستگي« را هم غلط 
مصطلح مي دانم، مگر بازايس��تادگي داشتيم كه اكنون 
اين عزيزان بازنشسته مي شوند؟. وي با اشاره به تاكيدات 
رهبري مبني بر اينكه بايد اقتص��اد درون زا و برون نگر را 
طراحي كنيم، عنوان كرد: براي رسيدن به رشد توليد نياز 
به زيرساخت ها داريم. نياز به زيرساخت در حوزه معدن، در 

حوزه توجه به اقتصاد دريا محور، در حوزه توسعه حمل و 
نقل ريلي و جاده اي، در حوزه توسعه حمل و نقل هوايي، 
در حوزه افزايش بهره وري و استفاده از دانش روز و ارتباط 
مناسب با كشورهاي جهان؛ حدود دو سالي كه از عمر اين 
دولت مي گذرد رييس جمهوري بيرق ديپلماسي خارجي 
را برافراشته اند. هم با كشورهاي همسايه، هم با كشورهاي 
آسيايي، هم با كشورهاي اروپايي، هم با كشورهاي آفريقايي 
و هم با كشورهاي امريكاي جنوبي ارتباطات بسيار وسيعي 
براي برون رفت مشكلات فراهم شده است. وزير كار توضيح 
داد: در خبره��ا ملاحظه كردم كه با افزايش توليد نفت به 
بالغ بر دو ميليون بش��كه در روز، اي��ران دوباره به جايگاه 
خود برگشته است و بعد از عربس��تان و عراق و امارات ما 
مقام چهارم را در توليد و ان شاءالله صادرات نفت به دست 
آورديم. در چند س��ال گذش��ته برخي از دولت مردان در 
مجالس اعلام مي كردند اگر كسي بتواند دراين كشور روزي 
۳۰۰ هزار بشكه نفت صادر كند، او را به ما معرفي كنيد تا 
به عنوان وزير نفت انتخاب كنيم. بنا بر گزارش��ات مراكز 
رسمي جهاني، صادرات نفت امروز ما با ميعانات نفتي بالغ 
بر يك ميليون و ۵۰۰ هزار بش��كه در روز شده است. البته 
مشكلاتي همواره به واسطه شياطين وجود دارد اما اقتصاد 
ما بعد از يك دهه رش��د منفي روند رشد مثبت را به خود 
گرفته است. مرتضوي افزود: شايد در پاسخ به اين عرايض، 
شما سوال كنيد اگر چنين است چرا ما همواره در عسر و 
حرج به سر مي بريم؟. س��ال ها زلف رشد اقتصادي ما را با 
اخم و لبخند بيگانگان گ��ره زده بودند كه به فضل الهي از 
آن عبور كرديم. زمامي كه اين دولت زمام مديريت اجرايي 
كشور را به دست گرفت، شاهد ورشكستگي صندوق هاي 
بازنشستگي بوديم كه اقتصاد كش��ور را با بحران مواجه 
مي كرد. در نيمه دوم س��ال ۱۴۰۰ صرفا بالغ بر ۴۰۰ هزار 
ميليارد تومان بنا بر تعبير امروزي ها ۴۰۰ همت كسري 
بودجه صندوق هاي بازنشستگي بود. بدهي كه براي دولت 
ايجاد شده بود بالغ بر ۵۰۰ هزار ميليارد تومان انتشار اوراق 
خزانه بود كه ب��ه روايتي تا افق ۱۴۰۴ بال��غ بر ۷۰۰ هزار 
ميليارد تومان و معادل بودجه عمومي يك سال كشور بود. 
اما ما با همين تمهيدات و با افزايش صادرات و با اصلاح تراز 
تجاري و مثبت شدن تراز تجاري ايران توانستيم به راحتي 
از اين بحران ها عبور كنيم. اين صحبت ها به خوبي نشان 

مي دهد كه دولت با چه محدوديت هايي مواجه است اما در 
همين شرايط بانك مركزي از اقدام ضربتي براي افزايش 
ميزان تسهيلات دهي در سطح خرد سخن مي گويد. ابوذر 
سروش با بيان اينكه بانك مركزي به منظور تشويق شبكه 
بانكي در اعطاي تسهيلات خرد معياري تحت عنوان »سهم 
بانك ها در زمينه تامين مالي خرد« در ترازنامه بانك ها ايجاد 
كرده است افزود: نحوه افتتاح حساب غيرحضوري، امضاي 
الكترونيك و استفاده از زيرساخت هاي سفته الكترونيك، 
از ديگر اقدمات بانك مركزي در راس��تاي تس��هيل گري 
در پرداخت تس��هيلات خرد اس��ت كه منجر به توسعه و 
تسهيل به تسهيلات خرد توس��ط مردم شده است. وي 
افزايش تس��هيلات قرض الحس��نه خرد از ۲۰۰ ميليون 
تومان به ۳۰۰ ميليون تومان براي اش��خاص حقيقي و از 
۵۰۰ ميليون تومان به ۷۵۰ ميليون تومان براي اشخاص 
حقوقي را از ديگر اقدمات بانك مركزي در اين زمينه عنوان 
كرد و افزود: در همين راستا به طور موازي در ارتباط با تامين 
مالي از طريق كارت مرابحه سقف اينگونه كارت ها نيز از 
۲۰۰ ميليون تومان به ۳۰۰ ميليون تومان افزايش يافت و 
مقرر شد كه بانك مركزي در فروردين ماه هر سال نسبت 
به تعديل احتمالي ميزان تسهيلات قرض الحسنه خرد و 
كارت اعتباري مرابح��ه اقدامات لازم را انجام دهد. معاون 
نظارت بانك مركزي با تاكيد بر اينكه در راستاي كنترل 
رشد نقدينگي بانك ها، بانك مركزي ابزارهايي براي كنترل 
اين موضوع در اختيار دارد گفت: يكي از اين ابزارها كنترل 
مقداري ترازنامه بانك هاست كه در اين خصوص بانك ها 
با توجه به معيارهاي متفاوتي ارزيابي مي شوند و يك نمره 
نهايي اخذ مي كنند و سهم رشد نقدينگي كشور به تناسب 
هر بانك به آن تخصيص مي يابد. سروش با بيان اينكه بانك 
مركزي به منظور سوق دادن بانك ها در زمينه تامين مالي 
خرد و اينكه بانك ها خود نيز به ارايه اين خدمات علاقه مند 
شوند گفت: بانك مركزي در زمينه رشد ترازنامه بانك ها 
معيارهايي تحت عنوان »س��هم بانك ها در زمينه تامين 
مالي خرد« نيز لحاظ كرده است كه به عنوان يك عملكرد 
مثبت تلقي مي شود. وي افزود: بانك هايي كه تامين مالي 
خرد انجام مي دهند امكان رشد ترازنامه بيشتري نسبت به 
بانك هايي كه تامين مالي كمتري دارند خواهند داشت. 
معاون نظ��ارت بانك مركزي با اش��اره به ذخيره عمومي 

تسهيلات خرد بانك ها گفت: به طور عمومي تسهيلات 
خرد بانك ها مطالبات غير جاري كمتري نسبت به مطالبات 
غيرجاري كلان دارن��د. وي تصريح ك��رد: در واقع مردم 
منظم تر نسبت به برخي بنگاه هاي اقتصادي كه مشكلات 
مالي دارند، اقس��اط تسهيلات خرد را پرداخت مي كنند. 
معاون نظارت بانك مركزي تاكيد كرد: بانك مركزي جلوي 
پرداخت وام هاي خرد زير ۴۰۰- ۳۰۰ ميليون توماني را به 
هيچ وجه در هيچ دوره اي نگرفته است حتي بعضا پرداخت 
تسهيلات برخي بانك ها را ممنوع كرده ايم كه تسهيلات 
با مبالغ بالا بوده و پرداخت تس��هيلات خرد و تكليفي به 
هيچ وجه ممنوع نشده است. س��روش خاطرنشان كرد: 
البته ممكن است برخي بانك ها با توجه به ضوابط كنترل 
مقداري ترازنامه بخواهند مصارفشان را كنترل كنند كه در 
اين خصوص بانك مركزي به بانك هايي كه سهم بيشتري 
در پرداخت تس��هيلات تكليفي و تامين مالي خرد دارند 
اجازه رشد بيشتري در ترازنامه مي دهد و اين مورد را با اين 
ابزار در فصل تابستان تا حد زيادي با اين ابزار پوشش داديم. 
سروش با اعلام اينكه بانك مركزي در حال بررسي طرحي 
است كه بر اساس آن نرخ ذخيره عمومي تسهيلات خرد 
را تا حد امكان كاهش دهد گفت: بر اين اساس اميدواريم 
حداكثر تا يك ماه آينده اين موضوع را در ش��وراي پول و 
اعتبار مطرح كنيم كه اگر مورد موافقت قرار گيرد عملًا اين 
موضوع را اجرايي خواهيم كرد. بنا بر اعلام بانك مركزي، 
وي افزود: اين موضوع منجر به اين خواهد شد كه بانك ها 
به ارايه تسهيلات و تامين مالي خرد گرايش بيشتري پيدا 
مي كند. معاون نظارت بانك مركزي در خصوص توسعه و 
تشويق صندوق هاي قرض الحسنه نيز گفت: مقرراتي در 
اين زمينه در شهريور ماه سال ۱۴۰۱ شوراي پول و اعتبار 
مصوب و ابلاغ ش��د ضمن آنكه در بانك مركزي نيز ايجاد 
زيرساخت هاي صندوق هاي قرض الحسنه در دست اقدام 
است.  در كنار آن، مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري 
جزيياتي از پرداخت وام ۳۰ ميليون توماني اين صندوق 
به بازنشستگان را تشريح كرد. نعمت الله تركي با اشاره به 
افزايش رقم و سقف پرداخت تسهيلات وام در سال ۱۴۰۲ 
تا ۱۰۰ درصدي به نسبت سال گذشته گفت: پرداخت وام 
ضروري تا سقف ۳۰ ميليون تومان براي ۴۶۰ هزار نفر در 
سال جاري در نظر گرفته شده است كه مجموع اعتبار صرف 
شده بدين منظور حدود ۱۵ هزار ميليارد تومان مي شود. 
وي افزود: اين وام كه در قالب تسهيلات در نظر گرفته شده 
است، تا پايان امسال به اين تعداد پرداخت مي شود. تركي 
در خصوص نحوه دريافت اين وام نيز اظهار كرد: متقاضيان 
مي توانند با ثبت نام در س��ايت صندوق، درخواست خود 
را اعلام كنند. به گفته مديرعامل صندوق بازنشس��تگي 
كشوري بدين منظور هر ماه قرعه كشي خواهد شد. وي 
با بيان اينكه ماهانه به ۳۵ هزار نفر اين تسهيلات پرداخت 
مي شود تاكيد كرد: هرچند اين رقمي ناچيز است اما چون 
با سود ۴ درصد پرداخت مي ش��ود، مي تواند گوشه اي از 
مشكلات بازنشس��تگان را رفع كند. به اين ترتيب به نظر 
مي رس��د كه در زمينه مديريت تورم، يك بازي يك بام و 
دو هوا شكل گرفته است. دولت از سويي مي گويد كه تورم 
كاهشي شده و در آينده نيز ادامه خواهد داشت و از سوي 
ديگر تعهدات��ي دارد كه اجراي آنها خود منجر به افزايش 
تورم مي شود، ماجرايي كه اگر به درستي مديريت نشود، 
مي تواند به ركود تورمي در در سال هاي گذشته دامن بزند. 

سياست

طرح ساماندهي تجمعات
به كجا رسيد؟

سخنگوي كميس��يون امور داخلي كشور و شوراها در 
مجلس ش��وراي اس��لامي گفت: جلسات كميسيون 
براي بررس��ي طرح مجلس براي ساماندهي تجمعات 
با حضور مس��وولان مربوطه در حال برگزاري است و 
از نظرات كارشناسي دولت براي تصويب قانون در اين 
حوزه استفاده مي ش��ود. ولي الله بياتي درباره آخرين 
تلاش هاي مجلس براي ساماندهي تجمعات، بيان كرد: 
كميسيون امور داخلي كش��ور و شوراها در حال انجام 
كاري جامع و كامل به منظور ساماندهي تجمعات است. 
جلسات كميسيون با حضور كارشناسان وزارت كشور، 
مركز پژوهش هاي مجلس و ساير دستگاه هاي ذي ربط 
مانند نيروي انتظامي برگزار شده و در اين جلسات طرح 
كميسيون مورد بررسي قرار مي گيرد. وي در ادامه اظهار 
كرد: آنچه كه هدف مجلس بوده، ساماندهي تجمعات 
اس��ت. تجمعات بايد در چارچوب قانون باش��د. نبايد 
تجمعات را با آشوب در كنار يكديگر ديد. تجمعات بايد 
برگزار شده و نظرات مردم از سوي مسوولان شنيده شود. 
زماني كه اين قانون در مجلس مصوب شود يك پشتوانه 
خواهد بود براي برگزاري تجمعات و ابراز نظرات همه 
افرادي كه نسبت به مسائل اجتماعي و مسائل اقتصادي 
اعتراض دارند. همه افراد در چارچوب اين قانون مي توانند 
اعتراضات خود را به گوش مسوولان برسانند. نماينده 
مردم تفرش در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: 
هنوز لايحه دولت در اين خصوص به دس��ت مجلس 
نرسيده اس��ت و كميسيون امور داخلي كشور در حال 
كار كردن بر روي طرح مجلس براي ساماندهي تجمعات 

است اما نظر دولت را نيز اخذ مي كنيم.

دستور رسيدگي مجددمحسني 
اژه اي به موضوع »ميثم لطيفي«

رييس قوه قضاييه دستور داد مجددا به موضوع ابطال 
انتصاب »ميثم لطيفي« در هيات عمومي ديوان عدالت 
اداري رسيدگي ش��ود. در پي رأي اخير هيات عمومي 
دي��وان عدال��ت اداري ناظر بر ابط��ال انتصاب »ميثم 
لطيفي« به رياست سازمان اداري و استخدامي كشور 
به س��بب مغايرت اين امر با م��اده ۴۷ قانون مديريت 
خدمات كشوري، حجت الاسلام والمسلمين محسني 
اژه اي رييس قوه قضاييه، دستور اعمال »ماده ۹۱ قانون 
تشكيلات و آيين دادرسي ديوان عدالت اداري« ناظر بر 
رسيدگي مجدد را صادر كرد. در اين دستور رييس قوه 
قضاييه قيد ش��ده كه رأي مورخ ۱۳ تيرهيات عمومي 
ديوان و مس��تندات رأي هيات و نظريات و اس��تدلال 
موافقين و مخالفين رأي و نظر كميس��يون تخصصي 
و اس��تدلال آنان و همچنين لوايح تقديمي و اظهارات 
نمايندگان دولت در كميسيون تخصصي و در جلسه 
هي��ات عمومي و نامه هاي م��ورخ ۱۴ و ۲۱ تير معاون 
حقوقي رييس جمهور و تفس��يرهاي شوراي نگهبان 
نسبت به اصل ۱۲۶ قانون اساس��ي در تاريخ هاي ۲۵ 
مهر۱۳۶۳ به درخواس��ت رييس جمهور وقت، ۵ دي 
۱۳۶۳ به درخواس��ت نخس��ت وزير وقت، ۱۳ مرداد 
۱۳۷۶ به درخواس��ت معاون رييس جمهور وقت و ۲۵ 
ارديبهشت ۱۳۸۶ به درخواست رييس جمهور وقت، كه 
هر كدام به جهتي تفسير شوراي نگهبان را خواسته اند 
مورد ملاحظه و مداقه قرار گرفت. مركز رسانه قوه قضاييه 
اعلام كرده اس��ت كه رييس جمهور فعلي نيز تقاضاي 
تفسير اصل ۱۲۶ قانون اساس��ي را از شوراي نگهبان 
درخواست كرده  است. رييس قوه قضاييه با عنايت به 
مراتب فوق، دستور اعمال ماده ۹۱ قانون تشكيلات و 
آيين دادرس��ي ديوان عدالت اداري و رسيدگي مجدد 
را پيرامون رأي اخير هيات عمومي ديوان ناظر بر ابطال 
انتصاب »ميثم لطيفي« به رياست س��ازمان اداري و 
استخدامي كشور، صادر كرده است. به موجب ماده ۹۱ 
قانون تشكيلات و آيين دادرسي ديوان عدالت اداري، 
چنانچه رييس قوه قضاييه يا رييس ديوان يا بيست نفر 
از اعضاي هيات عمومي، هر يك از آراي هيات عمومي 
يا آراي قطعي هيات هاي تخصصي را اش��تباه يا مغاير 
قانون تشخيص دهند، رييس ديوان موضوع را جهت 
رس��يدگي مجدد به هيات عمومي ارجاع مي دهد. در 
صورتي كه هيات عمومي رأي صادره را اشتباه يا مغاير 
قانون تشخيص دهد، نسبت به نقض آن و صدور رأي 

صحيح  اقدام  مي كند.

به خليج فارس
اف-۱۶ اعزام مي كنيم

يك مقام ارش��د وزارت دف��اع امريكا )پنتاگ��ون( در 
جمع خبرنگاران گفت كه واش��نگتن ب��ه دليل آنچه 
محافظت بيشتر از كشتي ها در برابر اقدامات ايران عنوان 
كرد، اس��تفاده از جنگنده هاي F-۱۶ در منطقه خليج 
فارس را افرايش خواه��د داد. بنابر گزارش خبرگزاري 
آسوشيتدپرس، اين مقام پنتاگون روز جمعه تصريح 
كرد كه ايالات متحده در هفته جاري جت هاي جنگنده 
F-۱۶ را به خليج فارس مي فرس��تد ت��ا هواپيماهاي 
تهاجمي A-۱۰ را كه بيش از يك هفته اس��ت در آنجا 
گشت زني مي كنند، تقويت كند. اين مقام دفاعي امريكا 
كه خواست نامش فاش نشود تا بتواند جزييات عمليات 
نظامي در منطقه را ارايه كند درباره دلايل اين تصميم 
واشنگتن مدعي شد: جنگنده هاي F-۱۶ به كشتي هايي 
كه از طريق آبراه )تنگه هرمز( حركت مي كنند پوشش 
هوايي داده و ديد ارتش را در منطقه افزايش مي دهد تا 
يك عامل بازدارنده براي ايران باشد. مقامات امريكايي 
براي توجيه حضور نظامي خود در خاورميانه و خليج 
فارس مدعي هستند كه با اين اقدامات امنيت منطقه را 
براي كشورهاي حاشيه خليج فارس و عبور كشتي هاي 
سراس��ر جهان تامين مي كنند. اين در حالي است كه 
اين اقدامات تنها موجب افزايش تنش ها در منطقه شده 
است و جمهوري اسلامي نيز بارها تاكيد كرده است كه 
اين كار بر عهده كشورهاي منطقه است و آنها خود قادر 
به انجام آن هستند. در همين راستا، يك نفتكش خارجي 
حامل سوخت قاچاق اواسط تيرماه توسط رزمندگان 

نيروي دريايي سپاه در خليج فارس توقيف شد.

ازوعدهافزايشوامهايخردتاهشداردربارهافزايشحقوقها

سخنگويشوراينگهبان:

يك بام و دو هواي تورمي دولت سيزدهم

موضوع ميثم لطيفي از مجاري قانوني دنبال شود
س��خنگوي ش��وراي نگهبان گفت: در رابطه با بررس��ي 
مصوبات، شوراي نگهبان با هر سه قوه ارتباط دارد. هادي 
طحان نظيف در نشست خبري گفت: در آستانه فرارسيدن 
۲۶ تير س��الروز تاسيس نهاد ش��وراي نگهبان هستيم و 
ضروري است گزارشي را در اين رابطه ارايه دهم. وي افزود: 
ش��وراي نگهبان از يك سال گذشته ۸۶ مصوبه را بررسي 
كرده اس��ت. در اين مدت ۱۱۵ استعلام صورت گرفته از 
ديوان عدالت را بررسي كرديم و اين موارد در ۱۵۳ جلسه 
شوراي نگهبان بررسي شده است. در رابطه با اين مصوبات 
با هر سه قوه ارتباط دارد. وي افزود: از جلسه قبل تاكنون، 
۸ طرح و لايحه ارسالي از مجلس و يك اساسنامه از دولت 
و دو استعلام از ديوان عدالت اداري بررسي شد. سخنگوي 
شوراي نگهبان گفت: طرح الحاق يك ماده به قانون حمايت 
از خانواده و جواني جمعيت كه با اصلاحاتي در جلسه مورخ 
ششم تير ماه يك هزار و چهارصد و دو به تصويب مجلس 
شوراي اسلامي رسيده است؛ در جلس��ه مورخ ۱۴/ ۰۴/ 
۱۴۰۲ شوراي نگهبان مورد بحث و بررسي قرار گرفت و 
با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغاير با موازين ش��رع 
و قانون اساسي شناخته نشد. وي افزود: همچنين لايحه 
الحاق موادي به قانون ساماندهي صنعت خودرو مصوب 
جلسه مورخ بيست و هشتم خرداد ماه يك هزار و چهارصد 
و دو مجلس شوراي اسلامي در جلسه مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۴ 
شوراي نگهبان مورد بحث و بررسي قرار گرفت كه مغاير با 
موازين شرع و قانون اساسي شناخته نشد. لذا مصوبه واردات 
خودروهاي كاركرده هم توسط شوراي نگهبان تاييد شد. 
سخنگوي شوراي نگهبان افزود: يكي از موانع بهره مندي 
از تسهيلات ازدواج و فرزندآوري انجام خدمت وظيفه بود 
كه پس از بررسي مصوبه »طرح الحاق يك ماده به قانون 
حمايت از خانواده و جواني جمعيت« در شوراي نگهبان 
و عدم مغايرت با ش��رع و قانون اساسي، از اين پس افرادي 
كه خدمت وظيفه ندارند هم مي توانند از اين تس��هيلات 
استفاده كنند. وي در پاسخ به س��والي درباره صدور راي 
در ديوان عدالت در خصوص ميثم لطيفي و انتقاد برخي 
مبني بر اينكه اين راي مغاير با قانون اساس��ي است، نظر 
ش��وراي نگهبان در اين زمينه چيست؟ گفت: سطح اين 
بحث اختلاف برداشت از قانون عادي است نه قانون اساسي.

سخنگوي ش��وراي نگهبان افزود: هم ديوان عدالت و هم 
دولت برداش��ت هاي متفاوتي از قانون دارن��د و كار بايد از 
مجاري قانوني دنبال شود و س��از و كارهاي قانوني مورد 
استفاده قرار گيرد. يكي از آنها مي تواند بحث استفساريه 
از مجلس باشد زيرا بحث اختلاف بر سر قانون عادي است 
و تفسير آن بر عهده مجلس است. وي گفت: در خصوص 
تفسير در اين زمينه چيزي به صورت رسمي از ما خواسته 
نشده است. طحان نظيف در پاسخ به سوالي درباره احتمال 
رد صلاحيت يك نماين��ده در دوره اي و تاييد آن در دوره 
ديگر گفت: هم تأييد و رد و هم رد و تأييد امكان پذير است، 
البته چيز عمومي نيست مي توانم بگويم كه حالت استثنايي 
محسوب مي شود ولي دلايلش مختلف مي تواند باشد و 
ممكن است مستندات جرح و تعديل شود. وي در پاسخ 
به سوالي مبني براينكه سخنگوي جبهه اصلاحات اعلام 
كرده كه شوراي نگهبان گفته مشاركت اصلا اهميتي ندارد؟ 
گفت: هيچ كس در شورا چنين چيزي نگفته است. ما بارها 
گفتيم مشاركت مهم است و همه دستگاه ها براي مشاركت 
حداكثري بايد تلاش كنند و مكررا ب��ر آن تاكيد كرديم 
البته گفتيم مشاركت عوامل مختلفي دارد و بايد به همه 
عوامل توجه شود و اين كار برعهده همه دستگاه هاست. 
سخنگوي شوراي نگهبان افزود: حتي ما بر بحث اصلاح 
قانون انتخابات تاكيد داريم زيرا اصلاح قانون انتخابات بر 
بهبود ساز و كارهاي انتخاباتي كمك مي كند لذا در افزايش 
مشاركت تاثير دارد. كساني كه اين حرفها را مي زنند بايد 
پاسخگو باشند. طحان نظيف در پاسخ به سوال ايسنا مبني 
بر اينكه با توجه به تاكيد رهبري درباره اهميت اعتباردهي 
به سند رس��مي به مصلحت بودن طرح مربوط به آن، اگر 
اين طرح در شوراي نگهبان مجدد مطرح شود نظر شورا 
چه خواهد بود؟ گفت: همان گونه كه رهبري اين مساله را 
عنوان كردند يك مساله مهم است و مصلحت قطعي كشور 
است و وظيفه تشخيص مصلحت برعهده مجمع تشخيص 
مصلحت نظام است. آخرين نظر شورا نسبت به مصوبه بيش 
از ۷ ماه قبل به مجلس ارسال شده و در همان مقطع با اصرار 
مجلس به مجمع ارجاع شد و موضوع در اختيار شورا نيست 
بلكه در اختيار مجمع است و اگر مجمع هنگام بررسي از ما 
دعوت كند حضور پيدا مي كنيم و اميدواريم به نتيجه برسد.

وي درباره برگ��زاري انتخابات الكترونيك گفت: اجراي 
انتخابات مراحل مختل��ف دارد و انتخابات الكترونيك 
توسط وزارت كشور اس��ت و فرايند آن ۲۵ مرحله دارد 
كه ۲۴ مرحله آن در حال انجام اس��ت ولي اگر اخذ راي 
مدنظر است بايد بگويم كه جلساتي با وزارت كشور داريم 
و اگر زمينه هاي آن به صورت س��الم و امن باشد، ما با آن 
موافقيم. طحان نظيف در پاسخ به سوالي درباره انتخابات 
تناس��بي و رابطه آن با مش��اركت در انتخابات گفت: در 
مصوبه تناسبي شدن انتخابات در تهران احكام متعددي 
وجود دارد كه قانون گذار حالات مختلف را س��عي كرده  
پيش بيني كند و بعضي از موارد هم كامل تر شده است. 
مبنا در اين قانون همان احزابي هستند كه از قانون احزاب 
مجوز دارند و ليست ها هم گويا بايد به تأييد وزارت كشور 
برسد كه اين تأييد، تأييد شكلي است؛ البته نظر و تاكيدي 
بر اجراي انتخابات تناسبي در تهران نداريم هرچند از نظر 
ش��رع و قانون مورد تاييد است. اين مصوبه را در راستاي 
تحقق سياست هاي كلي انتخابات و احقاق حقوق مردم 
و داوطلب��ان مي دانيم. وي افزود: ب��ه  نظرم آن چه كه در 
كاهش مش��اركت مردم موثر است اين است كه عده اي 
مردم را دلسرد و نااميد كنند و نسبت به سلامت صندوق 
رأي و س��لامت انتخابات دچار ترديد كنند كه اينها در 
كاهش مشاركت تأثير دارد. من تقاضا دارم كه چهره هاي 
سياسي اگر دلشان براي نظام، مردم و انتخابات مي سوزد 
دنبال مشاركت حداكثري و پرشور باشند. طحان نظيف 
درباره اقدامات ش��وراي نگهبان براي انتخابات پيش رو 
گفت: در شوراي نگهبان نشست هاي انتخاباتي داشتيم 
كه اين نشس��ت ها با رويكرد آسيب شناس��ي برگزاري 
انتخابات در ادوار گذشته و همچنين با رويكرد تسهيل 
فرآيند سازوكارهاي برگزاري دو انتخابات پيش رو برگزار 
شده است. نشست هاي كارشناسي در حال انجام است 
و ارزيابي ما هم از همكاري و هماهنگي دس��تگاه ها اين 
اس��ت كه اين همكاري ها و هماهنگي ها مطلوب است. 
تمام تلاش ما و س��اير دس��تگاه ها ب��راي برگزاري يك 
انتخابات س��الم، پرشور و رقابتي اس��ت. وي در پاسخ به 
س��والي مبني بر اينكه با توجه به رفع همه ايرادات طرح 
اصلاح قانون انتخابات مجلس ش��وراي اسلامي و فقط 

باقي ماندن بحث برگزاري انتخابات تناسبي در تهران، آيا 
انتخابات امسال با قانون جديد برگزار خواهد شد يا خير، 
گفت: همه اي��رادات مصوبه طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شوراي اس��لامي با رفت و آمد هايي كه داشته، 
برطرف شده است و فقط بحث تناسبي شدن برگزاري 
انتخابات تهران باقي مانده اس��ت كه اين موضوع هم از 
نظر ش��وراي نگهبان ايرادي ندارد و خلاف شرع و قانون 
اساسي نيست. سخنگوي ش��وراي نگهبان ادامه داد: به 
دليل اصرار مجلس و ايرادات هيات عالي نظارت مجمع 
تشخيص مصلحت نظام اين موضوع در حال رسيدگي 
در مجمع تشخيص مصلحت نظام است و اميدواريم كه 
بعد از هفت سال شاهد اجرايي سازي سياست هاي كلي 
انتخابات باشيم. منتظريم كه مجمع تشخيص مصلحت 
نظام ه��ر چه زودتر نظر خود را درباره طرح اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شوراي اسلامي چه با انتخابات تناسبي 
و چه بدون آن اعلام كند تا مابق��ي موارد مندرج در اين 
طرح به انتخابات پيش رو برسد و بر اساس اين طرح پيش 
ثبت نام انتخابات مجلس بايد در اواسط مرداد ماه انجام 
شود. وي درباره نظر شورا درخصوص پتروشيمي ميانكاله 
خطاب به خبرنگاري كه در اين باره سوال پرسيد، گفت: 
شما دغدغه اصل ۵۰ قانون اساسي و حفاظت از محيط 
زيست را داريد و اين قابل تحسين است، ولي بارها گفتم 
كه اين موارد در محدوده شورا نيست و به شوراي نگهبان 
ارسال نمي شود. شوراي نگهبان مصوبات مجلس را بررسي 
مي كند. در خصوص مصوبات دولت هم فقط اساسنامه ها 
به شورا ارسال مي شود. محدوده اين موضوعات، محدوده 
موضوعات اجرايي هس��تند و از طريق مجاري قانوني و 
مراجع ذي ربط بايد پيگيري كنيد و آن مرجع ش��وراي 
نگهبان نيست. سخنگوي شوراي نگهبان درباره شفافيت 
براي جلب اعتماد مردم و اينكه آيا در انتخابات آتي ساز 
وكاري وجود دارد كه هر شخص رد صلاحيتش را رسانه اي 
كند؟ گفت: انتشار عموم دلايل رد صلاحيت ها نيازمند 
مجوز قانوني است كه الان چنين وضعيتي در قانون نداريم 
و اگر قانون اصلاح شود ما پايبند به قانون هستيم البته در 
اصلاح قانون انتخابات نكاتي در اين زمينه وجود دارد و 

اگر نهايي شد آن را اعلام مي كنيم.  
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مسير كنترل تورم از مسير 
كنترل قيمت ها نيست

معاون وزير اقتصاد گفت: اگر شرايط امروز را با زمستان 
سال گذشته مقايس��ه كنيم كاملا مشخص است كه 
مردم انتظار جهش قيمت ه��ا را ندارند. علي روحاني 
درباره افزايش رسمي قيمت ها به ويژه اقلام مصرفي در 
ابتداي سالي كه به عنوان سال مهار تورم مطرح شده و 
در پاسخ به اين سوال كه آيا اين افزايش قيمت هاي تاييد 
شده مانع از مهار تورم نمي شوند، اظهار داشت: سياست 
مهار تورم قرار نيست مخل توليد شود، در شرايطي كه 
قيمت نهاده هاي توليد در حال افزايش است، اگر قرار 
باش��د قيمت محصول را ثابت نگه داريم، توليدكننده 
ورشكست و رشد توليد متوقف مي شود. وي ادامه داد: 
مهار تورم به معناي تثبيت تمام قيمت ها نيست به اين 
معنا است كه نرخ تورم را به تدريج كاهشي كنيم.  معاون 
وزير اقتصاد با تاكيد بر اينكه مسير كنترل تورم از مسير 
كنترل قيمت ها نيس��ت، گفت: كنترل تورم از مسير 
رفع ناترازي هايي است كه منجر به تورم مي شود و بايد 
ناترازي بودجه و بانك ها را برط��رف كنيم و اين موارد 
هس��تند كه مي توانند تورم را به صورت پايدار كنترل 
كنند وگرنه قيمت گذاري موضوعي است كه اتفاقا به ضد 
خودش تبديل مي شود چراكه با اين اقدام بنگاه ها ناتراز 
شده و ورشكست مي شوند و در نهايت توليد كاهش پيدا 
مي كند، در اين شرايط قيمت كالا در بازار افزايش پيدا 
مي كند و بايد يكسري بنگاه ورشكسته را هم جمع كنيم.

وي افزود: بنابراين قيمت گذاري، راه كنترل تورم نيست 
كه بگوييم افزايش رسمي قيمت تعدادي از اقلام و كالاها 
با سياست مهار تورم تناقض دارد.  روحاني درباره ملموس 
شدن بهبود شاخص هاي اقتصادي و كاهش نرخ تورم 
در معيش��ت و زندگي مردم اظهار داشت: اينكه تقريبا 
ثباتي در تمام بازارها ايجاد شده كاملا محسوس است. 
اگر شرايط امروز را با زمستان سال گذشته مقايسه كنيم 
كاملا مشخص است كه مردم انتظار جهش قيمت ها 
را ندارند و نظرسنجي هايي كه منعكس مي شود؛ اين 
موضوع را تاييد مي كنند.  وي ادامه داد: دولت بايد اين 
شرايط را پايدار كند، در حال حاضر قيمت ارز، مسكن 
و ساير بازار ها نش��ان مي دهد كه انتظارات مردم مانند 
سال گذشته افزايش قيمت ها نيست و انتظارات تورمي 
كنترل شده است.  معاون وزير اقتصاد با اشاره به عوامل 
كنترل انتظارات تورمي گفت: حتما عوامل سياسي در 
كنترل انتظ��ارات تورمي بي تاثير نبوده و حتما عوامل 
اقتصادي در كاهش تورم و كنت��رل انتظارات تورمي 
اثرگذار بوده و نقش داشته است، مديريت بازار ارز تنها 
به اتفاقات سياسي مربوط نمي شود بلكه اين موضوع كه 
بانك مركزي چطور در بازار ارز عمل كرده، كسري بودجه 
چگونه مديريت مي شود و تامين مالي به چه شكل انجام 

مي شود و ... در كنترل تورم اثرگذار بوده است.

تمهيدات برنامه هفتم براي 
حمايت از كسب وكارهاي خرد

سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه برنامه هفتم توسعه از 
مصوبات اين كميسيون براي حمايت از كسب  وكارهاي 
خرد خبر داد. زنگنه در توضيح جلسه كميسيون تلفيق 
لايحه برنامه هفتم توسعه گفت: در اين جلسه ماده ۶ اين 
لايحه درباره اشتغال و رونق كسب وكارهاي خرد بررسي 
و تصويب شد؛ براين اساس سازمان برنامه و بودجه مكلف 
به تاييد صلاحيت موسسات و شركت هاي تسهيل گر 
ارايه دهنده خدمات توسعه كسب وكار شد تا با حمايت از 
اين شركت ها بتوان زنجيره توليد در كسب وكارهاي خرد 
ايجاد كرد. وي ادامه داد: همچنين كميسيون مصوبه اي 
براي به روز رساني سرفصل هاي درسي دانشگاه ها به ويژه 
در حوزه مهارتي داشت كه طبق آن همه دستگاه هاي 
متولي آموزش عالي مكلف به به روزرساني سرفصل هاي 
درس��ي با نگاه مهارت آموزي شدند. زنگنه توضيح داد: 
كميسيون تلفيق موضوع سيستم »استاد شاگردي« را 
براي بررسي بيشتر به كميته تخصصي ارجاع كرد؛ فايده 
اين سيستم تربيت نيروي كارآفرين و در عين حال رفع 
مشكل اشتغال است كه چندسالي است از بين رفته است.

كسري بودجه امريكا ۳ برابر شد
وزارت خزانه داري ايالات متح��ده امريكا اعلام كرد كه 
كس��ري بودجه دولت فدرال امريكا در ۹ ماه اول س��ال 
مالي به شدت افزايش يافته و در ژوئن به ۱.۳۹ تريليون 
دلار رسيده است. اين رقم از ۵۱۵.۱ ميليارد دلار در مدت 
مشابه سال گذشته صعود كرده است. به گزارش بيزنس، 
دولت فدرال تحت يك س��ال مالي كه از اول اكتبر آغاز 
مي شود، فعاليت مي كند و بر اساس اين گزارش، شكاف 
بودجه در ماه ژوئن ۲۲۷.۷۶ ميليارد دلار افزايش يافته 
كه نسبت به ۸۸.۸ ميليارد دلار در ماه مشابه سال گذشته 
صعود كرده است. داده هاي خزانه داري نشان مي دهد 
كه افزايش ش��ديد مخارج دول��ت و كاهش قابل توجه 
درآمدهاي مالياتي دلايل اصلي افزايش كسري بودجه 
بوده است. به طور كلي، درآمدهاي مالياتي بين اكتبر و 
ژوئن ۱۱ درصد كمتر از مدت مش��ابه سال قبل بود كه 
دليل آن ركود در سهام، اوراق قرضه و ساير دارايي هاست.

داده ها نشان مي دهد كه در ژوئن دريافتي هاي دولت با 
كاهش ۴۲ ميليارد دلاري به ۴۱۸ ميليارد دلار نسبت 
به سال گذشته رسيده است. در همان زمان، هزينه ها 
افزايش ياف��ت و با افزايش ۹۶ ميلي��ارد دلاري به ۶۴۶ 
ميليارد دلار رسيد. تورم فزاينده نيز بر هزينه هاي فدرال 
افزوده است. مقامات فدرال رزرو ايالات متحده هشدار 
داده اند كه وضعيت مالي دولت در مسيري قرار دارد كه در 
دراز مدت ناپايدار خواهد بود. به گفته فيليپ سوگل، مدير 
دفتر بودجه كنگره، كسري بودجه فدرال به طور متوسط 
حدود دو تريليون دلار در س��ال خواهد بود كه به ۳۲.۵ 
تريليون دلار بدهي ملي اضافه مي شود. مايا مك گينياس، 
رييس كميته بودجه فدرال مسوول گفت: »پيش بيني 
مي شود كه در دهه آينده بيشتر از كل بودجه دفاعي براي 
پرداخت بهره هزينه كنيم و چگونه ممكن است كسي فكر 
كند كه اين روند پايدار است؟« مك گينياس گفت: ما 
با سرعت هشدار دهنده اي از مسير خود خارج مي شويم 

بنابراين بايد بهتر عمل كنيم.



صنع��ت گاز و پتروش��يمي يكي از محوره��اي اصلي 
همكاري ايران با كشورهاي امريكاي جنوبي است كه 
ظرفيت هاي جديدي براي ما ايجاد مي كند كه علاوه بر 
درآمدهاي ارزي كه مي توانيم از اين حوزه داشته باشيم 
توانمندي مان را به كشورهاي ديگر هم معرفي كنيم و 
به عنوان يك ارايه دهنده جديد خدمات و تجهيزات در 
صنعت گاز و پتروشيمي، علاوه بر صنعت پالايشي خود 

را معرفي كنيم.
مالك ش��ريعتي، عضو كميس��يون انرژي مجلس، در 
گفت وگو با خبرنگار »تع��ادل«، در مورد انتقال تجربه 
س��هامداري ايران در پالايش��گاه هاي فراسرزميني به 
حوزه پتروشيمي ها و گاز گفت: كشور ما در حوزه نيروي 
انساني و همچنين تجهيزات گلوگاهي صنعت نفت و 
گاز از جمله تخصص هايي اس��ت كه در حوزه صنعت 
پالايشگاهي و  پتروشيمي داريم و در سطح بالاي جهان 
هستيم. ما متخصصين زيادي داريم كه براي پروژه هاي 
خارج از ايران در قالب صدور خدمات فني و مهندسي كار 
مي كنند و از طرف ديگر در مورد تجهيزات هم  توليدات 
بسيار خوبي داريم. بنابراين موفقيت تجربه سهامداري 
ايران در پالايشگاه هاي فراسرزميني، بايد در بخش هاي 

ديگر صنعت نفت و گاز نيز تكرار شود.
عضو كميسيون انرژي مجلس اظهار كرد: در بازديدي 
كه از نمايش��گاه نفت، گاز و پتروشيمي داشتم متوجه 
يك اتفاق مثبت شدم و آن اين بود كه تعداد شركت هاي 
داخلي كه تجهيزات ساخت ايران را معرفي مي كردند 
بسيار زياد بود، در گذشته شركت هاي ما كه نمايندگي 
شركت هاي خارجي براي معرفي تجهيزات حوزه صنعت 
نفت را داش��تند. به بالاي پنجاه درصد خودكفايي در 
حوزه تجهيزات مورد نياز صنعت نفت، گاز، پتروشيمي 
و پالايش رس��يديم كه اين براي ما نويد بخش اس��ت. 
همچنين حمايت مناس��ب صورت گرفت��ه در زمينه 
بومي سازي تجهيزات گلوگاهي صنعت نفت نيز در اين 

زمينه موثر بوده است
وي افزود: در حوزه صنعت طبق گزارشي كه از دولت قبل 
داشتيم و پيشرفت كارهاي مختلف در زمينه فناوري ها 

كه از دولت فعلي داريم؛ بالاي هفتاد درصد فناوري ها يا 
لايسنس ها در حوزه نفت گاز پتروشيمي و پالايش است 
و اين نشان از اهميت بالا فناوري در صنعت نفت و گاز و 

نيازمندي بالا در اين بخش دارد.
وي عنوان كرد: در كل زنجيره ارزش توليد محصولات 
در حوزه پالايشگاه و پتروشيمي اقدامات بسيار مناسبي 
ص��ورت پذيرفته اس��ت و مي توانيم كلي��ه تجهيزات 
گلوگاهي را در طول زنجيره ارزش پالايشگاه و پتروشيمي 
تامين كنيم. واحدهاي فناور ما در پژوهشگاه هاي صنعت 
نفت و نيرو توانسته اند كه اين نيازمندي ها را توليد كنند. 

وي ادام��ه داد: اينك��ه ما در بخش��ي از كارها در بخش 
فراسرزميني توانس��تيم به مرحله صادرات برسيم و به 
اين ش��كل منس��جم به افزايش فروش نفت خام خود 
نيز بيانجامد و همه اين اتف��اق بزرگ به كمك همين 
شركت هاي توانمند و دانش بنيان داخلي اتفاق افتاده 
كه باعث شده اس��ت اعتماد به نفس اين حوزه افزايش 
يابد و به دنبال ظرفيت هاي جديدي فراسرزميني باشيم 
كه صنعت گاز و پتروش��يمي يكي از محورهاي اصلي 
همكاري ايران با كشورهاي امريكاي جنوبي است كه 
ظرفيت هاي جديدي براي ما ايجاد مي كند كه علاوه بر 

درآمدهاي ارزي كه مي توانيم از اين حوزه داشته باشيم 
توانمندي مان را به كشورهاي ديگر هم معرفي كنيم و 
به عنوان يك ارايه دهنده جديد خدمات و تجهيزات در 
صنعت گاز و پتروشيمي، علاوه بر صنعت پالايشي خود 

را معرفي كنيم.
نماينده مردم تهران در مجلس خاطرنشان كرد: بخشي از 
اين اقدام نيز تاثيرات اقتصادي براي كشور از جهت فروش 
بالاي ف��رآورده آن هم در محل امريكاي لاتين دارد. در 
واقع فرآورده اي كه در آنجا توليد مي شود پول نقد براي 

ماست كه براي كشور منافع زيادي دارد.

تحليل
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مالك شریعتي در گفت وگو با »تعادل« مطرح كرد

تامين تجهيزات گلوگاهي صنعت نفت و گاز در كشور 

اوپك پيش بيني براي تقاضاي نفت در ۲۰۲۴ را افزايش داد

ونزوئلا قيمت گاز را افزایش مي دهد

وزیر نيرو :آژانس بين المللي انرژي: 

پيگير حقابه هيرمند هستيمتوليد ماهانه نفت ایران ثابت ماند

اوپك در گزارش ماه جولاي خود پيش بيني كرد تقاضاي 
جهاني نفت در س��ال ۲۰۲۴ ميلادي ۲.۲ درصد افزايش 
مي يابد. به گ��زارش ايلنا از خبرگزاري رويترز، س��ازمان 
كش��ورهاي صادركننده نفت )اوپك( پيش بيني خود را 
براي رش��د تقاضاي نفت در سال ۲۰۲۳ ميلادي افزايش 
داد و در عين حال پيش بيني كرد با وجود چشم انداز منفي 
شرايط اقتصادي، در حالي كه روند افزايش مصرف چين و 
هند تداوم خواهد داشت شاهد روند در سال ۲۰۲۴ خواهيم 
بود اوپك انتظار دارد تقاضاي جهاني نفت در سال ۲۰۲۴ 
ميلادي با رشد ۲ ميليون و ۲۵۰ هزار بشكه اي روبرو شود كه 
در مقايسه با برآورد افزايش ۲ ميليون و ۴۴۰ هزار بشكه اي 
در س��ال ۲۰۲۳، افزايش ۲.۲ درصدي را نشان مي دهد. 
برآورد اوپك براي افزايش تقاضاي نفت در سال ۲۰۲۴ دو 

برابر پيش بيني آژانس بين المللي انرژي است.
قيمت هاي جهاني نفت خام در معاملات روز پنجشنبه )۲۲ 
تيرماه( پس از انتشار گزارش ماهانه دبيرخانه اوپك به روند 
افزايشي خود ادامه داد. رشد تقاضاي نفت نشانه اي از قدرت 
احتمالي بازار نفت است، اعضاي ائتلاف توليدكنندگان عضو 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( و غيراوپك 
)اوپك پلاس( در ماه ژوئن محدوديت عرضه خود را براي 
س��ال ۲۰۲۴ تمديد كرد ت��ا از بازار حماي��ت كند. اوپك 

در تازه ترين گزارش خود اعلام كرد رويكرد پيش��گيرانه 
اوپك پلاس و كاهش توليد به ثبات بازار افزوده اس��ت و بر 
اين اساس انتظار مي رود شاخص هاي اساسي كنوني بازار 
نفت كه در سال جاري ميلادي مشاهده شد تا سال ۲۰۲۴ 
هم ادامه يابد. بر اساس گزارش اين نهاد بين المللي، انتظار 
مي رود در سال ۲۰۲۴ ميلادي با توجه به بهبود مستمر در 

چين مصرف نفت افزايش يابد. اوپك در گزارش ماه ژوئيه 
خود پيش بيني رشد تقاضاي سال ۲۰۲۳ خود را نسبت 
به ماه گذش��ته ۹۰ هزار بش��كه در روز افزايش داد. منابع 
اوپك هفته گذشته گفتند اين سازمان به ديدگاه مثبت 
تقاضا براي سال ۲۰۲۴ پايبند خواهد بود و رشد بيشتري 
نسبت به آژانس بين المللي انرژي خواهد داشت. اوپك با 

فرض كاهش تورم عمومي در نيمه دوم و در س��ال ۲۰۲۴ 
رشد اقتصادي جهان در سال آينده ميلادي را ۲.۵ درصد 
پيش بيني كرد كه در مقايسه با برآورد ۲.۶ درصدي در سال 
۲۰۲۳ اندكي كاهش نشان مي دهد، همچنين برآوردهاي 
اين سازمان حكايت از آن دارد كه نرخ هاي بهره تا پايان سال 
۲۰۲۳ به اوج خود مي رسد. چشم انداز سال ۲۰۲۴ نشان 
مي دهد تقاضاي نفت با سرعت بيشتري نسبت به عرضه از 
سوي توليدكنندگان غيراوپك افزايش خواهد يافت. اوپك 
انتظار دارد عرضه غيراوپك در سال ۲۰۲۴ ميلادي روزانه 
يك ميليون و ۴۰۰ هزار بشكه افزايش يابد كه مشابه سال 
۲۰۲۳ است. اوپك پيش بيني كرد تقاضا براي نفت اعضاي 
اين سازمان در سال ۲۰۲۴ به ۳۰ ميليون و ۲۰۰ هزار بشكه 
مي رسد كه نسبت به سال ۲۰۲۳ ميلادي ۸۰۰ هزار بشكه 
بيشتر است. اين گزارش نشان داد توليد روزانه اوپك به مدد 
افزايش توليد نفت ايران و عراق در ژوئن با افزايش روزانه ۹۱ 
هزار بشكه اي به ۲۸ ميليون و ۱۹۰ هزار بشكه رسيد. انتظار 
مي رود امريكا در سال آينده ميلادي بيشترين سهم را در 
افزايش عرضه غيراوپك داشته باشد، اگرچه اوپك شاهد 
افزايش توليد نفت شيل امريكاست، اين رقم از روزانه ۷۳۰ 
هزار بشكه در سال ۲۰۲۳ ميلادي به ۵۰۰ هزار بشكه در 

روز مي رسد.

ونزوئلا در راستاي كاهش يارانه هاي سوخت، آماده افزايش 
قيمت گاز طبيعي مي شود. به گزارش ايسنا، رويترز به نقل 
از منابع آگاه نوشت: وزارت نفت ونزوئلا قصد دارد قيمت 
گاز طبيعي را سه برابر كند كه نخستين افزايش قيمت در 
بيش از يك دهه گذشته است. شركت ها و كارخانه هايي 
كه از گاز براي كوره ها، ديگ ها و بويلرها استفاده مي كنند، 
۳.۳ دلار به ازاي هر ميليون Btu پرداخت مي كنند كه سه 

برابر قيمت قبلي ۱.۱۳ دلار به ازاي هر ميليون Btu  معادل 
۲.۴۸ دلار به ازاي هر متر مكعب است. اين دومين افزايش 
قيمت سوختي است كه دولت ونزوئلا پس از اعلام افزايش 
قيمت ديزل براي كاربران صنعتي در ششم جولاي، اعلام 
خواهد كرد. دولت ونزوئلا با عقب نشيني از سياست چند 
دهه اي يارانه براي رانندگان شخصي و عمومي كه قيمت 
بنزين در ونزوئلا را به ارزان ترين قيمت بنزين دنيا تبديل 

كرده بود، در سال ۲۰۲۰، قيمت بنزين و ديزل را به ميزان 
قابل ملاحظه اي افزايش داد. با وجود اينكه ونزوئلا صاحب 
بزرگ ترين ذخاير نفت جهان است اما پالايشگاه هاي اين 
كشور به دليل سال ها سوءمديريت و عدم سرمايه گذاري، 
قادر به پاسخگويي به تقاضاي داخلي نيستند. به گفته منابع 
آگاه، در راستاي برنامه جديد، زيرمجموعه گازي شركت 
نفتي دولتي PDVSA با صاحبان كسب و كارهاي متوسط 

و بزرگ تماس گرفته ت��ا درباره قراردادهاي عرضه جديد 
گفته كند كه از اين پس به دلار امريكا نرخ گذاري خواهد 
شد. بر اس��اس گزارش بلومبرگ، شركت PDVSA تنها 
تامين كننده گاز براي گرمايش و پخت و پز در ونزوئلا است. 
اين شركت پروپان را براي ۸۹ درصد از مشتريانش تامين 
مي كند و به كمتر از ۱۰ درصد گاز عرضه مي كند كه از طريق 
خطوط لوله، براي خانه ها و كسب و كارها رسانده مي شود.

آژانس بين المللي انرژي )IEA( در جديدترين گزارش 
ماهانه خ��ود از بازار نفت، توليد نف��ت ايران در ژوئن 

نسبت به ماه پيش از آن را بدون تغيير اعلام كرد.
به گزارش ايسنا، بر اساس داده هاي گزارش بازار نفت 
آژانس بين المللي انرژي، توليد نفت ايران در ژوئن به 
۳.۰۱ ميليون بشكه در روز رسيد كه در مقايسه با مه، 
تغييري نشان نداد. اين آژانس در گزارش قبلي خود، 
توليد نفت ايران در ماه مه را ۲.۸۷۰ ميليون بشكه در 
روز اعلام كرده بود اما در گزارش اخيرش، اين رقم را 

به ۳.۰۱ ميليون بشكه در روز بازبيني كرد.
تولي��د نفت ۱۰ كش��ور عض��و اوپك ك��ه در توافق 
محدوديت عرضه مشاركت دارند، در ژوئن به ۲۳.۷۹ 
ميليون بشكه در روز در مقايس��ه با ۲۳.۷۴ ميليون 
بشكه در روز در ماه مه، كاهش يافت. ايران به همراه 
ليبي و ونزوئلا از مش��اركت در كاه��ش توليد اوپك 

معاف هستند.
طبق آمار منابع ثانويه در گزارش بازار نفت اوپك كه 
همزمان با گزارش آژانس بين المللي انرژي منتش��ر 
شد، توليد نفت ايران در ژوئن با ۵۶ هزار بشكه در روز 

افزايش، به ۲.۷۵۴ ميليون بشكه در روز رسيد.

در گزارش آژانس بين المللي انرژي آمده است: توليد 
كمتر از سوي عربستان سعودي و اعضاي بزرگ اوپك 
پلاس از زمان پياده سازي محدوديت عرضه در نوامبر 
گذشته، تاكنون با توليد بالاتر از سوي توليدكنندگان 
ديگر، خنثي شده است. عرضه جهاني نفت در ژوئن، 
۷۰ هزار بشكه در روز پايين تر از سطح توليد اكتبر بود 
كه هنوز نخستين دور كاهش توليد اوپك پلاس شروع 
نشده بود. ايران كه به دليل تحريم ها، از مشاركت در 
كاهش توليد معاف است، طي اين مدت، توليدش را 
۵۳۰ هزار بشكه در روز افزايش داده است و به بالاترين 
ميزان در پنج سال گذشته رسانده است. همزمان توليد 
نفت در قزاقس��تان و نيجريه بهبود پيدا كرده است. 
خارج از گروه اوپك پلاس، توليد نفت امريكا به ميزان 
۶۱۰ هزار بشكه در روز افزايش يافت اما عرضه جهاني 
نفت با اعمال كاهش اضافي يك ميليون بشكه در روز 
از سوي عربستان سعودي، ممكن است در جولاي به 
ميزان بيش از يك ميليون بشكه در روز كاهش پيدا 
كند. توليد عربستان س��عودي قرار است در ماه هاي 
جولاي و آگوس��ت، به حدود ۹ ميليون بشكه در روز 

برسد كه پايين ترين ركورد دو سال اخير است.

وزير نيرو با اش��اره به عرضه پساب در روزها و هفته هاي 
آينده در بورس انرژي گفت: تدابيري براي صنايع آب بر 
در نظر گرفته شده تا بتوانند پساب را خريداري كرده و به 
فعاليت خود بپردازند. به گزارش مهر، علي اكبر محرابيان، 
وزير نيرو در حاشيه رونمايي از پيشخوان رصد منابع آب 
كشور در جمع خبرنگاران در رابطه با ايجاد بازار پساب 
در بورس انرژي گفت: در بند »ع« تبصره ۸ قانون بودجه 
پيش بيني ش��ده براي تأمين آب بيشتر براي صنايع، 
وزارت نيرو اقدام به باز تخصيص پساب بهداشتي و آب 
دريا كند كه به اين ترتيب آب بيشتري در اختيار صنايع 
قرار مي گيرد. از اين طريق ۲ ميليارد متر مكعب آب صنايع 
تأمين مي شود و صنايع مي توانند طرح هاي توسعه خود 
را بدون اتكا به آب هاي سطحي و زير زميني فراهم كنند. 
وي ادامه داد: اين موضوع مربوط به صنايع آب بر است و ما 
بر اساس قانون بايد شرايط رقابتي را فراهم كنيم به همين 
منظور طي روزها و هفته هاي آينده شاهد گشايش بازار 
پساب در بورس انرژي خواهيم بود. وزير نيرو خاطرنشان 
كرد: اخيراً بانك جهاني به وضعيت كشورها در دسترسي 
به آب شرب در بخش هاي شهري و روستايي پرداخت 
و گزارشي منتشر شد كه كش��ور ما بر اساس آن هم در 

سطح جهان و هم در سطح منطقه در وضعيت ممتازي 
به س��ر مي برد. وي ادامه داد: بر اساس اين گزارش ۹۹.۳ 
درصد در بخش شهري و در بخش روستايي ۸۲ درصد 
آبرساني انجام مي ش��ود. در متوسط جهاني تأمين آب 
شهري ۸۵ درصد و روستايي ۵۹ درصد ذكر شده است. 
از دو جنبه اين گزارش مهم است اينكه ايران پيشتاز در 
تأمين آب بخش شهري و روستايي است و ديگر اينكه 
ايران از كشورهاي پيشرو است. محرابيان در پاسخ به سوال 
ديگري مبني بر حقابه ايران از رود هيرمند، افزود: هنوز با 
وجود رايزني هاي متعدد درباره رهاسازي آب اين موضوع 
هنوز محقق نشده است. وي ادامه داد: رييس جمهوري 
تاكيد بر اين موضوع دارد و از همه مسوولان درخواست 
كرده اند كه به اين مهم توجه داشته باشند. با وجود تحقق 
نيافتن حقابه ما اقدام هاي لازم را براي تأمين آب انجام 
مي دهيم. محرابيان مهم ترين اقدام��ات را انتقال آب از 
آبخوان دشت تهلاب سيستان و بلوچستان برشمرد و بيان 
كرد: آبخوان تهلاب، آب زيادي دارد و مي تواند بخشي از 
نياز اين استان را تأمين كند. همچنين انتقال آب درياي 
عمان به سيستان و بلوچستان و خراسان رضوي كه ۱۲ و 

نيم درصد پيشرفت داشته است.

اختلالات عرضه
نردبان صعود قيمت نفت شد

مجموعه اختلالات پيش آمده در روند عرضه نفت 
در سراس��ر جهان، كمك ك��رد قيمت نفت برنت 
براي نخستين بار در سه ماه گذشته، به بالاي مرز 
۸۱ دلار در هر بشكه صعود كند. به گزارش ايسنا، 
پيش بيني كنندگان انتظ��ار دارند كاهش عرضه 
اوپك پلاس و تقاضاي بالاتر چين براي سوخت، با 
وجود موانع اقتصاد كلاني كه وجود دارد، بازارها 
را ب��ا محدوديت عرض��ه روبرو كنن��د. رويترز در 
گزارشي، بعضي از اختلالات عرضه را مرور كرد كه 
عبارتند از:  شركت شل، پنجشنبه گذشته اعلام 
كرد بارگيري نفت فوركادوس نيجريه را به دليل 
نشت احتمالي در يك پايانه صادرات، متوقف كرده 
اس��ت. صادرات اين گريد نفتي شيرين متوسط 
كه ۲۲۰ هزار بش��كه در روز در ژوييه برنامه ريزي 
ش��ده بود، پس از اينكه كاركنان روز چهارشنبه 
دود نزديك شناوري كه نفت را به يك كشتي بار 
مي زد، مشاهده كردند، مختل شد. مشكلات فني 
چندين ماه است كه بر روند صادرات فوركادوس كه 
يكي از بزرگ ترين جريان هاي صادرات نفت از اين 
صادركننده آفريقايي است، تاثير گذاشته است. 
طبق جديدترين آمار آژان��س بين المللي انرژي، 
انتظار مي رود نيجريه ۱.۲۳ ميليون بشكه در روز از 
حدود ۱۰۲.۱ ميليون بشكه تقاضاي جهاني پيش 
بيني شده براي نفت در سال ۲۰۲۳ را تامين كند. 
يك رييس قبيله، مهندسان نفت و يك معترض 
به رويترز گفتند: توليد در سه ميدان نفتي ليبي، 
پنج شنبه گذشته در اعتراض به ربوده شدن يك 
وزير دارايي سابق، متوقف شد. يكي از اين ميادين، 
ش��راره بود كه بزرگ ترين مي��دان نفتي ليبي با 
ظرفيت توليد ۳۰۰ هزار بش��كه در روز است. اين 
ميدان همواره هدف اختلافات سياسي بوده است. 
انتظار مي رود ليبي ۱.۱۶ ميليون بشكه در روز از 
تقاضاي جهاني پيش بيني شده براي نفت در سال 
۲۰۲۳ را تامين كند. توليد نفت قزاقستان در اوايل 
ماه ميلادي جاري به دليل قطعي گس��ترده برق 
در منطقه، حدود يك پنجم كاهش پيدا كرد. در 
نتيجه، كنسرسيوم خط لوله كاسپين )CPC( كه 
خط لوله اصلي صادرات نفت قزاقستان است، سه 
ايستگاه پمپاژ در غرب قزاقستان را متوقف كرد، اما 
به پمپاژ نفت از ميدان نفتي تنگيز كه بزرگ ترين 

ميدان اين كشور از نظر توليد است، ادامه داد. 
تولي��د پس از اي��ن اختلال رو به بهبود اس��ت اما 
تاكن��ون كمت��ر از ميانگين تولي��د ۱.۸ ميليون 
بش��كه در روزدر ژوئن مانده است. انتظار مي رود 
قزاقس��تان ۱.۵۷ ميليون بش��كه در روز تقاضاي 
جهاني پيش بيني شده براي نفت در سال ۲۰۲۳ 
را تامين كند. به گفته يك منبع آگاه، شركت نفتي 
دولتي پترولئوس مكزيكانو )پمكس(، پس از آتش 
س��وزي وس��يعي كه هفتم ژوييه در يك سكوي 
نفتي فراساحلي روي داد، ۱۰۰ هزار بشكه در روز 
از توليدش را تا ابتداي اوت از دست مي دهد. طبق 
ارزيابي رويترز، پمكس كه در مجموع حدود ۱.۶ 
ميليون بشكه در روز نفت توليد مي كند، تا پايان 
ژوييه، حداقل دو ميليون بش��كه نفت از دس��ت 

خواهد داد. 
انتظار مي رود مكزيك ۱.۶۷ ميليون بشكه در روز 
تقاضاي جهاني پيش بيني ش��ده براي نفت را در 
سال ۲۰۲۳ تامين كند. تركيه صادرات ۴۵۰ هزار 
بشكه در روز نفت از طريق خط لوله نفت از منطقه 
نيمه خودمختار كردستان در شمال عراق به بندر 
جيه��ان را در ۲۵ مارس متوقف ك��رد. اين اقدام 
 )ICC( به دنبال حكم ات��اق بازرگاني بين المللي
ص��ورت گرفت كه تركيه را موظ��ف كرد به دليل 
صادرات غيرمجاز نفت دولت اقليم كردستان در 
فاصله سال هاي ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۸، به دولت مركزي 
عراق، ۱.۵ ميليارد دلار خس��ارت پرداخت كند. 
منابع آگاه در ژوئن به رويترز گفتند كه مذاكرات 
ب��راي گفت وگو درباره صادرات متوقف ش��ده، از 
سر گرفته شده اس��ت. انتظار مي رود كه عراق در 
مجموع، ۴.۲۴ ميليون بش��كه در روز از تقاضاي 
جهاني پيش بيني شده براي نفت در سال ۲۰۲۳ 

را تامين كند.

 بازار آزاد 
و اقتصاد سوداگرانه

اما در س��اير نقاط جهان كه رقاب��ت وجود دارد و 
نظام بازار آزاد مستقر است؛ خودرو هاي با كيفيت 
با قيمت هايي بس��يار اندك به فروش مي رسد. در 
يك رويكرد ضد بازار آزاد، سرمايه داران از انحصار 
دف��اع مي كنند و هر نوع رقابت��ي را پس مي زنند. 
نمونه اي��ن روند در خصوص مخالف��ت عده اي با 
ورود خودروهاي خارجي نمايان اس��ت. معمولا 
انحصارگران اش��اره مي كنند كه ما اش��تغالزايي 
مي كنيم، م��ا توليد داخلي هس��تيم و ما اقتصاد 
را ب��ه پيش مي راني��م. اما بايد توجه داش��ت، هر 
جا كه رقابت حذف ش��ود، فش��ار آن مستقيما به 
مصرف كننده وارد مي ش��ود. اين اصل اساسي و 

غيرقابل انكار در يك نظام آزاد است.

از ورود غول هاي نفتي
به كشورهاي همسايه تا چالش 

تامين داخلي انرژي در ايران

يك كارش��ناس حوزه انرژي گفت: ام��روز عراق 
دنبال ۷ ميليون بش��كه توليد است، امارات بدون 
هيچ دغدغه اي نيروگاه هس��ته اي راه اندازي كرد، 
عربستان برنامه هاي بزرگ در حوزه انرژي فسيلي 
و تجديدپذير در دستور كار دارد، در اين بين اگر ما 
از غافله عقب بمانيم در تامين نياز داخلي انرژي نيز 

دچار چالش جدي خواهيم شد.
مرتضي بهروزي فر در گفت وگو با ايلنا، درباره اجراي 
پروژه هاي بزرگ توسعه اي در كشورهاي همسايه با 
شركت هاي بين المللي و تاثير آن بر توليد و بازار نفت 
و گاز ايران اظهار داشت: ايران در ۴۰ سال گذشته 
تحريم بوده و طي ۱۵ س��ال اخي��ر اين تحريم ها 
بيشتر هم شده و در انزواي بيشتري قرار گرفته ايم.

وي افزود: بعد از انقلاب هيچگاه توليد نفت كشور ما 
بيشتر از ۴ ميليون بشكه در روز نبوده است حتي در 
دوره برجام هم از حدود ۳ ميليون ۸۰۰ هزار بشكه 

بيشتر نشده است.
اكن��ون هم اگر تحريم لغو ش��ود ظرفيت توليد ما 
همين قدر اس��ت، بااينكه ذخاير بس��يار گسترده 
نفت و گاز داريم اما به دليل عدم س��رمايه گذاري، 
ج��ذب تكنولوژي و تامين مال��ي؛ همچنين عدم 
امكان دس��تيابي به تجهيزات و دان��ش فني روز 
متناسب با ذخاير كشور؛ ظرفيت توليد نفت و گاز 

بالايي نداريم. 
عضو هيات علمي موسس��ه مطالعات بين المللي 
انرژي با بيان اينكه ما چه بخواهيم و چه نخواهيم 
از بازار كنار هستيم، تصريح كرد: اگر وضعيت ايران 
و روس��يه را در ش��رايط تحريم مقايسه كنيم، در 
مي يابيم علي رغم تمايل و تمام تلاش��ي كه غرب 
براي حذف كامل روسيه از بازار نفت و گاز داشت اما 
باتوجه به اينكه اين كشور ۱۰ ميليون بشكه در روز 
توليد و حدود ۸ ميليون بشكه در روز هم صادرات 
داشت، اين امكان فراهم نشد؛ زيرا اگر ۱۰ درصد از 
توليد نفت جهان و بخش قابل توجهي از صادرات 
گاز جهان حذف مي شد بازار را دچار مشكل بسيار 
شديد مي كرد ولي صادرات ايران در بالاترين حد 
حدود ۲ ميليون بشكه در روز بوده است با اين رقم 
نمي توانيم بگوييم كه تاثيري در بازار نداريم اما در 
نظر داشته باشيم باتوجه به ذخاير استراتژيكي كه 
كش��ورهاي اوپك به خصوص عربستان، كويت و 
امارات دارند ۲ ميليون بشكه تقريبا براحتي قابل 

پوشش است.
به همين دليل ايران براحتي از بازار حذف ش��د و 
اكنون ن��ه تنها در حوزه نف��ت و گاز بلكه در حوزه 
اقتصاد هم از بازار حذف ش��ده ايم يعني اكنون ما 
نقش چندان��ي در اقتصاد و بازاره��اي انرژي دنيا 

نداريم. 
وي بيان داش��ت: كش��وري كه از نظ��ر اقتصادي 
  سياس��ي در انزوا باشد و تضعيف شود هر كشوري 
براي خود اين حق را قائل خواهد ش��د كه بخواهد 

سهم خواهي كرده  و از حد خود عدول كند.
بهروزي ف��ر گف��ت: به ط��ور مث��ال باتوج��ه ب��ه 
سرمايه گذاري گسترده اي كه عراق در حوزه هاي 
نفتي و گازي مشترك انجام داده؛ مسلما مي تواند 
حجم قابل توجهي برداشت از ذخاير داشته باشد و 
هيچگونه پروتكل بين المللي هم وجود ندارد كه در 
ذخاير مشترك دو طرف هواي هم را داشته باشند، 
هر كشوري هر قدر كه توان و تمايل دارد؛ برداشت 
مي كند طرف مقابل هم كه امكان برداشت ندارد 
حقي اعتراض نخواهد داشت، همان اتفاقي كه در 
پارس جنوبي رخ داده است قطر با قدرت تمام نفت 
و گاز را برداشت مي كند و ما با حداقل هايي كه در 
دست داريم نه تنها وارد بازارهاي جهاني نشده ايم 
بلكه در تامين نياز گازي داخلي هم دچار مشكل 

مي شويم.
وي ادامه داد: در نظر داش��ته باش��يم كشورهاي 
منطقه مثل عراق، كويت، امارات، عربس��تان هر 
قدر سرمايه گذاري بيشتري داشته باشند مسلما 
درآمدهاي نفتي بالاتري خواهند داشت؛ قطر كشور 
كوچك و با جمعيت اندك كه طي دو-سه دهه قبل 
شايد كمتري كس��ي اسم اين كشور را هم شنيده 
بود و نقشي نيز در بازار نداشت اما امروز باتوجه به 
درآمدهاي هنگفتي كه در حوزه گازي مشترك با 
ايران دارد تبديل به يك  كشور تاثيرگذار شده است 
و در بازي هاي سياسي و ژئوپليتيك منطقه و حتي 

جهان نقش آفريني مي كند.
اين كارش��ناس حوزه انرژي تاكيد ك��رد: ما نبايد 
عراق را هم فراموش كنيم ما كشوري هستيم كه ۸ 
سال با اين كشور دچار جنگ فرسايشي بوديم كه 
اين زخم هاي گذشته مي تواند دوباره سر باز كند، 
بارها ديديم كه حتي عراقي ه��ا بي ميل نبوده اند 
كه در دعواه��اي داخلي خود اي��ران را هم مقصر 
بدانند، بنابراين اي��ن نكته را مدنظر قرار دهيم كه 
قدرتمندتر شدن عراق، كويت و امارات و عربستان 
مي تواند موقعيت سياس��ي و اقتصادي ايران را به 

چالش بكشاند.
وي بيان داشت: امروز عراق دنبال ۷ ميليون بشكه 
توليد است، امارات بدون هيچ دغدغه اي نيروگاه 
هس��ته اي راه اندازي كرد، عربس��تان برنامه هاي 
بزرگ در ح��وزه انرژي فس��يلي و تجديدپذير در 
دس��تور كار دارد، در اين بين اگر ما از غافله عقب 
بمانيم در تامين نياز داخلي انرژي نيز دچار چالش 

جدي خواهيم شد.



شاخص كل بازار سرمايه در اولين روز كاري هفته 
با سختي بس��يار زياد توانست خود را از مرز سقوط 
سنگين نجات دهد و در محدوده دو ميليوني باقي 
بماند. هفته اخير سخت ترين هفته بورس سپري شد 
و بازدهي منفي شش درصدي را در يك هفته كسب 
كرد، اين منفي ها باعث شد كه ميزان ورود نقدينگي 
به تالار شيشه اي كاهش يابد و دوباره شرايط وخيم 
شود چراكه ارزش معاملات بازار به پايين رقم خود 

از اسفند ماه تاكنون رسيده است.
شاخص كل بورس تلاش بسيار زيادي كرد كه ديروز 
منفي بسته نشود اما در نهايت معاملات شاخص كل 
منفي و شاخص كل هم وزن نيز مثبت شد. بازار اين 
روزها و طبق روال گذشته از بي اعتمادي رنج ميبرد 
و اين مشكل باعث شده كه سهامداران از بازار فراري 
شوند و به نوعي ترجيح دهند در بازاري به جز بورس 

سرمايه گذاري كنند.
تالار شيش��ه اي از نيمه زمس��تان س��ال گذشته تا 
15 ارديبهش��ت ماه روند صعودي و خوبي داشت و 
توانست سود بسيار خوبي به سهامداران بدهد؛ اما از 
روز 15 ارديبهشت ماه كه نرخ خوراك پتروشيمي ها 
به صورت محرمانه به قيمت هفت هزارتومان رسيد 
همه چيز در بازار تغيير كرد و شاهد خروج نقدينگي 
سنگين توسط افراد داراي رانت بوديم. نرخ خوراك 
پتروشيمي ها 51 روز از سهامداران پنهان ماند و تنها 
افرادي كه رانت داش��تند توانس��تند از اين شرايط 
ايجاد ش��ده استفاده كنند و س��ود خوبي ببرند. اما 
سهامداران عادي به علت 51 روز بي خبري در زيان 
بودند و چندي پس از اعلام غيررسمي خوراك همه 
موضع گرفتند و هر كس با نامه اي سعي داشت خود 
را بي خبر و فارغ از دنيا نش��ان دهد اما مساله دقيقا 
همينجاست كه چطور مي ش��ود تمام مسوولان از 

نرخ خوراك بي خبر باشند؟
اين عامل باعث ش��د بي اعتم��ادي در بازار افزايش 
يابد و هر روز شاهد قرمز شدن بيشتر بازار و خروج 
نقدينگي باش��يم؛ در حالي كه سياست گذار تلاش 
چندان��ي ب��راي جب��ران و ترميم وضعي��ت انجام 

نمي دهند.
ب��ه گفته كارشناس��ان واقعيت اين اس��ت كه بازار 
سرمايه شبيه جس��م نيمه جاني شده كه زخم هاي 
متعدد و متنوع��ي دارد كه هر ي��ك در جاي خود 
جاي بررسي و تحليل دارد. در اصل بايد پذيرفت كه 
بزرگ ترين سهامدار بورس��ي دولت كه با رانت ها و 
سياست گذاري خاص خود سعي دارد سود بيشتري 
ببرد و زيان بيش��تري به سهامداران عادي برساند. 
زماني كه در بدنه دول��ت اختلاف نظر و ابهام وجود 
دارد، پول از بازار سرمايه خارج مي شود. در واقع بازار 
سرمايه مشتمل بر بنگاه هاي اقتصادي بزرگي است 
كه معادن، پالايش��گاه ها و صنايع را دربر مي گيرد. 
اما متاسفانه رويه مشخصي در خصوص اين صنايع 
بزرگ از سوي تيم اقتصادي دولت ديده نمي شوددر 
اصل در اتاق فكر واحدي براي اقتصاد وجود ندارد و 
دولت به فكر جبران كسري بودجه و سود خود است 
و در نتيجه پولي كه خارج از بازار سهام پارك شده 

است، وارد بازار نمي شود.

   چه عواملي روي بازار تاثير دارد؟
احمد غضنفري، كارش��ناس بازار س��رمايه ضمن 
عنوان م��واردي كه براي تصميم��ات معاملاتي در 
بازار س��رمايه طي اين هفته بايد مورد توجه داشته 
باشيم به بازار گفت: اولين مورد ريسك هاي بنيادي 
به وجود آمده براي شركت ها و گروه هاي مربوطه و 
تحليل اثرگذاري بر روند عملياتي شركت از لحاظ 

بنيادي اس��ت. دومين مورد ميزان بازدهي مثبت 
و توج��ه به ش��رايط نموداري نم��اد و لحاظ كردن 
ريسك به ريوارد به صورتي كه بيشتر به سهم هاي 
با رشد كمتر در طي اين مدت وزن بيشتري بدهيم 
و همچني��ن دادن فرصت اص��لاح و تجديد قوا به 
نمادهاي با بازدهي بالا، البته كه هر سهمي كه طي 
اين رشد اخير جامانده محسوب مي شود خريدني 
نخواهد بود و علت يابي اين عدم رش��د به ما كمك 

خواهد كرد.
اين كارش��ناس بازار سرمايه همچنين ابراز داشت: 
مورد آخر اينك��ه انتظار داريم روز پيش رو فش��ار 
عرضه ها مخصوصاً در ش��روع بازار نسبت به هفته 
گذشته بيشتر باشد و به مرور صنايع و سهم هاي با 
پتانسيل از لحاظ گزارشات بنيادي و شرايط تابلو و 
نموداري كم ريسك، راه خود را جدا كنند و تعادل 
نسبي براي بازار به ارمغان بياورند. فعلًا خريد خاصي 
پيشنهاد نمي شود و بهتر است نظاره گر باشيم، در 
مورد فروش نيز بستگي به شرايط بازار و نمادهاي 
موجود در سبد دارد كه مي توان حد ضرر تكنيكالي 
را فع��ال كرد ي��ا با توجه ب��ه افق س��رمايه گذاري 
مولفه هاي بنيادي ش��ركت را بروزرساني كرد و بر 

اساس آن تصميم گيري نمود. 
از محرك ه��اي مهمي كه مي توانن��د بورس تهران 
در هفته جاري را با رنگ س��بز همراه كنند، آخرين 
فرصت ب��راي برگ��زاري مجامع عمومي س��الانه 
شركت ها و همچنين انتشار گزارش هاي فصل بهار 
اس��ت. از آنجا كه بورس تهران طي ساليان گذشته 
همواره به صورت سنتي در فصل مجامع با افزايش 
تقاضا همراه مي ش��ود، انتظار م��ي رود كه در هفته 
جاري نيز اگرچه با قدرت كمتر نسبت به سال هاي 
گذش��ته اما بتواند بهب��ودي را در معاملات برخي 
ش��ركت ها كه چش��م انداز بهتري از لحاظ تقسيم 
سودآوري و خبري دارند، تجربه كند. از سمت ديگر 
انتشار گزارش هاي فصل بهار نيز مي تواند به عنوان 
محركي براي افزايش تقاضاي برخي نمادها باشد. 
از آنجا كه پيش بيني مي شود بسياري از شركت ها، 
گزارش هاي خوبي از عملكرد سه ماهه ابتدايي خود 

منتشر كنند، هم افزايي اين دو اتفاق مي تواند منجر 
به برگشت خريداران به معاملات شود. براساس آمار 
بورسان افزايش بي اعتمادي به دولت و سياست گذار 
در دو ماه گذش��ته و درحالي كه بهبود شرايط بازار 
از ابتداي اس��فندماه توانس��ته بود اندكي از اعتماد 
از دست رفته طي سه س��ال گذشته را پس بگيرد، 
روزهاي معاملاتي بورس تهران را اغلب با رنگ سرخ 
همراه كرده اس��ت. از س��مت ديگر وجود ابهامات 
زياد و شرايط عدم اطمينان در وضعيت اقتصادي و 
سياسي كشور موجب شده است تا سرمايه گذاران 
تمايل كمتري براي خريد سهام از خود نشان بدهند. 
تصميمات خلق الس��اعه اي همچ��ون افزايش نرخ 
خوراك پتروش��يمي ها يا نامه اي كه هفته گذشته 
پالايش��گاه اصفهان در رابطه با لغو سود شناسايي 
ش��ده از محل كارمزد و و به��ره تبديل ارز صادرات 
سنوات 1۳۹۷ تا 1۴۰۰ منتشر كرد، نشان مي دهد 
كه در سطح سياست گذاري اقتصادي كشور شرايط 
به گونه اي در حال پيگيري است كه تحليلگران مالي 
نمي توانند به راحتي متغيرهاي اثرگذار بر بازار سهام 
را پيش بيني كنند و همين موضوع اجازه تحليل و 

خريد سهام را از آنها گرفته  است.

   بازار از دريچه معاملات
در معام��لات اولي��ن روز كاري هفته يعني ش��نبه 
شاخص بورس تهران 51۳ واحد نسبت به روز كاري 
گذشته پايين تر ايس��تاد و تا سطح 2 ميليون و ۷۰ 
هزار و 88۹ واحد پايين آمد. ش��اخص كل هم وزن 
بورس نيز با افزاي��ش ۳ هزار و 2۹5 واحدي معادل 
۰.۴5 درصد در رقم ۷28 هزار و 11 واحدي ايستاد.
ش��اخص كل فرابورس نيز با رشد 1۷8 واحدي به 
رقم 2۷ هزار و 186 واحد رسيد. همچنين شاخص 
ه��م وزن فرابورس با افزايش ۹2۳ واحد به س��طح 

1۳۳ هزار و ۴۷5 واحد رسيد.
روز شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار س��هام براي هش��تين روز متوالي منفي شد و 
2۷8 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام خارج 
شد.نماد فارس بيشترين خروج را داشت كه ارزش 

آن 2۹ ميلي��ارد تومان بود. پس از فارس، نمادهاي 
پي پاد، ونوين و شپنا بيشترين خروج پول حقيقي را 
داشتند.در سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي 

به نمادهاي قاسم، ناما و شبندر اختصاص داشت.
در اولي��ن روز كاري هفته نماده��اي فارس، كگل 
و ومع��ادن نماده��اي قرمزپوش ب��ورس بودند كه 
بيشترين اثر را در افت شاخص كل بورس داشتند. 
در مقابل فولاد، ش��بندر و وبملت از نمادهاي سبز 
بودند كه اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس 
نيز نمادهاي ارفع، زاگرس و وس��پهر بيشترين اثر 
افزايشي را بر ش��اخص داشتند و نمادهاي فجهان، 
شگويا و گلديرا بيش��ترين اثر كاهنده را بر شاخص 
كل فرابورس داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش 
بورس نيز ش��هر بيش��ترين تراكنش را داش��ت و 
خودرو و وبملت در رتبه هاي بع��دي قرار گرفتند. 
در فرابورس نيز كتوس��عه، دي و عاليس بيشترين 

تراكنش را داشتند. 
ارزش معاملات كل بازار س��هام به 11 هزار و ۹52 
ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه ۳۷6 ميليارد تومان بود كه 85 درصد از 
ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.

ارزش معاملات خرد ني��ز با كاهش ۳2 درصدي به 
نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم ۴ ه��زار و 818 
ميليارد تومان رس��يد كه كمترين رق��م از ابتداي 

اسفند سال گذشته تاكنون است.
در حج��م معاملات نيز س��هام دي ب��ا تعداد ۴۳8 
ميلي��ون و 1۷۹ ه��زار و 85۷ س��هم در صدر قرار 
گرفته اس��ت. شس��تا در رتبه دوم بيشترين حجم 
معاملات بازار ق��رار گرفت و رتبه س��وم به خودرو 
تعلق داشت. دو نماد خساپا و وبملت نيز در رتبه هاي 
بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار داشتند.

در معاملات ش��نبه، ۷1 نماد صف خريد داشتند و 
8۹ نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خريد با رش��د 2۷ درصدي نسبت به روز 
كاري قبل به ۳۹۹ ميلي��ارد تومان افزايش يافت و 
مجموع ارزش صف هاي فروش ني��ز با كاهش 2۳ 

درصدي به ۳۴۳ ميليارد تومان رسيد.

یادداشت

ادامه از صفحه اول
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بورس نااميد
در برهه زماني قرار داريم كه 
بازار س��رمايه را مي توان در 
نااميد تري��ن وضعيت خود 
در اين س��ال توصيف نمود 
و آن را مانند تابلويي گرانبها 
در مي��ان بس��ياري ديگر از 
اشياي با ارزشي كمتر درنظر 
گرفت ك��ه علي رغم ارزش 
آن، مي توان كم توجه ترين مورد ممكن درنظرگرفت.

اما بايد در اين بين به مهم ترين علت اين بي توجهي هم 
اشاره نمود تا بهتر متوجه وضع حال بازار و حتي شرايط 
اقتصادي حال حاضر بش��ويم. حال بايد به مثال گفته 
ش��ده برگش��ت و بايد گفت هرچند ما با بازاري ارزنده 
)تابلوي گرانبها( رو به رو هستيم ولي با توجه به سياست 
پيش گرفته شده توسط دولت و تيم اقتصادي حاضر آن 
مي توان متوجه شد كه تمامي حالت هاي ممكن را در 
نظر گرفته اند تا براي تورمي كه شكل گرفته از طريق 
جمع آوري نقدينگي و جذب و راك��د كردن آن به هر 
طريق، قصد بر آرام كردن اين آتش تورم داشته باشند 
تا حداقل در تايم زماني كوچك شاهد كم شدن سرعت 
اين رشد هاي قيمتي باشيم. حال اگر دقت كنيم با اين 
ارزندگي با توجه به جمع آوري پ��ول در گردش به هر 
طريق��ي و عدم حضور اين پول در دس��تان افراد حتي 
با توجه به ارزندگ��ي و جذابيت بالا ش��اهد عدم توان 
خريدار براي خريد كردن اين تابلوی با ارزش هستيم 
كه همين اتفاق را بازار س��رمايه يا حتي برخي ديگر از 
بازارهاي ارزنده از نبودن آن رنج مي برند. بعد از آن بايد 
به موردي اشاره نمود كه هرچقدر ما با كاهش پول در 
گردش تا حد ممكن رو به رو هستيم ولي با بازاري رو به 
رو هستيم كه ش��اهد اصلاح بسيار قابل توجهي بوده، 
موردي كه شايد در ديگر بازارها بسيار كمتر به چشم 
بخورد و علي رغم حاكم بودن ركود نس��بي شاهد افت 
قيمتي آن چنان در بازارهاي ديگر نيستيم كه همين 
موضوع جذابيت قيمت هاي بازار س��رمايه را بيشتر از 
رقيبان خود مي نمايد كه حتي هر پول پارك شده اي را 
كم كم وسوسه به ورود و سود سازي براي خود مي نمايد. از 
لحاظ فاكتورهاي بنيادي ما شاهد ريسك هاي فراواني در 
بازار شده ايم كه نسبت به دوماه اول سال بسيار قارچ گونه 
رشد كرده اند و از هرطرف شاهد فشارآوري به هركدام 
از صنايع بازار هس��تيم كه اگر حتي فقط اندكي شاهد 
كم شدن اين سري از ريسك ها كه عملا درصد بالايي 
از آنها سيستماتيك هستند باشيم به خوبي مي توانيم 
احتمال رها شدن اين فنر بيش از پيش فشرده شده را 
احساس كنيم و آن را يكي از محتمل ترين اتفاق هاي 
ممكن بدانيم. در پايان هم بايد به اين نكته اشاره نمود 
كه با توجه به تجارب قبلي و حافظه تاريخي بازار اگر به 
قبل تر برگرديم سناريو ترسيم شده )رها شدن فشردگي 
بازار( يكي از تكرار شونده ترين رفتارهاي بازار سرمايه در 
زمان وجود آن بوده است كه فقط با توجه به پارامترهاي 
بازار صرفا با يك لگ زماني نسبت به رفتارهاي تكراري 

گذشته خود مي توانيم آن را شاهد باشيم.

 خودرو ارزان مي شود 
يا گران؟

حتي خودروهاي ديزلي هم به خاطر هزينه هاي كمتر 
سوخت به ساير كشورها صادر مي شود. بايد توجه داشت، 
كيفيت خودروهاي آلماني و سطح استاندارد اين كشور 
به اندازه اي بالاست كه كيفيت خودروهاي دست دوم 
اين كشور از بسياري از خودروهاي صفر كيلومتر ديگر 
كشورها بيشتر اس��ت. اما يك چنين استانداردي در 
خصوص خودروهاي وارداتي ايران مشاهده نمي شود 
و سودآوري افزون تر در راس برنامه ريزي هاي تجاري 

قرار مي گيرند.
۴( برخ��ي نماين��دگان مجلس كه سال هاس��ت در 
حوزه هاي صنعتي و اقتصادي نقش آفريني مي كنند 
و حاضر به ش��نيدن ديدگاه هاي جديد نيستند، اعلام 
كرده اند كه خريد خودروه��اي كاركرده باعث پايين 
آمدن كرامت ايران و ايراني مي ش��ود! اين حرف و اين 
ادعا، درست نيست. كرامت مردم زماني نزول مي كند 
كه خودروهاي غيرايمن و غيراستاندارد سوار شوند. البته 
در ايران تعادل چندان مورد توجه قرار نمي گيرد و اغلب 
دچار افراط و تفريط مي شويم. مثلا در برهه اي ناگهان به 
صورت مطلق واردات هرگونه خودرو محدود و مسدود 
مي شود، در زماني ديگر به صورت افراطي تصميم گرفته 
مي شود خودروهاي صفر و دس��ت  دوم و... وارد كنند. 
نهايتا هم هيچ  كدام از اين تصميم ها به نفع مردم نيست. 
بازارهاي ايران از جمله بازار خودرو در يك ركود مطلق 
قرار دارد. خريدار خودرو در بازار بسيار كم است و فردي 
كه قصد فروش خودروي خود را دارد، ناچار است خودرو 
را به قيمت پايين بفروشد. اين در حالي است كه بازار بايد 
از طريق عرضه واقعي خودرو كنترل شود؛ مسوولان اما به 
شكل روان درماني بازار را هدايت مي كنند. ناگهان به بازار 
القا مي شود قرار است خودروي دست دوم و صفر كيلومتر 
وارد شود و از اين طريق تلاش مي شود، آن  بالانسي بين 
عرضه و تقاضا از ميان برداشته شود. در واقع به بازار تنها 
وعده داده شده است نه چيز ديگري! وعده اي كه هنوز 
نهايي نشده است و بازار فقط پيش بيني مي كند كه قرار 
است انجام شود. چرا پيش بيني مي كند؟ چون نتايج 
آن در كاهش قيمت نسبي خودروها نمايان شده است. 
5( با توجه به اينكه سياس��تگذار اعلام كرده منشأ ارز 
واردات خودرو بايد داخلي باشد، بايد ديد شرايط ارزي 
كشور در سال جاري و سال آينده چگونه خواهد بود؟ 
اگر ضرورت داخلي بودن منشأ ارز برداشته شود، ممكن 
است اتفاقات ديگري رخ بدهد و سيكلي بين تقاضاي ارز 
داخل، خروج از كشور، ورود ارز و عرضه و تقاضاي داخلي 
ايجاد شود. ممكن است اين روند بازار ارز را هم تحت تاثير 
قرار بدهد. با توجه به اينكه منشأ ارز بايد داخلي باشد، 
محدوديت هاي ارزي كشور باعث خواهد شد واردات در 
حجم بالا رخ ندهد. اما در كل بايد در انتظار روزهاي آينده 

بمانيم تا نتايج سياستگذاري ها روشن شود.

جزييات افزايش سقف 
خريد اوراق تسهيلات مسكن

ايرنا| ميث��م زارع زاده، مدير ابزاره��ا و نهادهاي مالي 
فرابورس ايران به آخرين تغيي��رات صورت گرفته در 
اوراق تسهيلات مسكن اشاره كرد و اظهار داشت: سقف 
تسهيلات مسكن پيش از اين در تهران به صورت انفرادي 
2۰۰ ميليون تومان و براي زوجين ۴۰۰ ميليون تومان 
بود كه اكنون بر اساس مصوبه جديد شوراي پول و اعتبار، 
سقف تس��هيلات در تهران به صورت انفرادي به ۴۰۰ 
ميليون تومان و براي زوجي��ن به 8۰۰ ميليون تومان 

افزايش يافته است.
وي اعلام كرد: براي ش��هرهاي ب��الاي 2۰۰ هزار نفر و 
در مناطق شهري نيز سقف تسهيلات خريد و ساخت 
مسكن از محل گواهي حق تقدم نسبت به گذشته تا 2 

برابر افزايش يافت.
به گفته زارع زاده، سقف تسهيلات پوشش هزينه تعمير 
و نوسازي واحدهاي مسكوني )جعاله( نيز كه پيش از 
اين 8۰ ميليون تومان بود به 16۰ ميليون تومان افزايش 

يافته است.
مدير ابزارها و نهادهاي مالي فرابورس ايران اظهار داشت: 
با اين افزايش در سقف تسهيلات مسكن، محدوديت 
خريد اوراق تس��هيلات مسكن بانك مس��كن در بازار 
ابزارهاي نوين مالي فرابورس ايران )نمادهاي تسه( كه 
پيش از اين براي هر شخص 56۰ ورقه بود به حداكثر 

يك هزار و 12۰ ورقه افزايش يافته است.
وي ادامه داد: هر برگه اوراق تسهيلات مسكن 5۰۰ هزار 
تومان وام براي متقاضيان را تامين مي كند و نرخ سود 
تسهيلات خريد مسكن 22.5 درصد با بازپرداخت 12 
سال و نرخ سود جعاله )تعمير/ تكميل( نيز 22.5درصد 

و بازپرداخت پنج سال است.
زارع زاده خاطرنشان كرد: پيش از مصوبه ۳۰ خردادماه 
سال 1۴۰2 ش��وراي پول و اعتبار، انتشار گواهي هاي 
حق تقدم استفاده از تسهيلات مسكن به نوعي در اختيار 
بانك هاي تجاري بود كه تنها بانك مسكن )در نمادهاي 
تس��ه( و بانك ملي )در نمادهاي تملي( اقدام به انتشار 
گواهي هاي حق تقدم استفاده از تسهيلات مسكن كرده 
بودند اما با مصوبه جديد همه بانك ها و موسسات اعتباري 

مي توانند از اين امكان بهره مند شوند.
مدير ابزارها و نهادهاي مال��ي فرابورس ايران ادامه داد: 
مصوبه جديد ش��وراي عالي پول و اعتبار كه به منظور 
كمك به خريداران و مصرف كنندگان واقعي مسكن از 
طريق كاهش قيمت گواهي هاي حق تقدم استفاده از 
تسهيلات مسكن، ايجاد رقابت بيشتر در شبكه بانكي و 
كمك به رونق بخش مسكن ابلاغ شد به همه بانك ها و 
موسسات اعتباري اين امكان را مي دهد تا پس از تاييد 
بانك مركزي از حيث عملياتي بودن و شرط تعادل در 
منابع و مصارف، اقدام به انتشار گواهي هاي حق تقدم 

تسهيلات مسكن كنند.
وي با تاكيد بر اينكه سياس��ت گذار ب��ا اين مصوبه از 2 
جنبه اقدام به هدف گذاري در تقويت س��مت تقاضاي 
بازار مسكن كرده است، افزود: در اين زمينه نخستين 
هدف افزايش 2 برابري سقف تسهيلات مسكن و سقف 
تسهيلات پوش��ش هزينه تعمير و نوسازي واحدهاي 

مسكوني )جعاله( است.
زارع زاده ه��دف ديگر اين اقدام را انتظار كاهش قيمت 
گواهي هاي حق تقدم استفاده از تسهيلات مسكن از 
طريق افزايش عرضه اين گواهي ها توسط تمام بانك ها و 

موسسات اعتباري اعلام كرده است.
مدير ابزاره��ا و نهادهاي مالي فراب��ورس ايران اظهار 
داشت: نكته اي كه وجود دارد اين است كه چند درصد 
متقاضيان واقعي براي خريد مس��كن و خانه دار شدن 
توانايي تأمين نرخ موثر تامين مالي از اين مسير را دارند؟ و 
موضوع بعدي اينكه باوجود انتظارات تورمي، كوتاه شدن 
سيكل هاي افزايش قيمت، بازدهي بازارهاي موازي، در 
صورت كاهش متوس��ط قيمت حق تقدم ها جذابيت 
حس��اب هاي اختصاصي دريافت اوراق و تسهيلات و 
استقبال سپرده گذاران از سپرده گذاري در اين حساب ها 

چقدر تحت تأثير قرار خواهد گرفت؟
وي در پاي��ان گفت: باتوجه به پذيرش گواهي هاي 
حق تقدم تسهيلات مسكن در فرابورس ايران )در 
نمادهاي تس��ه و تملي( و وجود زيرساخت نقل و 
انتق��ال اوراق مذكور در ب��ازار ابزارهاي نوين مالي 
فرابورس ايران، ساير بانك ها نيز مي توانند به استناد 
مصوبه اخير شوراي عالي پول و اعتبار از اين ظرفيت 

در فرابورس ايران بهره مند شوند.

احتمال بازگشت شاخص
كل بورس قوت گرفت

اشكان حسيني، كارشناس بازار سرمايه گفت: در 
حال حاضر شاخص كل نزديك به محدوده حمايتي 
خود شده و انتظار برگش��ت بازار بورس براي اوايل 
هفته پيش بيني مي شود. حسيني گفت: در تحليل 
هفته گذشته كه در سايت باشگاه خبرنگاران جوان 
موجود است گفتيم كه ش��اخص كل و هم وزن به 
مرز بين روند صعودي و نزولي خود رسيدند و از آن 
ناحيه بازار وارد اصلاح شد و در حال حاضر شاخص 
كل نزديك به محدوده حمايتي خود شده است و 
انتظار برگش��ت بازار بورس براي اوايل هفته پيش 

بيني مي شود.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه اظهار مي كند: اين 
برگش��ت احتمالا از روي حمايت شاخص كل كه 
محدوده 2 ميليون الي 2.۰۹۰ هزار واحد است يا از 
حمايت هم وزن كه با اختلاف كمي پايين تر است 

رخ مي دهد.
اين كارشناس بازار س��رمايه در خصوص شاخص 
كل هم وزن هم گفت: ش��اخص هم وزن از اواسط 
ارديبهشت ماه با يك شيب تند وارد اصلاح شد و بعد 
از آن در يك محدوده رنج اصلاح خود را به صورت 
زماني داد كه در هفته گذشته رنج خود را رو به پايين 
شكس��ت و وارد اصلاح شد. حمايت هم وزن كمي 
پايين تر از شاخص كل است و محدوده 685.۰۰۰ 

الي ۷۰5.۰۰۰ واحد است.

»تعادل«بررسيميكند

نقش بی اعتمادی در ریزش بورس

سيگنال درآمدهاي جبراني دولت براي بودجه
دولت طب��ق ارزيابي كارشناس��ان اقتصادي حدود 
5۰۰ هزار ميليارد تومان كسري بودجه دارد و دولت 
قصد دارد امسال سنت شكني كند و مانند سال هاي 
گذشته اين كسري را از مسير انتشار اوراق، استقراض 
از سيس��تم پولي و... جبران كرده و حالا امسال قرار 
شده اين كسري را از محل مولدسازي دارايي ها اجرا 
كند. اما تاثير سياس��ت تامين مالي دولت روي بازار 

سرمايه چيست؟
با توجه به اينكه در بودجه 1۴۰2 قيمت فروش نفت 
8۰ دلار تعيين شده و در چند وقت اخير قيمت نفت 
در بازار جهاني به كمتر از اين ميزان رسيده و احتمال 
كسري بودجه دولت را بيشتر كرده است، با اين حال 
دولت منابع مولدس��ازي دارايي ه��ا را دارد تا از اين 
طريق مانع از فشار كس��ري بودجه به سياست هاي 

مالي و پولي دولت شود.
يك اقتصاددان در گفت وگو با بازار با اش��اره به اينكه 
در س��ال هاي اخير س��رمايه گذاري در بخش هاي 
زيرس��اختي و مولد به حداقل ممكن رسيده بود به 
همين دليل دولت منابع مولدس��ازي را بايد در اين 
بخش به كار بگيرد، گفت: وقتي س��رمايه گذاري در 
زيرساخت ها كاهش يابد روي سرمايه گذاري بخش 
خصوصي و مولد هم تاثي��ر منفي مي گذارد و منجر 
مي ش��ود تا بنگاه هاي اقتصادي حاضر در بورس هم 

افت بازدهي داشته باشند.
نيكواقبال با اش��اره به اينكه ركود اقتصادي كش��ور 
عميق ش��ده اس��ت، اظهار كرد: در حال حاضر بازار 
س��رمايه كاملا متاثر از سياس��ت هاي مالي و پولي 
دولت اس��ت و اگر اين اقدامات دولت در مسير فشار 
به بنگاه هاي توليدي به كار گرفته شود به ركود بازار 

سرمايه دامن خواهد زد

علي اكبر نيكواقبال با بيان اينكه بخش عمده بورس 
ايران كاموديتي ها هس��تند، افزود: وقتي پروژه هاي 
عمراني در نتيجه كس��ري بودجه كاهش پيدا كند 
عملا فعاليت بنگاه هاي كاموديتي محور هم محدود 
مي ش��ود و از آنجايي ك��ه بازاره��اي صادراتي هم 
براي اين ش��ركت ها با موانع تحريمي مواجه است، 
فعالس��ازي پروژه هاي عمراني كم��ك مي كند اين 

شركت ها راحت تر بتوانند سودسازي كنند.
او ب��ا تاكيد بر اينكه رك��ود بازاره��اي جهاني تاثير 
سياست هاي دولت در بودجه را بيشتر نمايان كرده 
است، تصريح كرد: به طور قطع مولدسازي دارايي ها 
در صورتي كه به درس��تي اجرا ش��ود و منابع مورد 
نياز بودجه را تامين كند مي تواند در اقتصاد كش��ور 
تاثير بگذارد در غير اين صورت اگر همچنان كسري 

بودجه و انتشار اوراق ادامه داشته باشد هيچ اتفاقي 
ب��راي اقتصاد و ب��ورس نخواهد افت��اد. نيكواقبال با 
اش��اره به اينكه ركود اقتصادي كش��ور عميق شده 
اس��ت، اظهار كرد: در حال حاضر بازار سرمايه كاملا 
متاث��ر از سياس��ت هاي مالي و پولي دولت اس��ت و 
اگر اين اقدامات دولت در مس��ير فشار به بنگاه هاي 
توليدي به كار گرفته شود به ركود بازار سرمايه دامن 

خواهد زد.
فردين آقابزرگي با بيان اينكه در شرايط كنوني بازار 
سرمايه ظرفيت سياس��ت هاي منفي مانند افزايش 
انتش��ار اوراق و ... ندارد، اظهار كرد: بازار كاملا تحت 
تاثير حجم معاملات است و در صورتي كه نقدينگي 
جديدي وارد بازار نشود رشد شاخص كل بورس هم 

اتفاق نمي افتد.

   چگونه فشار عرضه ها در بازار
افزايش مي يابد؟

بورس در حال حاضر در محدوده بس��يار حساسي 
قرار دارد از يك س��ود به حمايت رسيده و هرگونه 
اقدامي كه منجر شود فشار عرضه ها در بازار افزايش 
يابد اين س��طح حمايتي را مي شكند و بعد از آن تا 
حمايت بعدي يعني يك ميليون و هش��تصد هزار 
واحد افت كن��د كه در اين حالت بحران خروج پول 
از بورس تشديد مي شود و احتمالا نوسانات كالايي 
را به همراه خواهد داش��ت. كارشناس بازار سرمايه 
با اشاره به اينكه در حال حاضر سياست دولت تنها 
در كنترل بازار متمركز ش��ده است، اظهار كرد: به 
همين دليل تم��ام نمادهاي ب��ازار متاثر از فضاي 
رواني افت كرده اند و اين ب��ه معناي عدم ارزندگي 
آنها نيست، از اين رو مي توان ادعا كرد كه به زودي 
برخي نمادها راه خود را از بازار جدا مي كنند و وارد 

روند صعودي مي شوند.
در حال حاضر بازار س��رمايه در يك روند نزولي قرار 
دارد و از طرف ديگر گزارش هاي موسس��ه هاي مالي 
بين المللي حكايت از اين دارد كه درآمد نفتي دولت 
كاهش داشته كه بخشي از اين مساله ناشي از ركود 
اقتصادي بازار جهاني و همچنين عدم استقبال از نفت 
بوده كه باعث شده برخلاف پيش بيني ها قيمت نفت 
به بالاي 8۰ دلار نرود. از اين رو احتمالا كسري بودجه 
در سال جاري مي تواند همچنان به عنوان يك چالش 
جدي در اقتصاد تاثيرگذار باشد اما امسال گويا دولت 
قرار است از ابزارهاي ديگري مانند تامين مالي از محل 
مولدسازي دارايي ها استفاده كند تا از اين طريق تكيه 
به ابزار ديگر مانند انتشار اوراق، استقراض از بانك ها 

و... اتفاق نيفتد.

علي فراقي 



مجيد اعزازي|
در شرايطي كه صنعت ساختمان توانس��ت ركوردِ رونق 
 نس��بي و لب مرزي ارديبهش��ت ماه را تك��رار كند، بنا به 
پيش بيني فعالان اين صنعت انتظار مي رود، اين رونق در 
تيرماه نيز تداوم يابد. فعاليت هاي ساختماني در ارديبهشت 
ماه س��ال جاري پ��س از خروج ركود ناش��ي از تعطيلات 
نوروزي در فروردين ماه، دوباره به مدار رونق نسبي ماه هاي 
پاياني سال 1401 نزديك شد. توليد مسكن و ساختمان 
طي سال هاي اخير به دليل نوسان هاي موجود در اقتصاد 
كلان به شدت آسيب ديده و كاهش يافته است، با اين حال، 
فعاليت هاي ساختماني در ارديبهشت و خرداد هر ساله، به 
دليل تغييرات فصلي جان دوباره اي مي گيرد و در ماه هاي 
انتهايي سال نيز زمينه هاي اين تنفس دوباره فراهم مي شود. 
در واقع مي توان با استناد به آمارهاي سال هاي اخير گفت، 
صنعت نيمه جان ساختمان در زمستان و بهار )به استثناي 
فروردين( فارغ از تغييرات بيروني، به تكاپو مي افتد. از اين 
رو، براي اين تكاپو نمي توان علت خاصي بيان كرد، چون به 
هر حال، در حال و هواي ركودي حاكم بر بازار معاملاتي و 
ساخت و ساز مسكن، حداقل فعاليت ها تابع شرايط فصلي 
هستند تا مقتضيات اقتصادي! در عين حال، اشاره به اين 
نكته ضروري است كه ميزان تكاپوي صنعت ساختمان در 
ارديبهش��ت ماه و خردادماه سال جاري به ميزان فعاليت 
اين صنعت در س��ال هاي قبل نبوده اس��ت. از همين رو، 
به باور فع��الان اين صنعت، بالا بودن و عدم تثبيت قيمت 
خريد مواد اوليه، اصلي ترين عامل در كاهش ميزان رشد 
شاخص كل در ارديبهشت و خرداد سال 1402 در مقايسه 
با ماه هاي مشابه در دوره هاي گذشته است. با اين حال، اگر 
چه در ارديبهشت ماه س��ايه خطر ادامه دار شدن كاهش 
ظرفيت يا تعطيلي واحدهاي تولي��دي و در نتيجه آن، از 
دست دادن ظرفيت اشتغال در حوزه صنعت بر سر صنعت 
ساختمان سنگيني مي كرد، اما اين مشكل در خردادماه تا 
حد قابل توجهي مرتفع شده است. مولفه »ميزان استخدام 
و به كارگيري نيروي انساني« در ارديبهشت ماه سال جاري 
براي سومين ماه پياپي با رقم 42.22 ركوردي جديد را به 
عنوان پايين ترين ميزان اين ش��اخص در دو سال گذشته 
به ثبت رس��انده بود. اين شاخص اما در خرداد سال جاري 
به ع��دد 50.56 افزايش يافته كه حاكي از تغيير نس��بتا 
چش��مگير اس��ت. آنگونه كه اتاق تعاون ايران با استناد به 
مجموع اظهارات فعالان ساختماني 89 شركت بزرگ فعال 
در حوزه ساخت و ساز اعلام كرده است، شامخ كل ساختمان 
در خردادماه سال 1402 به رقم 51.12 كاهش يافته است. 
در عين حال، اين كاهش نس��بت به عدد اين شاخص در 
ارديبهشت ماه )52.22( ناچيز به ش��مار مي رود و از آنجا 
كه عدد يادشده بالاي 50 قرار دارد، نمايانگر وضعيت رونق 
فعاليت هاي ساختمان و ساخت و ساز در خردادماه ارزيابي 
مي شود. گزارش اتاق تعاون همچنين حاكي است، افزايش 
مولفه »ميزان اس��تخدام و به كارگيري نيروي انساني« و 
»موجودي مواد اوليه يا لوازم خريداري شده« و نيز كاهش 
قابل توجه مولفه »سرعت انجام و تحويل سفارش يا فرآيند 
كار« در خردادماه، نتيجه افزايش بي س��ابقه و 26 واحدي 
مولفه »ميزان سفارشات جديد مشتريان« در دوره گذشته 

است. افزايش قابل توجه مولفه »ميزان مصرف حامل هاي 
انرژي« همسو با مولفه »ميزان اس��تخدام و به كارگيري 
نيروي كار« نيز نش��ان دهنده وضعيت رونق فعاليت هاي 
ساختماني و ساخت و س��از در خردادماه به شمار مي رود. 
افزايش مولفه ميزان مصرف حامل هاي انرژي كه امروز به 
عنوان يكي از شاخصه هاي توسعه يافتگي كشورها محسوب 
مي ش��ود، حاكي از تلاش فعالان اي��ن صنعت براي تداوم 
وضعيت ماه جاري و اس��تمرار رونق اقتصادي در ماه هاي 
آتي است. بر اساس اين گزارش، مولفه »انتظارات توليد در 
ماه آينده« نيز با ثبت رقم 53.93 بيانگر پيش بيني فعالان 
صنعت ساختمان مبني بر ادامه دار بودن وضعيت كنوني 
فعاليت هاي ساختماني در تيرماه است. اين گزارش افزوده 
است، با توجه به كاهش جزيي شاخص »قيمت خريد مواد 
اوليه يا لوازم مورد نياز« ناشي از ثبات نسبي نرخ ارز و افزايش 
شاخص هاي »موجودي مواد اوليه يا لوازم خريداري شده« 
و »ميزان اس��تخدام و به كارگيري نيروي انساني« انتظار 
مي رود، عدد ش��امخ بخ��ش س��اختمان در ماه هاي آتي 
همچنان در محدوده رونق قرار داش��ته باش��د. به گزارش 
»تعادل«، در طرح شامخ، از پاسخ دهندگان خواسته مي شود 
به 12 پرسش مطرح شده در قالب سه معيار وضعيت نسبت 
به ماه پيش )بهتر شده، بدتر شده يا تغييري نكرده است( 
پاسخ دهند. در صورت انتخاب گزينه بيشتر از ماه قبل: عدد 
1، گزينه بدون تغيير: عدد 0.5 و گزينه كمتر از ماه قبل: عدد 
صفر براي آن پرسش ثبت مي شود. مجموع حاصل ضرب 
درصد پاسخگويان به هر يك از گزينه هاي در عدد همان 
گزينه، مبين عدد شامخ درآن پرس��ش است. در نهايت، 
معيار سنجش اين شاخص عددي بين صفر و 100 است 
كه به ترتيب به معناي آن است كه 100 درصد پاسخگويان 
گزينه »بدتر شده است« و »بهتر ش��ده است« را انتخاب 
كرده اند. عدد 50 نشان دهنده عدم تغيير وضعيت نسبت به 
ماه قبل، بالاي 50 نشانه بهبود وضعيت نسبت به ماه قبل و 
زير 50 به معناي بدتر شدن وضعيت نسبت به ماه قبل است.

كاهشقيمتمصالحچقدردوامميآورد؟
اگرچه بر اس��اس تازه ترين گزارش شامخ كل ساختمان، 
قيمت مواد اوليه به دليل ثبات نرخ ارز قدري كاهش يافته 
است، اما انتظار نمي رود، اين شرايط پايدار باشد و همچنين 
بيش از سه ماه بر نرخ مصالح ساختمان اثر بگذارد. به گزارش 
»تعادل«، از آنجا كه توليد مسكن فرايندي زمانبر و به طور 
متوسط 24 ماهه است و همزمان اقتصاد ايران تورم زده است 
و نوسان قيمتي به خصيصه بلافصل اين اقتصاد و بازارهاي 
مختلف تبديل شده اس��ت، برآورد هزينه هاي توليد انواع 
كالا و به ويژه ساختمان سازي را به معضلي بزرگ بدل كرده 

است و سازندگان نمي توانند چش��م انداز دقيقي از آينده 
داشته باشند و بر اساس آن چشم انداز برنامه ريزي كنند. 
اگر چه طي دو س��ال اخير، ميزان تورم مصالح ساختماني 
روي عدد 40 درصد ثابت مانده و نسبت به سال هاي 1399 
و 1400 قدري كاهش را تجربه كرده است، اما اين تورم در 
يك بافت اقتصادي كاملا پرنوس��ان، صرفا بخشي از رشد 
هزينه هاي ساخت مسكن را پوشش داده است و به عبارت 
ديگر، هزينه هاي ساخت مسكن تحت تاثير جهش انتظارات 
تورمي، فراتر از ميزان رشد قيمت مصالح ساختماني، رشد 
دستمزدها و ساير هزينه ها از جمله عوارض ساختماني و 
هزينه انشعابات و ... حركت كرده است.  در چنين شرايطي 
است كه در اواخر ارديبهشت ماه سال جاري، برخي فعالان 
اقتصاد به فعالان بازار مسكن سيگنال دادند تا به اين نكته 
توجه داش��ته باش��ند كه »به رغم مخفي كردن نرخ تورم 
مسكن توسط دولت هم اكنون كف قيمت ساخت براي هر 
مترمربع مسكن معمولي با كيفيت و تجهيزات عادي، حدود 
12 ميليون تومان است و تحت هيچ شرايطي در محاسبات 
خود عددي كمتر از اين در نظر نگيريد!« حتي ايرج رهبر، 
رييس انجمن انبوه سازان اس��تان تهران به تازگي درباره 
هزينه س��اخت واحدهاي نهضت ملي مسكن اعلام كرد: 

»طبق برآورد ما در حال حاضر هزينه ساخت اين پروژه به 
بيش از 10 ميليون تومان در هر متر مربع رسيده است؛ چرا 
كه با تغييرات قيمت نهاده هاي ساختماني مواجهيم. قيمت 
هر كيلو فولاد از 26 هزار تومان در اواخر سال گذشته به 30 
هزار تومان رسيده اما خوشبختانه سيمان افزايش چنداني 
نداشته اس��ت. اگر وام 550 ميليون تومان پرداخت شود 
تخمين مي زنيم كه لازم است متقاضيان حدود 500 ميليون 

تومان آورده داشته باشند.«

روايتنظاممهندسيازهزينهساخت
در اين حال، چند روز پيش، رييس سازمان نظام مهندسي 
س��اختمان كش��ور طي نامه اي هزينه س��اخت  ۷ گروه 
ساختماني در س��ال 1402 را ابلاغ كرد كه نسبت به سال 

گذشته 38 تا 48 درصد افزايش يافته است.
طبق اعلام س��ازمان نظام مهندسي س��اختمان، هزينه 
ساخت و ساز ساختمان در گروه هاي ساختماني در سال 
1402 بين 38 تا 48 درصد افزايش يافته است. طبق ابلاغ 
رييس سازمان نظام مهندسي س��اختمان كشور هزينه 
ساخت گروه هاي ساختماني 1 و 2 طبقه هر مترمربع 5.3 
ميليون تومان )افزايش 4۷ درصد نسبت به سال 1401(، 

3 تا 5 طبقه 6.2 ميليون تومان )افزايش 4۷.6 درصدي(، 
6 و ۷ طبقه ۷.1 ميليون تومان )افزايش 4۷.9 درصدي(، 
8 تا 10 طبقه 8 ميليون تومان )افزايش 48.1 درصدي در 
مقايسه با سال 1401(، 11 و 12 طبقه 8.9 ميليون تومان 
)رشد 48.3 درصدي(، 13 تا 15 طبقه 9.8 ميليون تومان 
)48.4 درصدر افزايش در مقايسه با سال 1401( و 16 طبقه 

و بالاتر 10 ميليون تومان )افزايش 38.8 درصدي( است.

وضعيتبازارمعاملاتيمسكن؟
اگر چه حبس آمار معاملات و تغييرات قيمتي مسكن از 
سوي مراجع آماري وضعيت غبار آلود و پرابهامي را پيش 
روي مردم گشوده است، اما برخي گزارش هاي ميداني و 
كارشناس��ي حاكي از افت شديد حجم معاملات مسكن 
و توقف رش��د جهش وار قيمت هاي پيشنهادي در سال 
جاري اس��ت. پس از تح��ولات تازه در عرصه سياس��ت 
خارجي و تعديل نس��بي انتظارات تورم��ي كه منجر به 
كاهش قيمت هاي پيشنهادی در بازار مسكن شد، حجم 
معاملات ملكي در مدار رشد نسبي قرار گيرد و داد و ستد 
واحدهاي مسكوني فزوني گيرد. اما از آنجا كه خبرهاي 
مثبت سياست خارجي پربسامد نبودند و تداوم نيافتند و 
در برخي حوزه ها نيز بار ديگر فضاي يأس و نااميدي چيره 
ش��د، نرخ دلار به عنوان نماگر انتظارات تورمي بار ديگر 
بالاي عدد 50 هزار تومان ايستاد و معاملات ملكي نيز به 
دليل سيطره تورم و رشد شديد قيمت هاي پيشنهادي، 
كاهش يافت. چ��ه آنكه از س��ويي توان و ق��درت مالي 
متقاضيان مصرفي بيش از هميشه مضمحل شد و از سوي 
ديگر، بازارهاي رقيب و موازي در جذب نقدينگي هاي خرد 

به دليل ماهيت خود، به موفقيت بيشتري دست يافتند.

ايرانشهر

ابهامدربارهتامينناوگانهوايي
ازروسيه

رييس سازمان هواپيمايي كشوري با بيان اينكه مشخصا 
درباره تامين ناوگان از روس��يه موضوعي به س��ازمان 
هواپيمايي ارجاع داده نشده است، گفت: از طريق تمام 
كشورهاي دنيا و از تمام منابع براي تامين ناوگان هوايي 
كشور استفاده مي كنيم اما نمي توان در اين شرايط نام 

خاصي را به عنوان منبع تامين ناوگان ذكر و اعلام كرد.
محمد محمدي بخش، معاون وزير راه و شهرسازي در 
گفت وگو با ايلنا، درباره اخبار منتشر شده مبني بر تامين 
ناوگان از روسيه )چه به صورت اجاره و چه خريد( اظهار 
داشت: در اين باره چيزي را نشنيده ام كه قابل تاييد يا 
تكذيب باشد. اگر موضوعي به سازمان هواپيمايي ارجاع 
داده ش��ود؛ مي توانيم درب��اره آن اظهارنظر كنيم. وي 
ادامه داد: از طريق تمام كشورهاي دنيا و از تمام منابع 
براي تامين ناوگان هوايي كشور استفاده كرده و تلاش 
مي كنيم از هر منبعي هواپيما خريداري و تامين شود؛ 
اما نمي توان در اين شرايط نام خاصي را به عنوان منبع 

تامين ناوگان ذكر و اعلام كرد.
رييس سازمان هواپيمايي تاكيد كرد: مشخصا درباره 
تامين ناوگان از روسيه موضوعي به سازمان هواپيمايي 
ارجاع داده نشده  است.  وي همچنين درباره راه اندازي 
پروازهاي ايران و مصر گفت: پرواز برنامه اي به مصر نداريم 
و فعلا مذاكرات درباره راه اندازي پ��رواز تهران- قاهره 
در بخش هاي تخصصي در حال انجام اس��ت و پس از 
توافق دو كشور پروازهاي مستقيم راه اندازي مي شود. 
محمدي بخش تاكيد كرد: فعلا پرواز مستقيمي بين 
ايران و مصر برقرار نشده است، اما درباره راه اندازي پرواز 

مستقيم اعلام آمادگي كرده ايم. 

هواشناسي:دماي۶شهر
بهبيشاز۵۰درجهرسيد

ديروز بيش��ينه دماي هوا در شش شهر كشور به بيش 
از 50 درجه رسيد و يكي از گرمترين روزهاي تابستان 
امسال را رقم زد.  به گزارش ايرنا و بر اساس اعلام سازمان 
هواشناس��ي، با ثبت داده هاي جديد، تع��داد دماهاي 
بالاتر از 50 درجه كش��ور در 30 روز اخير به حدود 20 
مورد رس��يد. در اين بين »دهل��ران« در ايلام با دماي 
51.6 درجه سلسيوس گرمترين ايستگاه هواشناسي 
 كشور شد و پس از آن »اميديه« با دماي 51.2، »اهواز «

50.8، ش��وش 50.4، »آغاجاري« 50.3و »رامهرمز« 
با دم��اي 50.2درج��ه سلس��يوس در رده هاي بعدي 
گرمترين ايستگاه هاي هواشناسي كشور قرار گرفتند. 
از اواخر خرداد تاكنون حدود 20 بار دماي هوا در برخي 
ايستگاه هاي هواشناسي كش��ور به بيش از 50 درجه 
رسيده است. اداره كل هواشناسي استان خوزستان اعلام 
كرده است كه روز شنبه نيز بيشينه دماي هوا در برخي 
مناطق استان به محدوده 50 درجه سلسيوس رسيد. 
همچنين اداره كل هواشناس��ي ايلام نيز از ادامه موج 
گرما تا يكشنبه در اين استان خبر داده است. در همين 
حال، صادق ضياييان، رييس مركز پيش بيني سازمان 
هواشناسي با اشاره به افزايش نيم درجه اي ميانگين دما 
كشور طي يك هفته اخير در مقايسه با دوره بلندمدت، 
گفت: دما هوا در 6 شهر بالاي 50 درجه است. ضياييان 
در گفت وگو با تسنيم با اشاره به وضعيت دما كشور اظهار 
كرد: بر اس��اس داده هاي سازمان هواشناسي ميانگين 
دما طي يك هفته اخير در كشور 30.3 درجه بوده كه در 
مقايسه با دوره بلندمدت )30 ساله( نيم درجه افزايش 
يافته است. وي افزود: از ابتداي تيرماه تاكنون نيز ميانگين 
دما 30.1 درجه براي كشور بوده كه در مقايسه با دما 29.1 
درجه دوره بلندمدت يك درجه افزايش يافته است. وي 
با بيان اينكه دما كشور از ابتداي سال زراعي تاكنون نيز 
1.1 درجه افزايش يافته است، يادآور شد: در زمان حاضر 
6 ش��هر كش��ور دماي بالاي 50 درجه دارند كه شامل 
دهلران با 51.6 درجه، اميديه 51.2 درجه، اهواز 50.8 
درجه، آغاجاري با 50.3 و رام هرمز با 50.2 درجه است.

اشتغال و مصرف انرژي در صنعت ساختمان افزايش يافت

ساخت و ساز در منطقه امن

اماني از تداوم بي ثباتي مديريتي در شهرداري تهران انتقاد كرد

تغيير۶2درصدمديرانشهرداريدر2سال
پس از تازه ترين اعتراضات اعضاي شوراي شهر نسبت 
به تداوم بي ثباتي مديريت��ي در بخش هاي مختلف 
شهرداري تهران، عليرضا زاكاني، شهردار پايتخت هفته 
گذش��ته در جمع خبرنگاران و در پاسخ به اين سوال 
كه برخي اعضاي ش��وراي شهر به انتصابات اخيرتان 
ايراد وارد كرده ان��د، تاكيد كرد كه »اطلاعات اعضاي 
شورا نادرست است.« اما ناصر اماني درباره صحت آمار 
ارايه شده توسط خود و ديگر اعضاي شورا هيچ شكي 
ندارد و مي گويد: اين آمار براساس بررسي تعداد احكام 
صادرشده براي معاونان ش��هردار، شهرداران مناطق 
و مديران عامل سازمان هاي زيرمجموعه شهرداري 

تهران در دو سال گذشته به دست آمده است. 
ناصر اماني، رييس كميته منابع انس��اني و تشكيلات 
شوراي اسلامي شهر تهران در توضيح بيشتر در اين 
زمينه به ايلنا گفت: آمار 62 درصدي تغييرات مديران 
رده اول شهرداري در دو سال گذشته كاملا دقيق است 
و از بررسي تعداد احكامي كه در اين مدت براي معاونان 
شهردار، شهرداران مناطق و مديران عامل سازمان ها 
صادر شده، به دست آمده است. يعني ما فقط همين 
سه گروه از مديران شهرداري تهران را بررسي كرده ايم 
و اين در حالي اس��ت كه در ميان مديران كل دفاتر و 
مديران واحدهاي مختلف ش��هرداري نيز در دو سال 
گذشته تغييرات گسترده اي اعمال شده است. آقاي 
قائمي نيز اين آمار را در جلسه ششم تيرماه شورا ثابت 

كرد و هيچ شكي درباره آن وجود ندارد. 
وي افزود: اعتراض اصلي ما به ش��هردار تهران در زمينه 
تغييرات گسترده در ميان رده اول شهرداري در دو سال 
گذشته، اين است كه همچنان شاهد بي ثباتي مديريتي 
در مديريت شهري پايتخت هستيم و برايمان جاي سوال 
اس��ت كه مثلا چرا در يكي از مناطق تهران طي دو سال 
اخير سه شهردار تغيير كرده است يا در نهادهاي تخصصي 
شهرداري مثل سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات )فاوا( 
يا شركت بهره برداري مترو، در طول دو سال شاهد تغيير 
س��ه مديرعامل بوده ايم؟ همچنين با وجود مش��كلات 
متعددي ك��ه در زمينه جمع آوري، حم��ل و دفع زباله 
در ش��هر تهران وجود دارد، مديرعامل سازمان مديريت 
پسماند در طول دو سال سه بار تغيير كرده و طبيعي است 
كه در چنين شرايطي نمي توان هيچ گونه برنامه جامعي 

براي مديريت پسماندهاي پايتخت اجرا كرد. 

گوشيبرايشنيدنوجودندارد
امان��ي با تاكيد ب��ر اينكه تغييرات مديريت��ي پياپي در 
بخش هاي مختل��ف، نمي تواند ش��هرداري تهران را به 
اه��داف خود برس��اند، عنوان كرد: وقتي ش��هردار يك 
منطقه يا مديرعامل يك سازمان زيرمجموعه شهرداري 
تغيير مي كند، مدير جديد عمده مديران زيردست خود 
از معاونان گرفته تا روساي ادارات و شهرداران نواحي را 
جابه جا مي كند؛ يعني تغييرات گسترده در ميان مديران 
رده اول شهرداري باعث ش��ده است كه عملا موجي از 
بي ثباتي در بدنه ش��هرداري هاي مناطق و س��ازمان ها 
و شركت هاي تابعه ش��هرداري تهران حاكم شود. اين 
موضوعي است كه اعضاي شورا تا به حال چند بار تذكر 
داده اند، اما ظاهرا گوش ش��نوايي در ش��هرداري وجود 
ندارد.  عضو ش��وراي اسلامي ش��هر تهران ادامه داد: در 
سال گذشته، شهردار تهران شش معاون خود را تغيير 
داد و خوشبختانه در سال جاري به جز يك معاون، مابقي 
را در سمت هاي خود تثبيت كرده است. البته ما شنيده 
بوديم كه احتمال تغيير دو معاون شهردار وجود دارد كه 
اين اتفاق نيفتاد و از اين نظر كه تا حدي در احكام سال 
جاري ثبات مديريتي بيشتري ايجاد شده، خوب است. 
اما در سال قبل كه شاهد تغييرات گسترده اي در ميان 
معاونان شهردار بوديم، 9 نفر از اعضاي شورا به شهردار 
تهران تذكر دادند و تاكيد داشتند كه اگر اين معاونان در 
كار خود موفق بوده اند، چرا جابه جا شده اند و اگر موفق 
نبوده اند، چرا به معاونت هاي مهم تر انتقال پيدا كرده اند؟ 
البته شهرداري تهران هيچ پاس��خي به اين تذكر شورا 

ارايه نكرد. 

تعداديازمديرانشهري
مشمولحكمديوانعدالتاداري

اماني گفت: براس��اس اطلاعاتي كه اعضاي ش��ورا در 
اختيار دارند، تعدادي از مديران رده اول ش��هرداري 
تهران يعني از مدي��ران كل و مدي��ران عامل به بالا، 
مشمول حكم ديوان عدالت اداري براي رييس سازمان 
اداري و استخدامي كش��ور مي شوند، چراكه شرايط 
مش��ابهي دارند؛ يعني اين مديران عضو هيات علمي 
دانشگاه ها هستند و همزمان در پست هاي سازماني 
ش��هرداري تهران حضور دارند و چون س��مت هاي 
مديريتي ش��هرداري جزو پس��ت هاي اجرايي است 

كه اف��راد نبايد همزمان با عضوي��ت در هيات علمي 
دانشگاه ها در اين سمت ها فعاليت كنند، بنابراين اين 
حكم براي تعدادي از مديران رده اول ش��هرداري نيز 
صدق مي كند.  وي تصريح كرد: اميدواريم قبل از اينكه 
اعضاي شورا بخواهند در اين خصوص تذكر بدهند و 
اسامي اين افراد را مطرح كنند، خود شهرداري درباره 
آنها تصميم گيري كند و اين افراد را از سمت هاي خود 

كنار بگذارد. 

سرپرستمنطقه۱۷،شرايطقانونيندارد
نكته مهم ديگر اينكه در روزهاي اخير، انتصاب »رضا 
سيفي« توسط ش��هردار تهران به سمت سرپرستي 
شهرداري منطقه 1۷ در فضاي رسانه اي كشور مورد 
انتقاد قرار گرفته اس��ت و بس��ياري از كارشناس��ان 
معتقدند او كه بالاترين س��مت اجراي��ي موجود در 
كارنامه اش، دبيري جشنواره هاي فرهنگي، هنري و 
ورزشي شهرداري تهران بوده است، از تخصص و تجربه 
لازم ب��راي اداره كردن يكي از حس��اس ترين مناطق 
پايتخت برخوردار نيست. در اين ميان بعضي اعضاي 
شوراي اسلامي شهر تهران نيز نسبت به انتصاب سيفي 
به سمت سرپرستي شهرداري منطقه 1۷ گلايه مند 
هستند و معتقدند كه اين انتصاب با شرايط درج شده 
در طرح طبقه بندي مشاغل شهرداري تهران همخواني 
ندارد. اماني در توضيح بيشتر در اين زمينه گفت: در 
طرح طبقه بندي مشاغل شهرداري تهران، شرايطي 
براي احراز پس��ت هاي 6-16 كه ش��امل شهرداران 
مناطق نيز مي ش��ود، اعلام شده است كه از جمله آن 
مي توان به سنوات خدمتي، تجربه و تحصيلات اشاره 
كرد، ولي با بررسي رزومه سرپرست منصوب شده براي 
منطقه 1۷ مي توان گفت كه ايشان هيچ كدام از شرايط 
قانوني تعيين شده در طرح طبقه بندي مشاغل براي 
قرار گرفتن در اين سمت را ندارد؛ به نحوي كه ايشان 
نه از تجربه لازم براي حضور در اين س��مت برخوردار 
است، نه در رشته متناسب تحصيل كرده و نه سنوات 
خدماتي مورد نياز در ش��هرداري تهران را براي احراز 
اين س��مت در كارنامه خود داشته اس��ت.  وي افزود: 
حكمي كه در حال حاضر براي اين فرد صادر ش��ده، 
حكم سرپرستي است و مشخص نيست كه آيا شهردار 
تهران مي خواهد در آينده شخص ديگري را به سمت 

سرپرس��تي منطقه 1۷ منصوب كند ي��ا قصد دارد با 
همين ش��خص كار را ادامه دهد. ولي آنچه مشخص 
است، اينكه ايش��ان هيچ كدام از ش��رايط لازم براي 

احراز سمت ش��هرداري منطقه 1۷ را ندارد و انتصاب 
ايش��ان برخلاف طرح طبقه بندي مشاغل شهرداري 

تهران است. 

مفقودی
بدینوسيله اعلام می دارد برگ سبز خودرو  ساینا -  مدل 1401 - رنگ سفيد 

 M15/9643122:شماره موتور
NAS831100N5796431 :شماره شاسی

شماره پلاک: ایران 19 -  783  هـ 54  
متعلق به آقای پيام اردلانی به شماره ملی 3257424711  مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
بدینوسيله اعلام می دارد برگ سبزو سند کمپانی خودرو سواری ماکسيما -  مدل 

1383 - رنگ سفيد روغنی
Q30418998B :شماره موتور

شماره شاسی: 307689
شماره پلاک: ایران 19 -  415  ن  72  
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بررس��ي و آسيب شناس��ي برنامه هاي توسعه قبلي 
نش��ان  مي دهد به توس��عه خدمات و محتوا و از همه 
مهم تر محيط كس��ب و كار حوزه فناوري اطلاعات و 
ارتباطات توجه كافي نشده و كشور وابستگي جدي به 
خدمات فناوري اطلاعات كشورهاي ديگر پيدا كرده 
است؛ بررس��ي لايحه برنامه هفتم هم نشان مي دهد 
تقويت زيرس��اخت هاي نهادي و برنامه اي لازم براي 
استقرار رويه يكسان تنظيم گري، همچنان به عنوان 
يك چالش باقي مانده  اس��ت؛ در عين حال دولت در 
حوزه فناوري ه��اي نوين ديجيتالي ب��ه عنوان يكي 
از كلان رونده��اي آينده، ازجمل��ه هوش مصنوعي، 
اينترنت اشيا، رايانش كوانتومي، همزاد ديجيتالي و 
محيط هاي موازي فيزيكي-مجازي )مثل متاورس( 
برنامه مشخصي ندارد و در حوزه اقتصاد ديجيتال نيز 
راهبردها شفاف نيستند. فناوري اطلاعات و ارتباطات 
موتور محرك توسعه و يك صنعت راهبردي به شمار 
مي رود كه موجب تحولات انقلابي شده  است. مطالعات 
انجام شده در زمينه آينده نگاري كلان روندهاي فناوري 
نشان مي دهد ديجيتالي شدن با استقرار فناوري هايي 
ازجمله هوش مصنوعي، اينترنت اش��يا، محيط هاي 
موازي فيزيكي-مجازي )همچون متاورس(، زنجيره 
بلوكي و بلاك چين  مح��ور اصلي تحولات اقتصادي، 
اجتماعي، فرهنگي و حتي سياسي آينده خواهد بود. 
هم اكنون بس��ياري از اقدامات و فعاليت هاي حياتي 
روزمره در كشور ايران وابسته به كاركرد صحيح فناوري 
اطلاعات و ارتباطات و سيس��تم هاي اطلاعاتي است 
كه بس��ياري از آنها ازس��وي بخش خصوصي توسعه 
پيدا كرده و اداره مي ش��وند. اختلال در سيستم هاي 
فن��اوري اطلاعات و ارتباطات كش��ور مي تواند تأثير 
فلج كننده بر ش��وون مختلف زندگي م��ردم بگذارد. 
فناوري اطلاعات و ارتباطات به عنوان پيشران اصلي 
توسعه اقتصادي و اجتماعي قرن حاضر نقش مهمي 
در تغييرات ابعاد مختلف زندگي بش��ر داشته است. 
از طرفي به واس��طه سرمايه گذاري چند هزار ميليارد 
يورويي ميان قدرت هاي جهاني خود اين فناوري هم 

درحال تغييراتي انقلابي است.

   چالش امنيت سامانه هاي ارتباطي
طي دو تا سه س��ال آينده به واسطه جهش كوانتومي 
امنيت سامانه هاي ارتباطي حياتي فعلي كه بسياري 
از امور زندگي روزمره به آنها وابس��ته شده به چالش 
كشيده مي شود و فرصت ها و چالش هاي ناشناخته اي 
با به ميدان آمدن كاربردهاي هوش مصنوعي، اجراي 
برنامه هاي هم��زاد ديجيتالي، رايان��ش كوانتومي، 
فراگيري اينترنت اشيا و توسعه كاربردهاي دفتر كل 
توزيع  شده شكل خواهد گرفت. اين تحولات فناورانه 
مورد توجه سياست گذاران بوده است و بر اين اساس 
دولت ها اقدامات��ي در جهت بهره گيري از فرصت ها و 
رفع تهديدها دنبال كرده اند. در كشور ما نيز اهميت 
تحولات فناوري اطلاعات در اسناد مختلف بالادستي 
و ايج��اد نقط��ه واحد مرك��زي جه��ت هماهنگي و 
بهره گيري از فرصت ها و رفع تهديدات مورد توجه بوده 
است. اسناد بالادستي مختلف نظير سند چشم انداز، 
حكم تشكيل شوراي عالي فضاي مجازي و مصوبات 
متعدد شوراي عالي فضاي مجازي ازجمله مهم ترين 
اين اسناد هس��تند. فناوري اطلاعات و ارتباطات در 
برنامه هاي پنج ساله توسعه كشور از برنامه سوم مورد 
توجه قرار گرفت، در برنامه چهارم اين توجه بيشتر و 
در برنامه پنجم اين توجه شدت گرفت و مفهوم شبكه 
ملي اطلاعات كه راهبرد مواجهه جمهوري اسلامي با 

تحولات فناوري اطلاعات است، وارد ادبيات برنامه هاي 
توسعه كشور شد. در برنامه ششم ادامه مسير برنامه 
پنجم و تكميل برنامه دنبال ش��د و مركز ملي تبادل 
اطلاعات به عنوان زيرس��اخت تب��ادل اطالعات بين 

دستگاهي وارد ادبيات قوانين موضوعه كشور شد.

   بي توجهي به محيط كسب وكار 
حوزه آي تي در برنامه هاي توسعه

اتخاذ سياست هاي مناسب براي نيل به اهداف كلاني كه 
در سياست هاي كلي برنامه هفتم توسعه بر آن تأكيد شده، 
نيازمند شناخت فضاي حاكم بر حوزه فناوري اطلاعات و 
ارتباطات است. عارضه يابي و احصا چالش هاي اين حوزه 
طي اجراي برنامه هاي توسعه قبلي، مهم ترين گام براي 
تدوين احكام برنامه هاي آينده به منظور رفع و تحقق اهداف 
اين حوزه خواهد بود. بررسي ها نشان مي دهد بسياري از 
برنامه ها و راهبردهاي قبلي در بخش فناوري اطلاعات و 
ارتباطات توجه توسعه زيرساخت هاي مصرفي و واردات 
خدمات فناوري اطلاعات بوده است و به توسعه خدمات 
و محتوا و از همه مهم تر محيط كسب وكار حوزه فناوري 
اطلاعات و ارتباطات توجه كافي نشده و كشور وابستگي 
جدي به خدمات فناوري اطلاعات كشورهاي ديگر پيدا 
كرده است. در بخش زيرساخت دولت الكترونيك توجه 
عمده معطوف به اتصال پايگاه هاي اطلاعاتي دستگاه ها و 
ايجاد پنجره واحد خدمات دستگاه ها بوده و به لزوم مديريت 
هزينه ها و بهينگ��ي س��رمايه گذاري ها و انطباق پذيري 
پاي��ه اي س��رمايه گذاري ها و استانداردس��ازي داده ها و 
توس��عه هماهنگ و يكپارچه و بهره گيري از فرصت هاي 
فناوري اطلاعاتي و مقابله با تهديدها كه مي تواند حل اين 
چالش ها را سرعت ببخش��د همچون رايانش ابري توجه 
كافي صورت نگرفته بود. با توجه به اين چالش ها، در احكام 
برنامه هفتم توسعه بايد محورهايي از قبيل نظم بخشي به 
هزينه ها و هدايت بهبود محيط كسب وكار حوزه خدمات 
فناوري اطلاعات، استانداردسازي و بهره گيري از تأمين 
زيرساخت هاي توليد، خدمات و محتوا در دستور كار قرار 
گيرد و هدف گذاري كشور در جهت ايجاد محيط مستعد 
رشد و تأمين سرمايه فعاليت در حوزه فناوري اطلاعات و 

ارتباطات باشد.

   چالش هاي برنامه هفتم توسعه
در بخش فناوري

ايران براي بقا و تداوم پيش��رفت اقتصادي و اجتماعي به 
كاركرد صحيح و رابطه متعادل و سازنده با زيرساخت هاي 
فناوري اطلاعاتي و سيستم هاي اطلاعاتي كليدي خود 
نياز دارد. براي اين منظور بايد بين توسعه زيرساخت ها و 

خدمات پايه كاربردي مورد نياز كشور مندرج در طرح كلان 
شبكه ملي اطلاعات مصوب شوراي عالي فضاي مجازي و 
دولت هوشمند و اقتصاد ديجيتال هماهنگي، تعادل و رابطه 
سازنده ايجاد ش��ود. گزارش مركز پژوهش هاي مجلس 
تصريح كرده به نظر مي رس��د رويكرد كلي لايحه برنامه 
هفتم تداوم روند توس��عه الكترونيكي كردن خدمات در 
بخش هاي مختلف دستگاه هاي اجرايي است، اما تقويت 
زيرساخت هاي نهادي و برنامه اي لازم براي استقرار رويه 
يكسان تنظيم گري، همچنان به عنوان يك چالش باقي 
مانده  اس��ت؛ به عبارت ديگر، توزيع برنامه هاي مرتبط با 
حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات و تكاليف دس��تگاه ها 
بر تحقق دولت هوشمند در فصول مختلف برنامه هرچند 
اجتناب ناپذير است، اما شفاف نبودن چارچوب ها و قالبي 
كه دستگاه ها در آن چارچوب و استانداردها احكام مرتبط 
را عملياتي كنند، انجام فعاليت هاي غير ضروري و غير موثر 
را افزايش خواهد داد و امكان ايجاد يك تصوير منسجم از 
تحقق اهداف حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات از جمله 
دولت هوشمند يا اقتصاد ديجيتال را در طول اجراي برنامه و 
بعد از آن را به خوبي محقق نخواهد ساخت. مشاركت بخش 
خصوصي در توسعه خدمات الكترونيكي و هوشمند سازي 
دولت و ارايه خدمات پايه كاربردي مي تواند موتور توسعه 
اين بخش بدون سرمايه گذاري اوليه كلان از سوي دولت 
باشد، اما اين برنامه هيچ خط سير و جهت گيري مشخصي 
نسبت به چگونگي تحقق اهداف شبكه ملي اطلاعات با رفع 
موانع و تشويق مشاركت بخش خصوصي نيز نداشته  است.

   اسناد مربوط به شبكه ملي اطلاعات 
به روزرساني نشده است

احكام فناوري اطلاعات در لايحه برنامه هفتم توسعه 
در فصل سيزدهم ذيل عنوان هاي شبكه ملي اطلاعات 
و اقتصاد ديجيتال و در فصل بيست وسوم ذيل عنوان 
هوشمندسازي و دولت الكترونيك طبقه بندي شده اند. 
بررس��ي احكام در اين سه محور نشان مي دهد به رغم 
تحولات سريع اين حوزه و تأكيد طرح كلان و معماري 
شبكه ملي اطلاعات بر لزوم به روزرساني اهداف شبكه 
ملي اطلاعات در بازه هاي زماني دوس��اله، اسناد عالي 
مربوط به شبكه ملي اطلاعات به روزرساني نشده است. 
در لايحه پيشنهادي دولت، تحقق بعضي از اهداف قابل 
وصولتر اسناد عالي شبكه ملي اطلاعات كه بازه تحقق 
آن در 1404 هدف گذاري ش��ده بود دنبال مي ش��ود. 
اهداف سخت تر و دشوارتر و به نوعي مهم تر و كليدي تر 
در تحقق شبكه ملي اطلاعات همچون سيستم عامل 
ملي و جويش��گر و كمك به ترويج استفاده از سيستم 
عامل ملي در اين برنامه دنبال نشده اند و راهكارهايي 

هم براي تحقق آنها يا تسهيل تحقق آنها پيشنهاد نشده 
است كه تلاش ش��ده در قالب احكام الحاقي همچون 
اس��تفاده از ظرفيت رايانش ابري در بخش س��كوها و 
نرم افزار به عنوان خدمت، اين خلاها پوشش داده شود.

دولت در حوزه فناوري هاي نوين ديجيتالي به عنوان يكي 
از كلان روندهاي آينده، ازجمله هوش مصنوعي، اينترنت 
اش��يا، رايانش كوانتومي، همزاد ديجيتالي و محيط هاي 
موازي فيزيكي-مجازي )مثل متاورس( برنامه مشخصي 
ن��دارد و در حوزه اقتصاد ديجيتال نيز راهبردها ش��فاف 
نيستند. عمده احكام در حوزه اقتصاد ديجيتال معطوف 
به تدوين سندهايي همچون س��ند ملي توسعه اقتصاد 
ديجيتال توسط وزارت ارتباطات با همكاري دستگاه هاي 
ذي ربط، تكليف دستگاه ها به تدوين برنامه تحول رقومي 
و توس��عه اقتصاد رقومي در بخش خود، ايجاد رشته هاي 
تحصيل��ي و دوره هاي جدي��د و بازنگري در س��رفصل 
رشته هاي تحصيل متناس��ب با اين موضوع و نيز تدوين 
نظام سنجش سهم زيست بوم اقتصاد رقومي توسط مركز 
آمار و وزارتخانه هاي مرتبط است. به منظور جبران قسمتي از 
خلأ برنامه در زمينه ارتقاي فناوري هاي مرتبط با اين حوزه، 
در جهت توسعه هوشمندانه فناوري هاي مرتبط با هوش 

مصنوعي ماده الحاقي پيشنهاد شده  است.

   لزوم توجه به فناوري هاي نوين
در برنامه توسعه

اين گزارش در موضوع دولت هوش��مند آورده اس��ت كه 
توسعه و استفاده از سامانه هاي اطلاعاتي، ارسال به هنگام 
اطلاعات و دادن دسترس��ي به سيستم هاي اطلاعاتي به 
بيش از ۹۳ حق و تكليف براي دستگاه هاي اجرايي و اقشار 
خاصي از مردم در لايحه برنامه هفتم توسعه تعيين شده 
است. در بعضي موارد براي سيستم هايي كه از قبل وجود 
آنها اعلام ش��ده، مجدداً در لايحه برنام��ه، حكمي براي 
راه اندازي تكليف شده  است و بايد توجه داشت كه ايجاد يك 
سيستم اطلاعاتي همراه با استفاده و تزريق اطلاعات به آن و 
ارتباط مناسب آن با ديگر سامانه ها قابل تحقق است. ايجاد 
هم گرايي و تكميل شدن اين سامانه ها و رعايت ملاحظات 
فني در تكميل اين سامانه ها براي تعامل پذيري و رشد آتي 
سيستم ها ضرورت دارد. با تصويب قانون مديريت داده ها و 
اطلاعات ملي هم گرايي نسبي در تداوم الكترونيكي كردن 
خدمات و مديريت داده و اطلاعات به وجود آمده اس��ت. 
استفاده از قابليت هاي نوين مانند رايانش ابري در بخش 
زيرساخت در ماده )10۷( لايحه نيز مي تواند هزينه هاي 
اين حوزه را كاهش دهد و به چابك سازي و تخصصي شدن 
مقوله امنيت كمك كند. نقطه قوت اين احكام تداوم مسير 
سابق الكترونيكي كردن خدمات و توسعه كاربري فناوري 
اطلاعات و ارتباطات در بخش هاي مختلف و توجه به اصلاح 
فرايندها و اس��تفاده از رايانش ابري در بخش زيرساخت 
اس��ت. اين روند گرچه مفيد و قابل بهبود است اما نقطه 
ضعف آن اين است كه در آستانه انقلاب هوش مصنوعي، 
جه��ش كوانتومي، فراگيري اينترنت اش��يا، گس��ترش 
راهبردهاي ملي توسعه همزاد هاي ديجيتالي، رقابت در 
گسترش نسل هاي جديد مخابراتي و از همه مهم تر توسعه 
كاربردهاي فناوري زنجيره بلوكي يا دفتر كل توزيع شده، 
دنبال كردن مسير سابق كافي نيست. به همين منظور براي 
هماهنگي و همكاري عميق تر بين دس��تگاه ها در سطح 
برنامه و بودجه، احكامي براي شفاف سازي هزينه هاي فاواي 
دستگاه ها پيشنهاد شد. همچنين پيشنهاد شد با بهره گيري 
كامل از رايانش ابري به ويژه سامانه فروشگاه ابر دولت، مسير 
مشاركت دولت و بخش خصوصي به صورت شفاف تري 
تدوين و از اين طريق بين ش��بكه ملي اطلاعات، اقتصاد 

ديجيتال و دولت الكترونيكي هم راستايي ايجاد شود.

دریچهدنیای فناوری دانش و فن6   Sun. July 16. 2023    2539   یکشنبه 25 تیر 1402     27 ذی الحجه 1444    سال دهم      شماره

تردز براي اروپايي ها
حتي با وي پي ان ممنوع شد

متا اجازه نمي ده��د كاربران اتحادي��ه اروپا حتي 
با وي پي ان به س��رويس تردز دسترسي يابند زيرا 
مي خواهد از همخواني آن با قانون بازارهاي ديجيتال 
منطقه مطمئن ش��ود. به گزارش مهر ب��ه نقل از 
انگجت، ش��ركت متا تاييد كرد دسترسي كاربران 
اتحاديه اروپا به سرويس »تردز« از طريق وي پي ان را 
مسدود مي كند. محتوا، نوتيفيكيشن ها و پروفايل ها 
در اين سرويس به دسترسي نمايش داده نمي شوند. 
برخي كاربران نيز مدعي هس��تند اگر قبلا در اين 
سرويس ثبت نام شده باشد، مي توان بدون استفاده 
از وي پي ان به آن دسترسي يافت. متا در بيانيه اي 
اع��لام كرد: اقدام��ات ديگري انج��ام مي دهد تا از 
دسترس��ي افراد به تردز در كشورهاي اروپايي كه 
اين س��رويس در آنها مهيا نيست، جلوگيري كند. 
اين شركت فناوري همچنان اعلام كرده اروپا يك 
بازار مهم است و اميدوار است به زودي اين سرويس 
در آنجا نيز ارايه شود. البته متا زمان بندي خاصي 
براي ارايه تردز در اروپا اعلام نكرد. اما در حال حاضر 
اپ مذك��ور خام اس��ت و ويژگي هاي مهمي مانند 
هشتگ در آن وجود ندارد. اپ تردز كه رقيبي براي 
توئيتر به حساب مي آيد براي كاربران اينترنت در 
100 كشور جهان از جمله امريكا و انگليس فراهم 
شده اما در كشورهاي اتحاديه اروپا قابل دسترسي 
نيس��ت. اتحاديه اروپا ش��ركت متا را ي��ك دروازه 
بان فناوري در اين منطقه به حس��اب مي آورد، به 
همين دليل شركت مي خواهد تضمين كند شيوه 
اش��تراك گذاري اطلاعات در ت��ردز مطابق قانون 
بازارهاي ديجيتال اين منطقه اس��ت. تردز برپايه 
زيرساخت اينستاگرام ساخته شده و ممكن است 
داده هايي از آن پلتفرم وارد كند. علاوه بر آن اتحاديه 
اروپا اعلام كرده متا بايد براي نشان دادن تبليغات 
شخصي سازي شده براي كاربران مجوز دريافت كند 

و همين امر بر پيچيدگي هاي ارايه اپ مي افزايد.

بازار فروش فالوئر فيك
براي »تردز« راه افتاد

با گذشت يك هفته از آغاز فعاليت »تردز« و عبور كاربران 
آن از مرز 100 ميليون نفر، بسته هاي فالوئر فيك براي 
اين شبكه اجتماعي جديد، در اينترنت خريد و فروش 
مي شود. به گزارش ايسنا، بررسي سايت هاي مختلف 
توس��ط بيزنس اينسايدر نش��ان مي دهد از پيشنهاد 
۷.۵0 دلار براي 100 دنبال كننده تا 1۹00 دلار براي 
۵0 هزار دنبال كننده در اپليكيشن »تردز« اينستاگرام، 
خدمات تعامل پولي و ربات فارم، بازار جديدي را شكل 
داده اند. اينستاگرام مدت ها با ربات ها و تعامل پولي در 
اين اپليكيشن مقابله كرده است. اين پلتفرم سال هاست 
كه دنبال كنندگان و پسندهاي فيك را حذف كرده و 
حتي در دستورالعمل جامعه خود، بخشي را مربوط به 
اين مساله دارد. طبق اعلام پلتفرم بازاريابي اينفلوئنسر 
»هايپ آديتور«، به طور ميانگي��ن حدود 1۳.۸ درصد 
از دنبال كنندگان اينستاگرام اينفلوئنسرها، به عنوان 
حس��اب هاي مشكوك دس��ته بندي مي ش��وند. ر به 
اينسايدر گفت: حس��اب هاي مشكوك را به عنوان هر 
صفحه اي در اينس��تاگرام تعري��ف مي كند كه به نظر 
مي رسد ربات است يا از خدمات خاصي براي پسندها، 
اظهارنظرها و دنبال كنندگان، استفاده مي كند. اگرچه 
معيار تعداد دنبال كننده، همچنان عامل تاثيرگذاري 
است به خصوص وقتي مساله مذاكره براي بستن قرارداد 
با برندها به عنوان يك اينفلوئنس��ر مطرح مي شود اما 
مشخص نيست كه تعداد فالوئر تا چه حد براي »تردز« 
اهميت دارد. براي ش��روع، فالوئرها در »تردز« به اندازه 
اينس��تاگرام يا توييتر برجسته نيستند و در خصوص 
الگوريتم هم رتبه بندي در »تردز«، بيشتر به محتوايي 
بستگي دارد كه فردي با آن تعامل مي كند. آدام موسري، 
مدير اينستاگرام و »تردز« در شركت متا پلتفرم اخيرا در 
جوابي در »تردز« نوشت: ما پست ها را سبك رتبه بندي 
مي كنيم و توصيه هايي )پس��ت هايي از حساب هايي 
كه دنبال نمي كنيد( را در فيد نش��ان مي دهيم كه به 
خصوص براي يك اپليكيش��ن جديد پيش از اينكه 
افراد حس��اب هاي كافي را دنبال كنند، اهميت دارد. 
بر اساس گزارش بيزنس اينسايدر، خريد دنبال كننده 
فيك در »تردز«، به رشد يك حساب يا موفقيت يك 

توليدكننده محتوا كمك چنداني نخواهد كرد.

5G سرويس
چطور تعرفه گذاري مي شود؟

نسل پنجم ارتباطي با وجود اينكه به صورت يكپارچه 
در دنيا توس��عه نيافته و افق هاي گسترش خدمات آن 
مربوط به دو س��ال آينده اس��ت، اما بررسي مدل هاي 
تعرفه گذاري آن مي تواند ب��راي فعالان داخلي مفيد 
باشد. فناوري نس��ل جديد ارتباطي )۵G( به مرحله 
توسعه تجاري خود در كشورهاي پيشرفته دنيا نزديك 
مي شود و اين عطش كاربران جهاني را براي فراگيري 
بيشتر و بهره مندي سريع تر از سرويس هاي مبتني بر اين 
فناوري بيشتر مي كند. به گزارش ايسنا، بعد از اينكه در 
سال هاي گذشته با ورود نسل سوم و چهارم تلفن همراه 
  ۵G در دنيا مواجه بوديم، چند سالي است كه صحبت از
يا همان نسل پنجم تلفن همراه مطرح مي شود. با توجه 
به كاركردها و كاربردهاي شبكه ۵G  در ابعاد مختلف 
زندگي و بر اساس اعلام كارشناسان اين حوزه، قرار است 
۵G  مشكلاتي مانند سرعت كم، تأخير كه در شبكه هاي 
نسل هاي قبل وجود داش��ت را به حداقل ممكن خود 
برساند و تأثير بسزايي در رشد اقتصاد ديجيتال و اينترنت 
اشياء داشته باشد. به همين منظور پياده سازي اينترنت 
اشياء، هوشمندسازي و ارايه سرويس هاي پهن باند و 
به طور كلي بخش عمده اي از تحول ديجيتال بر بستر 
۵G  صورت مي گيرد و همين موضوع اهميت پرداختن 
به آن در ابعاد مختلف فن��ي، مقررات گذاري و تجاري 
را نشان مي دهد. برخي از كشورهاي جهان در توسعه 
زيرساخت هاي لازم و برقراري آزمايشي و نهايي شبكه 
نسل پنجم اينترنت ۵G  نسبت به ساير كشورها تمايل 
بيشتري از خود نش��ان داده اند تا با انعقاد قراردادهاي 
همكاري با بزرگ ترين اپراتورهاي مخابراتي، به كاربران 
و شهروندان خود امكان بهره مندي از خدمات اينترنت 
پرسرعت ۵G  را اعطا كنند. اكنون با گذشت چهار سال 
از نخستين راه اندازي ۵G  در كره جنوبي و ايالات متحده 
امريكا و با وجود اينكه در كشور هند به تازگي راه اندازي 
شده، روند توسعه آن همچنان ادامه دار است. براساس 
گزارشي كه اوپن سيگنال ارايه كرده است كره جنوبي و 
پورتوريكو در دسترسي به ۵G در سراسر جهان پيشتاز 
هستند و نيمي از زمان كاربران اين كشورها با اتصال فعال 
نسل پنجم صرف مي شود اما ايالات متحده امريكا كه 
پرچمدار توسعه ۵G بود، در ادامه با برقراري دسترسي 
۳1.1 درصدي در رتبه چهارم قرار گرفته اس��ت. نكته 
قابل توجه اين اس��ت كه فناوري نسل پنجم در دنياي 
واقعي، سرعت متوسط بسيار خوبي را در اختيار كاربران 
قرار مي دهد كه چندين برابر سريع تر از متوسط سرعت 
دانلود 4G  اس��ت. در ش��ش بازار جهاني هند، مالزي، 
س��ريلانكا، برزيل، كويت و گواتمالا متوس��ط سرعت 
دانلود ۵G  بيش از 10 برابر سرعت ۵G است البته اين 
نرخ، در بيشتر بازارهاي ۵G حدود ۳ تا ۶ برابر 4G  است.

فارغ از انواع مختلف تكنولوژي ۵G بس��ته به فركانس 
باندهاي پايين، ميانه و ب��الاي آنكه همچنان از منظر 
رگولاتورهاي ارتباطي، محدوده ثابت و مشخصي براي 
آن در نظر گرفته نشده است تا سرويس دهي اپراتورهاي 
جهاني به صورت همگن باش��د، ام��ا درباره مدل هاي 
تعرفه گذاري آن در مجامع مختلف فكري و كارشناسي، 
بحث ها داغ است. در همين رابطه در اين گزارش سعي 
شده تا چندين مدل تعرفه گذاري اپراتورهاي ارتباطي 
در مواجهه با اين تكنولوژي با قابليت انتقال حجم داده 
بيشتر و سرعت گشت وگذار بالاتر را بيان شود. با توجه 
به سرعت بالاي اين نسل از فناوري، يكي از طرح هاي 
جذابي كه توسط اپراتورهاي ارتباطي با هدف قرار دادن 
مشتركان خرد در نظر گرفته شده، طرح داده نامحدود 
است. برخي از ارايه دهندگان خدمات ارتباطي به دنبال 
ارايه چنين طرحي هستند كه اغلب در آن، سرويس با 
نرخ ثابت ماهانه به مشتركان ارايه مي شود. اما مدل رايج 
ديگري كه اكنون بس��ياري از اپراتورهاي تلفن همراه 
در ش��يوه تعرفه گذاري خود دارند، فروش بسته هاي 
مشخص و اصطلاحا طرح هاي لايه اي است؛ در اين شيوه 
مشتركان براساس ميزان داده اي كه در هر ماه مصرف 
مي كنند، شارژ مي شوند يا از پيش اقدام به خريد بسته 
ترافيكي با توجه به نياز خود مي كنند. اما در پوش��ش 
شبكه ۵G و اهميت فاكتور سرعت، طرح هايي بوده كه 
مبتني بر سطوح سرعت ارايه شده است. مشتركاني كه 
خواهان سرعت بالاتر در دانلود و آپلود هستند )فرضا 
بالاي ۲00 مگابيت بر ثانيه( بايد طرحي را انتخاب كنند 
كه با الزامات عملكرد موردنظر آنها تطابق داشته باشد. 
همچنين طرح هاي خانوادگي و اش��تراك گذاري هم 
به تقليد از حساب هاي اش��تراكي، جزوي از مدل هاي 
تعرفه گذاري اس��ت كه در آن چندين دستگاه يا كاربر 
مي توانن��د در يك طرح واحد گنجانده ش��وند. در اين 
مدل معمولًا يك مخزن داده مش��ترك سيستمي در 
ابتدا توسط سرويس دهنده تعريف مي شود كه مي تواند 
توسط همه دستگاه هاي موجود در طرح استفاده شود. 
بسته هاي تخصصي نيز بسته به مصرف جامعه هدف 
)اعم از مشاغل، برنامه هاي اينترنت اشياء، گيمرها و...( 
از جمله ديگر مواردي است كه اپراتورهاي تلفن همراه با 

تكنيك هاي بازاريابي خود، به سمت آن رفته اند. 

مركز پژوهش هاي مجلس، جایگاه فناوري اطلاعات و ارتباطات را در برنامه هفتم توسعه بررسي كرد

بي توجهي به فناوري هاي نوين در اقتصاد ديجيتال

ارزشمندترين استارتاپ امريكا؛ ارزش اسپيس ايكس به حدود 150 ميليارد دلار رسيد
اس��پيس ايكس اخيراً بخش ديگري از س��هام خود را به 
فروش رسانده اس��ت و حالا ارزش كلي اين شركت 1۵0 
ميليارد دلار برآورد مي شود. اسپيس  ايكس، ارزشمندترين 
استارتاپ امريكايي، حالا حدود 1۵0 ميليارد دلار مي ارزد. 
اين شركت اخيراً بخش ديگري از سهام خود را به قيمت 

۸1 دلار به ازاي هر سهم با ارزش كلي ۷۵0 ميليون دلار به 
فروش رسانده و حالا به يك استارتاپ بزرگ تر تبديل شده 
اس��ت. به گزارش  CNBC، اسپيس ايكس در ۷ ماه اخير 
براي دومين بار دست به فروش سهام خود زده. اين شركت 
به تازگي ۷۵0 ميليون دلار سهم به قيمت واحد ۸1 دلاري 

را به فروش رسانده است تا مجموع ارزش آن به 1۵0 ميليارد 
دلار برسد. اين اطلاعات براس��اس نسخه اي از پيشنهاد 
خريد اين شركت به دست آمده كه توسط مدير ارشد مالي 
اسپيس ايكس نوشته شده و در اختيار CNBC قرار گرفته 
اس��ت. اين قيمت گذاري ۸1 دلاري از افزايش ۵ درصدي 
قيمت سهام اين شركت نسبت به ارزش گذاري ۷۷ دلاري 
قبلي خبر مي دهد. پيش تر بلومبرگ در گزارشي از تلاش 
اين شركت براي فروش سهام خبر داد و پيش بيني كرد كه 

اين اتفاق مي تواند ارزش اسپيس ايكس را افزايش دهد.

   اسپيس ايكس باارزش ترين
استارتاپ امريكايي است

اين شركت متعلق به ايلان ماس��ك، ارزشمندترين 
اس��تارتاپ امريكاي��ي محس��وب مي ش��ود و ب��ه 

»س��نتيكورن« يا اس��تارتاپ يونيكورن بالغ بر 100 
ميليارد دلاري معروف است. اسپيس ايكس به عنوان 
يك شركت خصوصي موظف به انتشار نتايج مالي خود 
نيست، اما گهگاه به سرمايه گذاران اجازه فروش سهام 
شركت را مي دهد. اين شركت درحال حاضر پروژه هاي 
مختلفي ازجمله توسعه فضاپيماي استارشيپ را جلو 
مي برد كه قرار اس��ت از آن در ماموريت هاي سفر به 
ماه استفاده ش��ود. پيش تر ناسا در قراردادي به ارزش 
۲.۸ ميليارد دلاري، از اين ش��ركت خواسته بود براي 
ماموريت آرتميس به ماه، راكت استارش��يپ را آماده 
كند. راكت استارشيپ چند ماه پيش در اولين آزمايش 
پرواز مداري خود شكس��ت خورد، اما اسپيس ايكس 
به اصلاح اين راكت مشغول است تا در آينده نزديك 

دوباره همين آزمايش را تكرار كند.

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذيل كه بر اساس فهرست بهاي پايه سال ۱۴۰۲ برآورد گرديده مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد. لذا 
از كليه پيمانكاران واجد صلاحيت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از تاريخ ۱۴۰۲/۰۴/۲5 تا تاريخ ۱۴۰۲/۰۴/۲۷ ساعت ۱۷ براي خريد اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

۱- قيمت خريد اسناد ارزيابي و مناقصه مبلغ ۴/۰۰۰/۰۰۰ ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب ۳۱5۱۰۳۴۷۳۲۹5۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحويل گردد.

۲- ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بايست به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به شماره حساب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷5۹۸۳و شناسه حساب ۹۴۱۲۹5۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمركز 
سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد.

۳- آخرين مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰5/۰۸ مي باشد. 
توجه: تنها پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( علاوه بر فايل الكترونيكي مي بايست به صورت فيزيكي به دبيرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر) دفتر حراست( تحويل گردد.

۴- پاكت ها در ساعت ۱۰ صبح روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰5/۰۸ گشوده خواهد شد. حضور يك نفر نماينده از طرف پيشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پيشنهاد آزاد است.
5- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6 -به پيشنهادات فاقد امضاء )ديجيتالي( مشروط و مخدوش مطلقاً ترتيب اثر داده نخواهد شد.
۷ -كليه اسناد ارزيابي و مناقصه و مدارك ارايه شده مي بايست به مهر )الكترونيكي( و امضاء مجاز )ديجيتالي( تعهد آور برسد. 

۸- ارايه كد شناسايي ملي الزامي مي باشد.
۹- ارايه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي مي باشد.

۱۰- مدت اعتبار پيشنهاد قيمت: ۳ ماه

نوبت اولتجديد آگهي مناقصه عمومي همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( 

مبلغ برآورد اوليه موضوع مناقصهشماره فراخوانرديف
مدت محل اجرا)ريال(

تضمين شركت در رشته و حداقل پايهاجرا
مناقصه )ريال( 

 محل تامين 
اعتبار

نگهداري و تعميرات )لايروبي( ۱۲۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۱۴
 استان بوشهر ۱۲۱/۲6۴/۰۹6/۷۰۸زهكش هاي شبكه آبپخش

بهره برداري و نگهداري از شبكه هاي ۱۲ ماهشهرستان دشتستان
استاني6/۰6۴/۰۰۰/۰۰۰آبياري و زهكشي رتبه يك

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

شركت مديريت منابع آب ايران
وزارت نيرو 



تعادل| فرشته فريادرس|
واردات خودروهاي كاركرده قانوني شد. شنبه 24 تير ماه 
سخنگوي شوراي نگهبان اعلام كرد: »واردات خودروهاي 
كاركرده از نظر شوراي نگهبان مخالف شرع و قانون اساسي 
نيس��ت«. در همين حال، سازمان ملي اس��تاندارد نيز از 
تسهيل شدن ورود خودرو به كشور خبر داد. به گفته رييس 
سازمان ملي استاندارد، ميليون ها دس��تگاه خودرو اين 
امكان را دارند تا در بازه زماني كوتاهي فورا وارد كشور شوند. 
با توجه به اظهارات مس��وولان دولتي كه به نظر مي رسد، 
آزادسازي واردات خودرو رنگ و بوي واقعي به خود گرفته 
است؛ متوليان بايد به صورت شفاف اعلام كنند كه مشكل 
اصلي در واردات و ترخيص خودرو كجاست كه با وجود اين 
وعده ها، هنوز هم شاهد ورود خودرو هاي خارجي به بازار 
نيستيم. اينكه مسوولان اعلام  كنند، واردات تسهيل شده 
و خودرو پشت در گمرك رس��يده، اما از آن سو مشاهده 
مي ش��ود كه خودرو هاي خارجي نه تنها وارد بازار نشده 
بلكه ترخيص هم نشده اند به ابهامات واردات خودرو بيشتر 
دامن مي زند. به نظر مي رسد، چالش تامين ارز براي ورود 
خودرو، چه نو و چه كاكرده، وجود دارد. بنابراين متوليان 
بهتر است، به صورت شفاف موانع ورود خودرو هاي خارجي 
با وجود تسهيل در تجارت كه »مي تواند منجر به واردات 
ميليون ها خودرو ش��ود« را به م��ردم و متقاضيان خريد 

خودروي خارجي اعلام كنند.

   واردات كاركرده ها قانون شد
چند هفته پيش، پس از گذشت چندين ماه از رفت و آمد، 
لايحه واردات خودروهاي كاركرده بين مجلس و دولت، اين 
لايحه به تصويب مجلس رسيد. واردات خودرو در تمامي 
اين س��ال ها همواره موضوعي چالش برانگيز بوده است و 
در مقاطع مختلف با توجه به شرايط كشور آزاد يا ممنوع 
شده است. حال اين بار آزادسازي اين طرح همراه با ايده اي 
جديد به نام واردات خودروهاي كاركرده همراه شده است.

اما با گذشت 15 ماه از آزادسازي واردات خودروي نو هنوز 
واردات اين خودرو ها به شكل كامل صورت نگرفته است؛ 
چراكه هنوز يك خودروي وارداتي پلاك ملي در خيابان ها 
رويت نشده اس��ت. از اصلي ترين علل اين تاخير مي توان 
به »كمبود ارز، مشكلات سوئيفت مالي و عدم مشاركت 
شركت هاي معتبر در اين زمينه با ايران« اشاره كرد.در اين 
بين، بزرگ ترين مزيت واردات خودروهاي كاركرده نداشتن 
مشكل خريد است؛ براي مثال هر شخص حقيقي مي تواند با 
ورود به يك مغازه يا نمايندگي به سادگي يك خودرو تهيه و 

آن را از كشور مقصد خارج كند.
در همين شرايط اگر اشخاص حقوقي وارد اين فرايند شود 
و به دليل خريد تعداد بالاي خودرو در يك مرحله احتمالا 
ممكن است با مشكلاتي مواجه شوند؛ اما مساله اصلي براي 
واردات خودرو كاركرده توسط اشخاص حقوقي در داخل 
كش��ور جريان دارد و آن هم به مشكل پولشويي و منبع 
تامين ارز كه پاي بانك مركزي را به اين موضوع باز مي كند، 

مربوط مي شود.

حال ديروز طحان نظيف، س��خنگوي شوراي نگهبان در 
نشست خبري روز گذتشه در اظهارتي گفت: طرح واردات 
خودروهاي كاركرده در جلس��ات ش��وراي نگهبان مورد 
بررس��ي قرار گرفت و خلاف موازين شرع و قانون اساسي 
شناخته نشد. سخنگوي ش��وراي نگهبان تاكيد كرد: از 
آنجايي كه هيات عالي نظارت  مجمع تشخيص مصلحت 
نظام هم پيش از اين آن را تأييد كرده  بود، مي توانيم بگوييم 

فرآيند ابلاغ آن بايد طي شود.

   مسير واردات ميليون ها خودرو
هموار شده!!

واردات خودرو، چه نو و چه كاركرده، نه تنها به لحاظ قانوني 
مشكلي ندارد كه سازمان ملي استاندارد نيز تسهيلاتي را 
براي ورود خودروهاي خاري به كشور در نظر گرفته است. 
با توجه به اخبار منتشر شده تنها دليلي كه مي تواند جلوي 
وارد خودرو به كشور را بگيرد چالش تامين ارز است. مهدي 
اس��لام پناه با اشاره به اينكه بازار خودروي كشور يك بازار 
انحصاري اس��ت اعلام كرد سازمان ملي استاندارد تلاش 
كرده بر اس��اس تسهيل گري انجام ش��ده، مسير واردات 

ميليون ها دستگاه خودرو به كشور هموار شود.
آن طور كه رييس سازمان ملي استاندارد مي گويد از جمله 
برنامه هاي دولت سيزدهم در 1402 بهار خدمت بود كه 
در جريان اجلاسيه مديران دولتي در فروردين سال جاري 
رونمايي شد. سازمان و دستگاه هاي مختلف نيز با توجه 

به اين برنامه بايد شرايط تسهيل گري در حوزه مرتبط با 
فعاليت خود را در دس��تور كار قرار دهند. اسلام پناه ادامه 
مي دهد سازمان ملي استاندارد نيز با توجه به حوزه فعاليت 
خود برنامه تسهيل گري در حوزه صادرات و واردات از جمله 
واردات خودرو را در دس��تور كار قرار داد. رييس س��ازمان 
ملي استاندارد ادعا كرد شرايط براي واردات و صادرات به 
نحوي تسهيل گري شده كه واردكننده و صادركننده هيچ 

مشكلي نداشته باشد.

    هنوز خبري از خودروهاي وارداتي نيست
اس��لام پناه در حالي اين ادعا را مطرح مي كند كه تاكنون 
خبري از حض��ور محصولات واردات��ي برندهاي جهاني 
خودروس��از در بازار نبوده اس��ت. تنها چندي پيش يك 
شركت وارد كننده در مراسمي از پلاك شدن چند دستگاه 
خودروي وارداتي خبر داد. به نظر مي رسد اين خودروهاي 
پلاك شده در مراسم ياد شده به سلبيريتي هايي كه اين 
شركت براي معرفي محصول خود در نظر گرفته، تحويل 

داده شده است.
البته مهدي ضيغمي سرپرس��ت سازمان توسعه تجارت 
ايران نيز در خرداد ماه اعلام كرده بود كه »نزديك به 4 هزار 
دستگاه خودرو تاكنون وارد گمرك شده است و تعداد قابل 
توجهي از خودرو هاي وارداتي نيز در انتظار دريافت تاييديه 
اس��تاندارد هس��تند. همچنين با توجه به اقدامات انجام 
شده به زودي بالغ بر يك هزار دستگاه خودرو از گمركات 

كشور ترخيص مي ش��ود.« در كنار اين اظهارات، بايد به 
صحبت هاي اميد قاليباف سخنگوي وقت وزارت صمت نيز 
اشاره كرد كه گفته بود طي ۶ ماه -تا پايان بهار 1402- 200 

هزار دستگاه خودروي خارجي وارد كشور خواهد شد.
تمام اي��ن اظهارنظرات در حالي اس��ت كه ب��ه گزارش 
»خبرگزاري مهر« طبق اعلام گمرك ايران در بهار امسال 
صرفاً 241 خودرو شامل »بنزِ آمبولانس، زوتي و چانگان« 
به ارزش 5 ميليون و ۶00 هزار دلار وارد كشور شده است. 
از سويي ديگر نيز از ۳4 هزار نفري كه جزو متقاضيان نهايي 
خريد خودروي خارجي در بهمن پارسال بودند )افرادي 
كه ب��ا بلوكه ك��ردن 500 ميليون تومان به نام س��ازمان 
حمايت اقدام به ثبت نام براي خريد خودرو هاي وارداتي 
كرده بودند( تنها بخشي از مشتريانِ خودروي چانگان كه 
از سوي شركت سايپا وارد شد، فراخوان تحويل خودرو را 
دريافت كرده اند كه البته طبق وعده سايپا مقرر بود در تير 
ماه اين خودرو ها تحويل اين افراد شود كه هنوز هم خبري 
در اين بخش نيست.  حال حتي با قبول تسيهل گري در 
حوزه واردات خودرو آنطور كه رييس سازمان ملي استاندار 
مطرح كرده، ام��ا همچنان چالش تامي��ن ارز براي ورود 
خودرو، چ��ه نو و چه كاركرده، وجود دارد. بنابراين به رغم 
حل موانع قانوني و استانداردي در حوزه واردات خودرو به 
كشور همچنان بايد منتظر باشيم تا بانك مركزي به عنوان 
متولي حوزه سياست گذاري ارزي امكان منابع مالي لازم را 

در اختيار وارد كنندگان قرار دهد.

اخباررویداد

ویژه
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احتمال واردات گوشت قرمز
و دام زنده از آفريقا 

قائم مقام وزير جهاد كش��اورزي با بي��ان اينكه يكي 
از محوره��اي اصلي فعاليت ه��اي بين المللي دولت 
س��يزدهم ايجاد توازن در روابط تج��اري و اقتصادي 
است، اظهار كرد: بازارهاي بزرگي در دنيا وجود دارد. 
اوراسيا، جنوب شرق آسيا، امريكاي لاتين و به خصوص 
قاره آفريقا كه بازار بكر با اقتصاد مناسب است.1200 
ميليارد دلار تجارت حوزه آفريقا است كه بيش از حدود 
۶00 ميلي��ارد دلار آن واردات و تقريبا همين مقدار 
صادرات اس��ت. در حقيقت اين حوزه فرصت ويژه اي 
را براي ما ايجاد مي ك��رد. فرصتي كه تاكنون مغفول 
مانده است. پيمان پاك با بيان اينكه يكي از موضوعات 
اصلي كه در قاره آفريقا به دليل ش��رايط اقليمي و آب 
و هوايي وجود دارد توليد محصولات كش��اورزي در 
ابعاد گسترده اس��ت، گفت: به واسطه مسائلي كه به 
وجود آمده نيازمنديم بخشي از نياز پروتئيني كشور 
را از واردات تامي��ن كني��م. حدودا ي��ك ميليون تن 
مصرف گوش��ت قرمز داريم و در حال حاضر 150 تا 
200 هزار ت��ن را وارد مي كنيم. يكي از بهترين منابع 
در اين بخش، منابع كشور آفريقا است.  وي همچنين 
عنوان كرد: ما مي توانيم از اين ظرفيت در ش��رايطي 
كه كم آبي داريم و همچنين بيش از 10 ميليارد دلار 
نهاده هاي دامي كش��اورزي اعم از ذرت، گندم، جو و 
دانه هاي روغني را وارد مي كنيم، بهره مند شويم. در 
نتيجه ما با دو شيوه يكي ايجاد تنوع در مبادي وارداتي 
كه مستقيما در امنيت غذايي كشور موثر است و دوم 
اينكه ظرفيت هاي آفريقا بكر اس��ت مي توانيم از اين 
ظرفيت ها استفاده كنيم. اما بايد توجه داشته باشيم 
كه بايد از كشت فراسرزميني و توليدكنندگان حمايت 
و مقدمات آن نيز فراهم شود. عليرضا پيمان پاك كه 
در يك برنامه تلويزيوني صحبت مي كرد، اظهار كرد: 
در كنيا خانه نوآوري و فناوري ايران را سال هاست كه 
ايجاد كرديم. بيش از 40 محصول دانش بنيان ايران 
در آنجا ثبت ش��ده و به طور عين��ي نيز قابل ملاحظه 
اس��ت. با درخواس��ت اوگاندا خانه علم و فناوري را با 
حضور رييس جمه��وري افتتاح كرديم و همين خبر 
باعث شد زيمباوه هم درخواست خانه علم و فناوري 
داشته باشد. يعني دانش و توانمندي هاي ما در حوزه 
دانش بنيان و تجهيزات پزشكي در آن قاره جا افتاده 
و ب��ازار بكري را براي ما فراهم كرده اس��ت. قائم مقام 
وزير جهاد كش��اورزي افزود: تمركز بر زيرساخت ها 
موضوعي اس��ت كه در دولت پيگيري مي شود. خط 
كشتيراني جمهوري اس��لامي يك خطي را در حوزه 
شرق آفريقا دنبال كرده بود كه با تاكيد دولت تقويت 
ش��د. به موازات آن با مشاركت بخش خصوصي خط 
موازي را به ش��رق آفريقا ايجاد كرديم. در حوزه غرب 
آفريقا با بخش خصوصي و مشاركت تجار سرشناس 
ايراني در آفريقا نيز هماهنگي هاي لازم صورت گرفت 
تا خط جديدي ايجاد شود. در حال برنامه ريزي براي 
شمال آفريقا نيز هستيم. وي ادامه داد: در حوزه كشت 
تمركزمان تقويت بخش خصوصي است. اگر در بخش 
خريد سلف خري كنيم، در سيلوي كشور مبدا ذخيره 
كنيم كمي ارزانتر مي شود و اگر كشت فراسرزميني 
كنيم بازهم كاهش قيمت خواهيم داشت. وي در پاسخ 
به اينكه آيا براي كشت فراسرزميني علاوه بر قاره آفريقا 
در كشورهاي ديگر نيز طرح هايي وجود دارد؟ گفت: در 
حوزه روسيه و قزاقستان هم توافقاتي صورت گرفته 
اس��ت. مهم ترين مساله در كش��ت فراسرزميني اين 
است كه خريد محصول را توافق كنيم و ثبت سفارش 
و تخصيص ارز نيز صورت گيرد. اگر بتوانيم اين موارد 
را پي��ش ببريم و ارز تامين ش��ود كاملا قابل پيگيري 
اس��ت و بخش خصوصي مي تواند با خيال راحت آن 

را پيگيري كند.

انفعال شوراي رقابت
در برابر افزايش بي ضابطه
نرخ تاكسي هاي اينترنتي

با وج��ود وعده ش��وراي رقابت ب��راي ورود ب��ه حوزه 
قيمت گذاري تاكسي هاي اينترنتي تاكنون چنين اتفاقي 
رخ نداده و همچنان رويه قيمت گذاري تاكس��ي هاي 
اينترنتي كه اخيرا به طور محسوس��ي افزايش قيمت 
داشته اند غير شفاف است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
ارديبهشت ماه سال جاري بود كه شوراي رقابت وعده داد 
با توجه به سهم دو اپليكيشن اصلي حوزه تاكسي هاي 
اينترنتي كه تقريبا كل بازار را در اختيار دارند، اين شورا 
به نرخ گذاري كرايه و كميس��يون اين تاكسي ها ورود 
خواهد ك��رد و به اين ترتيب نح��وه قيمت گذاري آنها 
شفاف خواهد شد. لازم به ذكر است كه اين دو تاكسي 
اينترنتي تاكن��ون نرخ هاي خود را خودش��ان تعيين 
كرده اند و اين مساله نارضايتي هايي را در بين رانندگان 
و مسافران به دنبال داشته است. اخيرا نيز شاهد افزايش 
قابل توجه هزينه هاي كرايه تاكسي در اين اپليكيشن ها 
بوديم. ضمن اينكه در روزهاي باراني، برفي و ساعت هاي 
پرترافيك اين ارقام به طور قابل توجهي افزايش مي يابد. 
در گذش��ته يكي از معيارهاي اصلي كه براي افزايش 
قيمت هاي تاكسي هاي اينترنتي مطرح شد نرخ تورم 
بود اما در شرايطي كه سياست دولت افزايش حقوق ها 
تنها تا حدود 20 درصد بوده است، افزايش نرخ تاكسي 
بيش اين رقم در نهايت س��بب افزايش سهم حمل و 
نقل در سبد معيشت كارگران و كارمندان و در نهايت 
كوچك تر شدن سفره آنها خواهد شد. نكته اي كه بايد 
به آن توجه شود اين است كه اين دو تاكسي اينترنتي 
به عنوان معياري براي نرخ گذاري بين ساير تاكسي ها و 
حمل نقل كنندگان تبديل شده اند و به ساير حوزه هاي 
حمل و نقل نيز س��يگنال افزاي��ش قيمت مي دهند. 
چنين اتفاقي لزوم ورود ش��وراي رقابت به اين حوزه را 
بيش از پيش نشان مي دهد چراكه با در نظر داشتن تاثير 
نرخ گذاري دو تاكسي اينترنتي كه سهم اصلي را دارند 
با افزايش قيمت هاي محسوس فعلي، اين انتظار وجود 
داشت تا شوراي رقابت هر چه سريعتر در اين خصوص 
اقدام كند اما تاكنون خبري از اقدامات اين شورا نيست.

خريد خودروي خارجي براي 
دستگاه هاي اجرايي ممنوع شد

بر اس��اس اصلاحيه اخير اعمال ش��ده هيات وزيران 
در ضواب��ط اجرايي قانون بودجه س��ال جاري، خريد 
هر گونه خودروي س��واري خارجي براي دستگاه هاي 
اجرايي ممنوع شد. به گزارش ايسنا، هيات وزيران در 
جلسه هفتم تير ماه امسال و پيشنهاد معاونت حقوقي 
رييس جمهوري و به استناد اصل يكصد و سي و هشتم 
قانون اساسي جمهوري اسلامي ايران بخشي از ضوابط 
اجرايي قانون بودجه سال 1402 كل كشور را به شرح 
زير اصلاح و تصويب كرد. در اين مصوبه آمده است كه 
»1- در بند )2( م��اده )4( پيش از عبارت »وزارت امور 
خارجه« عبارت »رس��ته سياسي و س��اير رسته هاي 

مرتبط« الحاق مي شود.
2- ماده )1۸( به شرح زير اصلاح مي شود: 

»ماده 1۸ خريد هرگونه خودروي سواري خارجي ممنوع 
است. خريد خودروي س��واري يا وانت داخلي توسط 
دستگاه هاي اجرايي حداكثر به تعداد خروج خودروهاي 
سواري وانت با س��از و كار كميسيون موضوع ماده )2( 
لايحه قانوني نحوه اس��تفاده از اتومبيل هاي دولتي و 
ف��روش اتومبيل هاي زايد مص��وب 1۳5۸ و با رعايت 
مقررات و در سقف اعتبار مصوب مربوط مجاز خواهد بود.

تبصره - ادارات��ي كه به موجب تغيير در تقس��يمات 
كشوري ايجاد يا ارتقاء سطح مي يابند و همچنين خريد 
خودروي وانت جهت راه اندازي كتابخانه هاي سيار توسط 
نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور از شمول شرط خروج 
خودرو مستثني مي باشند ساير موارد مستثني از شرط 
خروج خودرو با تصويب هيات وزيران تعيين مي شود.«

در ادامه اين تصويب نامه نيز به ديگر اصلاحات اعمال 
شده در ضوابط اجرايي قانون بودجه سال 1402 اينگونه 
اشاره ش��ده اس��ت كه »ماده )20( به شرح زير اصلاح 
مي شود: الف - در بند )1( عبارت »تا سازمان نسبت به 
تخصيص آن از محل اعتبار دستگاه اجرايي داراي بودجه 
عمومي« به عبارت »تا با رعايت ماده )۳0( قانون برنامه 
و بودجه كشور مصوب 1۳51 نسبت به تخصيص آن از 
محل اعتبار دستگاه اجرايي داراي بودجه عمومي اقدام 

شده« اصلاح مي شود.
ب- در بند )2( پس از عبارت »با اعلام سازمان«، عبارت 
»و با رعايت ماده )۷۶( قانون محاسبات عمومي كشور 

مصوب 1۳۶۶« الحاق مي شود.
پ- در انتهاي بند )۳(، عبارت »و خزانه داري كل كشور 
مجاز است با رعايت ماده )24( قانون محاسبات عمومي 
كشور و تبصره آن در صورت عدم دريافت تخصيص تا 
موعد مقرر اعلامي توسط خزانه داري كل )كشور نسبت 
به تأمين و پرداخت مبالغ مربوط در قالب تنخواه گردان 
حس��ابداري اقدام و در مراحل بعدي تخصيص تسويه 

گردد.« حذف مي شود.«
در پايان مت��ن اين اصلاحيه هيات وزيران كه به امضاء 
معاون اول رييس جمهور رس��يده، آمده است كه »4 
ش��ماره ماده )40( به )41( اصلاح و متن زير به عنوان 

ماده )40( الحاق مي شود: 
ماده 40 - نحوه هزينه كرد منابع موضوع بند )ز( تبصره 
)۷(، قانون بر اساس دستورالعملي است كه به صورت 
مشترك توسط وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و 

وزارت اطلاعات تهيه و ابلاغ مي شود.

شرط هاي ورود سرمايه گذار
به ايران چيست؟

رييس اتاق مشترك ايران و سويس با بيان اينكه هر نوع 
توافق جديد در منطقه و فرامنطقه اي به رشد اقتصادي 
كمك مي كند، گفت: اگر ايران توافقات منطقه اي داشته 
باشد و اين توافقات پابرجا بماند در نهايت به FATF نيز 
خواهد رسيد؛ به نظر مي رس��د كه اين مسائل پله پله 
حل خواهند شد. شريف نظام مافي در گفت وگو با ايلنا، 
با تاكيد بر اينكه كاهش هر نوع تنش سياس��ي به نفع 
اقتصاد تمام خواهد ش��د، گفت: مشكلات اقتصادي 
در ايران راه حل اقتصادي ندارند و بيش��تر نگاه آنها به 
سياس��ت است؛ به نظر مي رس��د هر گونه تلاش براي 
پايين نگه داشتن تنش هاي بين المللي مي تواند منجر 
به شكوفايي اقتصاد آزاد در كش��ور شود. وي توافق در 
برجام را موقتي دانست و افزود: تجربه نشان داده است 
كه اگر برجام در فرمول سابق به توافق برسد؛ نمي توان 
چندان اميدوار به پايبند بودن به آن باشيم و اين امكان 
وجود دارد كه با روي كار آمدن دولت افراط  گراي ترامپ 
دوباره شاهد خروج يك طرفه امريكا از اين توافق باشيم 
و اين س��خن به معناي افزايش فشار و برهم زدن كليه 
توافقات اس��ت از اين رو فرصت چنداني نداريم و بايد از 
اين دو سال باقيمانده بيشترين بهره را بگيريم. اين فعال 
اقتصادي با بيان اينكه هر نوع توافق جديد در منطقه و 
فرامنطقه اي به رشد اقتصادي كمك مي كند، ادامه داد: 
اگر ايران توافقات منطقه اي داشته باشد و اين توافقات 
پابرجا بماند در نهايت به FATF نيز خواهد رس��يد؛ به 
نظر مي رسد كه اين مسائل پله پله حل خواهند شد، به 
عنوان مثال اگر شخصي قصد تعمير يك خودرو را داشته 
 FATF.باشد در نهايت به تعمير موتور نيز خواهد رسيد
موتور اقتصاد و تبادلات جهاني اس��ت و ما دير يا زود به 

اين موضوع خواهيم رسيد.

ارتقای كيفيت آب در شهرستان 
شازند در جلسه مشترك شبكه 

بهداشت و شركت آب و فاضلاب
به منظور بررس��ي و ارتقا كيفيت آب در ش��هرها 
و روس��تاهاي تحت پوشش شهرس��تان شازند و 
افزايش تعاملات برون سازماني در اين رابطه، جلسه 
مشتركي با حضور مدير شبكه بهداشت شازند، مدير 
امور آب و فاضلاب اين شهرستان و سرپرست مركز 
پايش و نظارت بر كيفيت آب و فاضلاب شركت آب 

و فاضلاب استان مركزي برگزار شد.

شوراي نگهبان: واردات خودروي كاركرده قانون شد/ سازمان استاندارد: ورود فوري ميليون ها خودرو فراهم شد

مانع بزرگ ورود خودروي خارجي؟

رشد فزاینده قيمت در كمين برنج؟

هشدار براي رسوب برنج در گمرك
جمعي از توليدكنندگان و واردكنندگان برنج نسبت 
به رس��وب برنج هاي وارداتي در گمرك و رشد فزاينده 
قيمت برنج در در ماه ها آتي هش��دار دادند. در صورت 
برق��راري دوره ممنوعيت موارد فوق مي بايس��ت در 
بخش��نامه آورده ش��ود كه در دوره ممنوعيت تمامي 
محموله ه��اي موج��ود در گمركات كه قب��ل از دوره 
ممنوعيت وارد كش��ور شده اند مش��مول ممنوعيت 
واردات نبوده و استثنا هس��تند و انجام عمليات ثبت 
سفارش و تمديد آن، تخصيص ارز با تاييد دستگاه و انجام 
عمليات بانكي در بانك مركزي و ترخيص از گمركات 
كشور بلامانع است. در چهارم تير ماه سال جاري يعني 
كمتر از يك ماه مانده به دوره ش��روع ممنوعيت برنج، 
انجمن توليدكنندگان و تامين كنندگان برنج در نامه اي 
خطاب به عسگري رييس كميسيون كشاورزي مجلس 
به آسيب شناس��ي عملكرد وزارت جهادكشاورزي در 
سال هاي 1400 و 1401 پرداخت و 5 پيشنهاد روشن 
براي مديريت بازار برنج داد. انجمن در اين نامه اش��اره 
كرد كه برقراري دوره ممنوعيت واردات برنج در س��ال 
1400، باعث شد، ابتدا كمبود و گراني برنج خارجي رخ 
دهد و سپس قيمت برنج ايراني 5 برابر رشد كند. رشدي 
كه با توزيع حدود ۶00 هزار تن برنج توسط GTC هم 
نتوانست بازار را به حالت نرمال برگرداند. اين درحالي 
بود كه طبق اظهارات اعضا اين انجمن در ابتداي سال 
1400 قيمت برنج داخلي و خارجي نزديك به هم بود. 
در ادامه اعضا اين انجمن نوشتند: سال 1401، افزايش 
توليد برن��ج ايران��ي و گراني غيرمنطق��ي آن، تأمين 

كسري نياز برنج به اندازه كافي از محل واردات و نهايتا 
قيمت گذاري دس��توري براي برنج هاي توليد داخل، 
باعث ركود در بازار ش��د. به ب��اور اين فعالان اقتصادي 
بخشي از بازار توسط دلالان بهم ريخت و كماكان قيمت 
برنج ايراني بالا ماند. اين نامه مي افزايد: در سال ١٤٠٢، 
شرايط از نظر ميزان واردات و نزديك بودن قيمت هاي 
برنج ايراني و خارجي و همچنين احتمال كاهش توليد 
برنج داخلي، مشابه شرايط سال ١٤٠٠ است. درنتيجه 
برق��راري يا عدم ي��ا كاهش دوره ممنوعي��ت واردات 
نيازمند سرعت و كارشناسي در تصميم گيري است و از 

بحران هاي پيش رو جلوگيري مي كند.

   ۵ پيشنهاد
در ادامه اين نامه انجمن براي تنظيم بازار سال ١٤٠٢، 
پيشنهاداتي را ارايه مي كند. از نگاه اين گروه از فعالان 
حوزه كش��اورزي، كاهش دوره ممنوعيت به 2 ماه )از 
اول ش��هريور تا پايان مهر ماه( مي تواند موثر باشد. به 
گفته آنها در سال ۹۹ يك بار توسط ستاد تنظيم بازار 
كشور اين تصميم گرفته شده است. دومين پيشنهاد، 
تخصيص ارز به محموله هاي برنجي كه ۹0 درصد آن 
در بازار توزيع شده و 10 درصد آن در گمركات منتظر 
ترخيص پس از تخصيص ارز است. سومين پيشنهاد 
انجمن، تخصيص ارز به محموله هاي برنجي كه وارد 
كشور شده و پس از تخصيص ارز بلافاصله ترخيص و 
وارد بازار خواهند شد. در ادامه اين نامه يك »تبصره« 
آم��ده: در صورت برق��راري دوره ممنوعي��ت موارد 

فوق مي بايست در بخش��نامه آورده شود كه در دوره 
ممنوعيت تمامي محموله هاي موجود در گمركات 
كه قبل از دوره ممنوعيت وارد كشور شده اند مشمول 
ممنوعيت واردات نبوده و اس��تثنا هس��تند و انجام 
عمليات ثبت س��فارش و تمديد أن، تخصيص ارز با 
تاييد دستگاه و انجام عمليات بانكي در بانك مركزي 
و ترخيص از گمركات كشور بلامانع است. چهارمين 
پيشنهاد اعضا انجمن، كمك به ادامه خريد برنج ايراني 
توسط بخش خصوصي با قيمت هاي واقعي حال حاضر 
قبل از فصل برداشت و هماهنگي و مديريت قيمت ها 
در س��ال جديد زراعي است. آخرين پيشنهاد فعالان 
اقتصادي اين حوزه، شروع شناسنامه دار كردن توليد 
برنج ايراني و استانداردس��ازي آن براي احصای آمار 

توليد واقعي و جلوگيري از اختلاط و احتكار است.

   تخصيص ارز اورژانسي
در ادامه نامه انجمن اعلام كرد: بخش��ي از واردات 
ص��ورت گرفته و توزيع ش��ده در س��ال ١٤٠٢ كه 
اعتب��ار وارد كنن��دگان نزد فروش��ندگان خارجي 
را ب��ه دليل عدم تخصي��ص ارز خدش��ه دار كرده، 
نيازمن��د تخصيص ارز اورژانس��ي اس��ت؛ بنابراين 
ادام��ه تخصي��ص ارز از مواردي اس��ت ك��ه تقاضا 
مي ش��ود از بانك مركزي مطالبه شود، نگراني عدم 
تصميم گيري و ورود ب��ه دوره ممنوعيت تهديدي 
براي محموله هاي ترخيص نشده در گمركات است 
كه باعث از بين رفتن محموله ها و وقفه چهار ماهه 
عرضه آن به بازار و عدم تكميل س��رمايه در گردش 
شركت ها خواهد شد كه امكان خريد برنج ايراني را 

نيز از آنان سلب خواهد كرد.

در مراسم معارفه ریيس جدید ایدرو
اذعان وزیر صمت به عقب ماندگي صنعت خودروي ایران

وزير صمت افزود در مراسم معارفه رييس جديد سازمان 
گس��ترش و نوس��ازي صنايع اظهار داشت: اگر صنعتي 
داريم كه در كشور فقط ماشين توليد مي كند و به دست 
مردم مي دهد يا كشوري ش��بيه به همين جا، اين قابل 
قبول نيس��ت. ما بايد جزو بهترين هاي دنيا قرار باشيم، 
چ��ون لياقت آن را داريم؛ مانند س��اخت توربين گاز كه 
جز بهترين ها هستيم و به دنيا ثابت كرديم كه مي توانيم.

عباس علي آبادي افزود: اينكه بگوييم نيروي كار ايراني 
قابليتي نداش��ته و بهره وري ندارد غيرقابل قبول است. 
ما به نيروي كار ايراني ارج نمي نهيم و حق و حقوقش را 

نمي دهيم؛ چطور همين فرد در كانادا و امريكا مي درخشد 
اما اينجا نمي تواند؟ دليل اين است كه مي خواهيم از اين 
نيروي كار مفت استفاده كنيم و اين درست نيست. وي 
تاكيد كرد: اگر قدر نيروي انساني را بدانيم مي بينيم كه 
اتفاقاً ظرفيت هاي بالايي دارد و بايد همه اين ظرفيت ها 

را به كار بگيريم.
علي آبادي با اشاره به تحولات سريع براي پيشرفت صنايع 
در جهان گفت: ما همچنان با بهره وري بس��يار پايين در 
كشور درگير مشكلات هستيم و در حالي كه دنيا در حال 
ايده پردازي براي انقلاب صنعتي ششم است ما هنوز در 

انقلاب صنعتي اول به سر مي بريم. وي ادامه داد: دولت به 
جاي تصدي گري بايد به سمت حكمراني برود و مشكلات 
موجود به دليل رقابت دولت با بخش خصوصي بوده است.

وزير صمت با تاكيد بر لزوم حركت به سوي دانش بنيان ها 
براي كنترل انرژي گفت: منكر صنايع فولاد و مس نيستيم 
اما الان ژنراتور مي سازيم اما با مس خارجي؛ مس داخلي 
فقط براي صادرات خوب است كه ببرند آنجا فرآوري كنند 
و بعد به كشور برگردانند. وي تاكيد كرد: صادر كردن مس 
و آلومينيوم به صورت خام، صادرات ثروت كشور است كه 

ارزشمند نيست.

علي آبادي افزود: ما بايد به سمت برقي شدن حركت 
كنيم و اين خطاي راهبردي اس��ت كه در گيربكس 
اتوماتيك س��رمايه گذاري كنيم، زيرا دنيا آن را كنار 
گذاش��ته و ما تازه در حال ايجاد آن هستيم؛ بنابراين 
بايد به سمت برقي ش��دن حركت كنيم. وزير صمت 
تصريح كرد: يك خودروي برقي براي هر 100 كيلومتر 
پيمايش 500 كيلووات ساعت برق مي خواهد و اگر با 
خورشيد برق آن را تأمين كنيم ۷ سنت مي شود كه ۷ 
ضرب در 15 يك دلار مي شود اما اگر با بنزين برود بين 

۸ تا 10 ليتر بنزين مي خواهد.
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خبرروز

ثبت احوال به ۱۳۶ ميليون استعلام طي ۳ ماه گذشته پاسخ داده است
رييس س��ازمان ثبت احوال كشور در خصوص استعلامات در اين س��ازمان گفت: در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ حدود يك ميليارد 
استعلام در مركز تبادل اطلاعات  GSB انجام گرفته كه در اين بين سازمان ثبت احوال كشور با پاسخ دهي به ۱۳۶ ميليون استعلام 
بيش��ترين ميزان استعلام در بين دستگاه هاي اجرايي را داشته است. هاشم كارگر ادامه داد: در اين راستا سازمان تنظيم مقررات 
و ارتباطات راديويي با ۴۶ ميليون استعلام و شركت ملي پست با ۳۲ ميليون استعلام در رديف دوم و سوم دستگاه هايي كه از آنها 
استعلام صورت گرفته، قرار دارند. ثبت احوال به عنوان يك نهاد حاكميتي و هويتي، در اين راستا به ۲۰۰ دستگاه در۲۰۰ هزار نقطه 
در سراسر كشور خدمت ارايه مي دهد. سازمان ثبت احوال در بين دستگاه هاي اجرايي بيشترين استعلام را به خود اختصاص داده است.

رويداد

رودخانه كارون تنها رود قابل كشتيراني ايران با ۹۵۰ 
كيلومتر در جنوب كش��ور قرار دارد. بر اساس اسناد 
تاريخي قدمت كارون حدود هزار س��ال اس��ت و در 
اين مدت موجب ش��كل گيري تمدن هاي زيادي در 
مسير خود شده است، البته در ادوار مختلف تغييرات 
زيادي را تجربه كرده اما همواره زندگي بخش بوده و 
آبادي هاي زيادي را س��يراب كرده است، در حقيقت 
رودخانه كارون باعث ش��ده ت��ا آبادي هاي كوچك 
و بزرگي در مس��ير آن ب��ه وجود بياين��د، اكنون نيز 
رود كارون يكي از مهم ترين نش��انه هاي طبيعي در 
استان خوزستان محسوب مي ش��ود. اين رودخانه از 
شهرهاي بزرگي مانند شوشتر، مسجد سليمان، ايذه و 
خرمشهر عبور مي كند، رودخانه كارون مسير خود را 
از استان چهارمحال و بختياري آغاز مي كند و تا استان 
خوزس��تان نيز ادامه مي يابد، در نهايت كارون پس از 
رسيدن به خرمش��هر به دو قسمت تقسيم مي شود، 
يك شاخه آن به اروندرود در مرز ايران با عراق و شاخه 
ديگر آن در ادامه مس��ير به خليج فارس مي رس��د و 
به اقيانوس هند دسترس��ي پيدا مي كن��د. روي رود 
كارون به دليل وس��عت و حجم بالاي آبي كه دارد در 
طول زمان سدهاي مختلفي براي تامين انرژي برق 
و آب آش��اميدني و كشاورزي س��اخته اند. مهم ترين 
س��دهاي اين رودخانه، كارون يك، كارون دو، كارون 
سه، كارون چهار، مسجد سليمان )گدار لندر(، گتوند 
عليا و سد تنظيمي گتوند هستند كه اين برداشت ها 
به مرور شرايط كارون را وخيم كردند. امروزه شرايط 
كارون چندان مساعد نيست، كم آبي گريبان اين رود 
را هم گرفته و زنگ خطر شرايط وخيم آن را را به صدا 
در آورده است، كارشناسان معتقدند با خشك شدن 
آب اين رودخانه، تمام علائم حيات از اين بخش ايران 

حذف مي شود، عوامل مختلفي مانند ورود پساب هاي 
كش��اورزي، خانگي و صنعتي ب��ه كارون و از طرفي 
احداث چندين س��د و انتقال آب به بخش هاي ديگر 

زندگي رود را تهديد مي كند.

     برداشت ميليون ها متر معكب آب
از كارون

مدير دفتر بررس��ي و مقابله ب��ا آلوگي هاي دريايي 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت در اين باره گفت: 
كارون بزرگ تري��ن رودخانه كش��ور اس��ت كه به 
دليل كاهش نزولات ج��وي، طرح هاي انتقال آب و 
برداشت هاي بي رويه وضعيت مناسبي ندارد، يكي 
از معضلات محيط زيس��تي آن برداشت آب توسط 
صنايع از اين رودخانه است كه نمونه بارز آن واحدهاي 
پتروشيمي منطقه ماهشهر است كه سالانه ميليون ها 
متر مكعب آب از كارون براي فرايند توليد برداشت 
مي كنند.  اميد صديقي افزود: تا حدودي براي برون 
رفت از اين مش��كل مي توان از آب ناش��ي از تصفيه 
فاضلاب شهري ماهشهر و بندر امام)ره( استفاده كرد 
كه البته چند سالي است آبفاي استان خوزستان در 
حال اجراي آن است و تا حدودي هم پيشرفت كرده 
اما بسيار كند پيش مي رود، بر اين اساس پتروشيمي 
بندر امام)ره( به آبفاي استان خوزستان پيشنهاد داد 
كه اين پروژه را با هزينه خود اجرا كند و پساب تصيفه 
شده براي پتروشيمي مورد استفاده قرار گيرد كه به 
اين ترتيب برداش��ت آب از كارون متوقف مي شود، 
موضوع در دست پيگيري است و همكاري بيشتر آب 
و فاضلاب استان خوزس��تان براي اجراي اين پروژه 
ضروري است، در اين باره سازمان محيط زيست هم 

پيگير اين مساله است.

     معضلي به نام فاضلاب شهري
او خاطرنشان كرد: يكي از معضلات ما بحث فاضلاب 
شهرهاي س��احلي هم در جنوب هم در شمال كشور 
اس��ت كه براي آنها به دنبال راهكاري هستيم كه هم 
كمترين آسيب به محيط زيست دريايي وارد شود و هم 
اينكه بتوان از آب موجود از تصفيه استفاده دوباره كرد 
تا فشار كمتري بر منابع آبي وارد شود، همچنين معضل 
آلودگي ها برطرف مي شود، وزارت نيرو مسوول اجراي 
تصفيه خانه هاست كه متاس��فانه براي اجرا بودجه اي 
قطره چكاني دارد، اين در حالي است كه صدها شهر از 
جمله شهرهاي ساحلي نياز دارند تا تصفيه خانه هايشان 
هر چه س��ريعتر راه اندازي ش��وند، مث��لا در برخي از 
شهرهاي ساحلي ۱۰ تا ۱۵ سال است كه طرح تصفيه 
خانه آنها در حال اجراست در حالي كه با توجه به اهميت 

موضوع اين طرح ها بايد با سرعت بيشتري پيش روند.

     مصرف سالانه حداقل ۸۰ درصد از 
آب تجديدپذير كشور در بخش كشاورزي 
مدير دفتر بررسي و مقابله با آلوگي هاي دريايي سازمان 
حفاظت محيط زيست افزود: بايد نهضت بازچرخاني 
آب را در صناي��ع و واحدهاي خدماتي راه اندازي كنيم 
چون با اين كار هم مصرف آب و هم انرژي در آنها كاهش 
مي يابد و هم ميزان حجم پس��اب و پسماند آنها بسيار 
كم مي ش��ود كه اين مساله هم به امر اقتصاد مجموعه 
كمك مي كند و از طرفي راندم��ان را بالا مي برد. او در 
ادامه به ميزان مصرف آب در بخش كشاورزي هم اشاره 
كرد و گفت: در بخش كشاورزي هم آب زيادي مصرف 
مي شود كه بايد به س��مت افزايش راندمان با كاهش 
مصرف آب پيش رويم در واقع با توجه به شرايط كنوني 

منابع آبي راهي جز اين نداريم.

كارونباایجادتصفيهخانهفاضلابپتروشيميهانفسميكشد؟

اصل۳۰قانوناساسيبرايهميشهازبينرفتهاست

مدارسدولتيبهجاي»هنگامثبتنام«درطولسال»پول«بگيرند!

راه دور زدن قانون را از مسوولان بياموزيم

گليماندگار|
 از زمان��ي كه ثب��ت نام م��دارس آغاز 
شده اس��ت تاكنون چندين و چند بار 
مسوولان آموزش و پرورش از وزير گرفته تا معاونان 
او درباره اخ��ذ وجه هنگام ثبت ن��ام دانش آموزان 
توسط مدارس دولتي و غيرقانوني بودن آن اظهارنظر 
كرده اند. اما مس��اله اينجاست كه هيچ كس به اين 
اظهارنظره��ا توجهي نمي كند. در واقع خيلي وقت 
است كه اصل ۳۰ قانون اساسي كه بر تحصيل رايگان 
براي تمامي اقشار جامعه تاكيد داشته از بين رفته 
است و اين قانون ديگر نمود بيروني و عيني ندارد و 
نخواهد داشت. سال هاست كه اوليای دانش آموزان 
اظهار مي كنند كه مدارس دولتي به انواع گوناگون 
از آنها پول دريافت مي كنند. چه هنگام ثبت نام در 
مدرسه چه در بين سال تحصيلي و حتي هنگام اخذ 
كارنامه مجبورند مبلغي را به مدرسه بدهند تا بتوانند 
كارنامه پايان سال فرزندان خود را دريافت كنند. اما 
حالا ديگر كار به جايي رسيده كه مسوولان به جاي 
ابراز ناخرس��ندي از اين رويه غلط راه هاي دور زدن 
قانون را به مسوولان مدارس دولتي ياد مي دهند و 
از آنها مي خواهند نه در هنگام ثبت نام كه در طول 
سال تحصيلي تقاضاي پول كنند. به اين ترتيب اوليا 
ديگر راه فراري از اين پرداخت هاي اجباري نخواهند 
داشت و به اين دليل كه آبروي فرزندشان در مدرسه 
و بين ديگر دانش آموزان حفظ شود هر طور شده اين 
مبلغ درخواستي مدرسه را تهيه و پرداخت مي كنند. 
راهكاري كه بع��د از اين همه س��ال مخالفت هاي 
س��اختگي بالاخره نش��ان دادن اگر اراده اي براي 
اجراي قانون وجود داشته باشد قطعا اجرايي شدن 
آن كار سختي نيست. اما زماني كه قانوني با تمام اما 
و اگرهاي مسوولان اجرايي نمي شود يعني اراده اي 
ب��راي اجراي آن وجود ندارد و ب��ه اين ترتيب آنچه 
كه در خبرها از قول مس��وولان عنوان مي شود تنها 
براي گرفتن زهر اين بي قانوني هاست و هيچ كارايي 
ديگري ندارد. در واقع از زماني كه برخي مسوولان 
احساس كردند مدارس دولتي جاي مناسبي براي 

آموزش فرزندانش��ان نيس��تند و تصميم گرفتند 
مدارس��ي در خور براي آنها ايجاد كنند بايد فاتحه 
اصل ۳۰ قانون اساس��ي خوانده مي شد. وقتي پاي 
پول به مدارس باز شد ديگر فرقي نمي كند مدرسه 
غيرانتفاعي يا دولتي يا هيات امنايي... هر كسي به هر 
دليلي مي توانست از اوليای دانش آموزان درخواست 
پول كند. آنها كه در خانواده ه��اي متمول زندگي 
مي كردند راهشان را از ديگر دانش آموزان جدا كردند 
و به مدارس غير انتفاعي با امكانات ويژه رفتند. برخي 
ديگر راهي مدارس هيات امنايي شدند و البته درصد 
زيادي از مردم كه توان تامين هزينه هاي اين مدارس 
را نداشتند همچنان فرزندانشان را در مدارس دولتي 
ثبت ن��ام كردند. ام��ا آنها هم از گزند پولي ش��دن 
آموزش در امان نماندند و حالا ديگر مدارس دولتي 
هم به هر بهانه اي بود قبض هايي را براي دريافت پول 

از اوليا دانش آموزان صادر مي كردند. 

     شهريه هاي ۲ تا ۴ ميليون توماني 
براي مدارس دولتي

كافي است يك روز وقت بگذاريد و سري به مدارس 
دولتي در سطح شهر تهران بزنيد. از منطقه ۱ گرفته 
تا منطقه هاي محرومي كه جز مدرسه دولتي مدرسه 
ديگري در آنها وجود ندارد. فرقي نمي كند در منطقه 
۴ ساكن باش��ي يا در منطقه ۱۹ وقتي براي ثبت نام 
فرزندت به مدرس��ه دولتي مراجع��ه مي كني اولين 
برگه اي كه بايد به آن توجه كني برگه اي اس��ت كه 
شماره حس��اب براي دريافت شهريه روي آن نوشته 

شده است. 
عاطفه بينا مادر دانش آموز كلاس هشتم در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: من اگر توان پرداخت ۳ ميليون 
 تومان را داش��تم كه فرزن��دم را در مدرس��ه دولتي 
ثبت نام نمي كردم. همس��رم كارگر است يك دختر 
ديگر ه��م دارم ك��ه در كلاس دوم ابتدايي تحصيل 
مي كند براي ثبت نام او هم كه رفتم گفتند بايد يك 
ميليون و ۵۰۰ هزار تومان به حس��اب مدرسه واريز 
كني. حقوق دريافتي همسر من به سختي به ماهي ۹ 

ميليون تومان مي رسد. اجاره خانه و قبض آب و برق 
را كه پرداخت كنيم تنها مي توانيم مايحتاج خانه را 
آنقدري كه بچه ها در طول ماه گرس��نه نمانند تهيه 
كنيم. من چطور مي توانم ب��راي ثبت نام دو فرزندم 
روي هم ۴ ميليون و ۵۰۰ هزار تومان پرداخت كنم. 

او مي افزايد: براي اينكه كمك خرج خانواده باش��م 
در خانه هاي مردم كار مي كنم اما پولي كه مي گيرم 
هم بيش��تر از همه خرج خ��ورد و خ��وراك بچه ها 
 مي شود. همين الان براي پول دفتر و كتاب و وسايل 
مدرسه ش��ان هم لنگ مانده ايم چه برسد به اينكه 

بخواهيم براي ثبت نام پول بدهيم.
او در پاسخ به اين س��وال كه آيا به مسوولان مدرسه 
اعتراض كرده يا نه مي گويد: مگر مي ش��ود اعتراض 
نكنم اما گفتند اين شهريه مدرسه است تا پرداخت 
نكنيد ثبت نام نمي كنيم. گفتند مي توانيم قسط بندي 

كنيم. 

      مگر قرار نبود تحصيل و آموزش براي همه 
رايگان باشد

مجتبي عليپور پدر دانش آموز پايه ششم در اين رابطه 
به تع��ادل مي گويد: من اگر مي خواس��تم تحصيل 
 فرزندم پول��ي باش��د او را در مدارس غي��ر انتفاعي 
ثبت نام مي كردم. توان مالي هم دارم اما نكته اين است 
كه مي خواهم فرزندم ياد بگيرد و ببيند كه همه مردم از 
همه امكانات برخوردار نيستند و او بايد در زندگي اش 
علاوه بر تلاش براي به دس��ت آوردن موفقيت هاي 

بيشتر قناعت را هم ياد بگيرد. 
او مي افزايد: مسوولان چطور مي توانند قانون اساسي 
را ناديده بگيرند. اينكه اوليا مدرسه به من مي گويند 
ما هم بايد هزينه هاي جاري مدرسه را از جايي تامين 
كنيم چه معني دارد. مگر تامين اين هزينه ها بر عهده 
آموزش و پرورش نيست. چرا همه چيز در كشور ما بايد 
ارزش و اعتبار خود را از دست بدهد حتي قانوني كه 
حق تحصيل رايگان را براي همه محترم شمرده است. 
عليپور در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: براي 
ثبت نام فرزندم بايد ۴ ميليون تومان پرداخت كنم. 

براي من پول زيادي نيست اما مي خواهم بدانم پدر 
كارگري كه حداقل حقوق را دريافت مي كند چطور 
مي تواند اين مبل��غ را پرداخت كند. اعتراض هم كه 
مي كنيم مي گويند شما كه وضع مالي ات خوب است 
چرا اعتراض مي كني بگ��ذار آنها كه ندارند اعتراض 

كنند. 

     اوليا مجبور به پرداخت پول هستند
رويا خورشيدي مادر يكي ديگر از دانش آموزان پايه 
يازدهم به تعادل مي گويد: مدارس دولتي به نحوي 
با اوليا برخورد مي كنند كه مجبورن��د پولي را كه از 
آنها طلب مي كنند پرداخت كنن��د. در واقع ما را در 
شرايطي قرار مي دهند كه نمي توانيم بگوييم طبق 
قانون حق دريافت پول را ندارند. اول اينكه هميش��ه 
فرزندانمان بايد اين اس��ترس را داش��ته باشند كه 
اوليای مدرسه در مقابل ديگر دانش آموزان از آنها به 
خاطر پول بازخواست كنند. از طرف ديگر به نحوي 
به ما مي فهمانند كه اگ��ر اين پول را پرداخت نكنيد 
نمي توانيد توقع آموزش با كيفيت داش��ته باشيد و 

ممكن است فرزندانتان با افت تحصيلي مواجه شوند 
به همين خاطر اكثر اوليا هر طور شده اين شهريه ها 
را فراهم كرده و به مدرس��ه پرداخت مي كنند. حالا 
ديگر سال هاست عدالت آموزشي در كشور ما بيشتر 
به يك شوخي شبيه است تا واقعيتي كه بتوان به آن 
تكيه كرد. در واقع ضرب المثل »هر چقدر پول بدهي 
همانقدر  آش مي خوري« خيلي وقت اس��ت كه در 

مدارس دولتي مصداق پيدا كرده است.

    راهكار مسوولان براي دور زدن قانون
اين در حالي اس��ت كه سيد مجتبي هاشمي رييس 
س��تاد مركزي ثبت نام دانش آموزان وزارت آموزش 
و پرورش درباره م��دارس عادي دولتي كه به هنگام 
ثبت نام از والدين هزينه دريافت مي كنند، به ايسنا 
مي گويد: مقررات گذاري ما در اين زمينه روشن است 
و هيچ كسي نگفته اس��ت كه مدارس حق دارند در 
زمان ثبت نام از والدين پول دريافت كنند. در قانون 
اساسي هم اين امر آمده و سياست آموزش و پرورش به 
هيچ وجه اخذ مبلغ به هنگام ثبت نام نيست. اما درباره 

اخذ مشاركت هاي مردمي از سوي مدرسه، عرضمان 
اين است كه استفاده از وجود اولياء يكي از نقاط قوت 
واحد آموزش مدرسه محسوب مي شود. اين استفاده 
ني��ز انواع مختل��ف دارد. روش ه��اي مختلفي براي 
جلب مشاركت اولياء وجود دارد كه يكي از آنها بحث 
مشاركت مالي است. برخي مدارس به قدري شفاف 
از ظرفيت مش��اركت اولياء استفاده مي كنند كه هم 
مدرس��ه رضايت دارد و هم اولياء اين رضايت را دارند 

چراكه مي دانند نفع اين عمل را فرزند آنها مي بيند.
او معتقد است كه استفاده از ظرفيت اولياء براي جلب 

كمك هاي مالي يك هنر است.
هاشمي با بيان اينكه جلب مشاركت مالي از اولياء نبايد 
در زمان ثبت نام باشد، مي افزايد: كار ثبت نام بايد با 
مقررات قانوني پيش رود و مدارس نبايد از اولياء پول 
دريافت كنند ولي در طول س��ال تحصيلي مدرسه 
مي توانند با هنر مديريتي مس��ائل خ��ود را از طريق 
انجمن اولياء پيش ببرند. بالغ بر ۹۰ درصد مدارس ما 
از اين ظرفيت استفاده مي كنند. اينكه جلب مشاركت 

مالي از اولياء به سمت اجبار پيش رود هنر نيست.

گزارش

رويخطخبر

ارایهبيشاز۶۳۸هزارخدمتدرمانيبهحجاج
رييس جمعيت هلال احمر با اش��اره به ارايه خدمات 
بهداشتي و درماني به حجاج ايراني در ايام حج تمتع 
گفت: در مجموع بيش از ۶۳۸ هزار خدمت بهداشتي 
و درماني به حجاج ارايه شده است. پيرحسين كوليوند 
با اشاره به حضور و خدمات رس��اني كادر بهداشت و 
درمان هلال احمر ايران در مراسم حج تمتع در كشور 
عربستان گفت: از روز سوم خردادماه جاري و همزمان 

با اعزام حجاج به عربستان تا روز ۲۲ تيرماه، ۶۳۸ هزار 
و ۲۳۵ خدمت بهداش��تي و درماني در مراكز درماني 
ثابت و سيار هلال احمر ايران به حجاج ارايه شده است. 
او اف��زود: در اين مدت در مجم��وع، ۴۸۰ هزار و ۷۹۳ 
مورد ويزيت عمومي، تخصصي در مجموعه هتل هاي 
محل اقامت زائران ايراني، بيمارس��تان هلال احمر و 
بيمارستان هاي صحرايي هلال احمر در عرفات، منا 

و مش��عر به حجاج ارايه شده است. كوليوند گفت: در 
اين مدت ۲۴۱۱ مورد بستري، ۲۵ هزار و ۹۱۹ مورد 
خدمات پاراكلينيكي شامل نوار قلب، عكس راديولوژي 
و…، ۱۰۸ هزار و ۱۴۷ مورد خدمات نوار قلب، فشار 
خون و قند خون، تزريقات، پانسمان و سرم تراپي در 
مراكز درماني ايران در مكه و مدينه به حجاج كشورمان 

ارايه شده است. 

مبارزهجديباقاچاقموادمخدردرحریمخطوطریلي
فرمان��ده پليس راه آهن كش��ور از كش��ف بيش از ۲۰ 
كيلوگرم ترياك توس��ط پليس راه آه��ن كرمان خبر 
داد. سردار حش��مت الله ملكي فرمانده پليس راه آهن 
كشور اظهار داشت: همكارانم در پليس راه آهن كرمان 
با تش��ديد اقدامات مراقبتي حين كنترل و پوش��ش 
ايس��تگاه هاي بين راهي فاقد پلي��س در محور ريلي 
كرمان-س��يريز به مس��افري غيرمجاز از اتباع يكي از 
كشورهاي همس��ايه شرقي مشكوك شدند. اين مقام 
ارش��د انتظامي افزود: متهم با اقدام به تهيه بليت غير 
همنام با مش��خصات فردي ديگر حساسيت موضوع 
را دوچندان كرده بود و زماني كه ماموران قصد بازديد 
ساك مسافرتي وي را داشتند با رها كردن آن از محل 
متواري مي ش��ود. فرمانده پليس راه آهن كش��ور در 

ادامه بيان داش��ت: ماموران اين پليس با هوشياري و 
آش��نايي كامل به سطح حوزه اس��تحفاظي، با اجراي 
طرح مهار، متهم را دستگير، به سالن مسافري انتقال و 
پس از كنترل بار همراه وي تعداد ۸ بسته حاوي بيش 
از ۲۰ كيلوگ��رم مواد مخدر از نوع ترياك كه به صورت 

بس��يار ماهرانه در داخل س��اك مس��افرتي جاسازي 
شده بود، كش��ف كردند. او افزود: متهم به بزه انتسابي 
اقرار و در اجراي دس��تور مرجع قضايي به همراه مواد 
مكشوفه تحويل پليس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي 
انتظامي شهرستان زرند شد. س��ردار ملكي در پايان 
با توصيه به مس��افراني كه راه آهن و قط��ار را به عنوان 
وسيله سفر خود انتخاب مي كنند، تصريح كرد: مبارزه 
جدي با سوداگران مرگ در دستور كار پليس راه آهن 
پليس پيش��گيري فراجا بوده و مسافران از جابه جايي 
بسته هاي افراد ناشناس خودداري كنند چراكه پليس 
راه آهن در صورت كشف هر گونه اشيا و وسايل ممنوعه 
و غيرمجاز برابر مقررات با ف��رد حمل كننده، برخورد 

قانوني خواهد كرد.

يادداشت

مهاجرتوتاثيراتروانيآن
مهاجرت يكي از پديده هايي 
اس��ت كه در سراس��ر جهان 
رخ مي ده��د. مهاج��رت 
ممك��ن اس��ت ب��ه دلي��ل 
اقتصادي، سياسي، فرهنگي 
يا دلايل ديگري صورت گيرد. 
مهاجرت به كشورهاي ديگر 
مي تواند براي افراد تجربه اي 
جذاب باشد و اين تجربه مي تواند تأثيرات گسترده اي روي 
زندگي آنها داشته باشد، از جمله در زمينه  روانشناسي. 
عموما براي ما ايراني ها مهاجرت يك مس��اله و تجربه 
چالش برانگيز محسوب مي شود. عواملي از جمله ناشي 
از تفاوت فرهنگي، چالش هاي اقتصادي، مشكلات زباني 
و … ممكن اس��ت براي مهاج��ران در زمان تطبيق با 
جامعه ميزبان، سختي هايي را ايجاد كند. براي بسياري 
از مهاجران، مهاجرت به كشوري جديد به دنبال يافتن 
ش��غل بهتر و دسترسي به منابع بيش��تر است. برخي 
به دنبال فرصت براي تحصيلات بيش��تر يا دسترسي 
به آموزش هايي هس��تند كه در كش��ور خودشان قابل 
دسترسي نيس��ت. برخي ديگر به دلايل اجتماعي و ... 
مهاجرت مي كنند. اما مساله اينجاست كه مهاجرت چه 
تاثيرات رواني مي تواند روي افراد داشته باشد. اولين تاثير 
مهاجرت افزايش اضطراب و افس��ردگي است. در واقع 

فرد مهاجر تا زماني كه بتواند با كشور ميزبان و فرهنگ و 
رفتارهاي آن خود را تطبيق دهد. ممكن است با مشكلاتي 
از اين دست مواجه شود. اين اتفاق براي كساني كه به يك 
باره تصميم به مهاجرت مي گيرند و از قبل زمينه چيني 
براي آن انجام نداده اند خيلي بيشتر رخ مي دهد. اما افرادي 
كه با برنامه ريزي مهاجرت مي كنند ممكن است در همان 
هفته ها يا ماه ها اول به دليل دوري از خانواده و دوستان و 
مسلط نبودن به فرهنگ و زبان كشور ميزبان اين حس ها 
را تجربه كنند اما گذر از آنها نيز برايشان بسيار ساده تر 
است. اما وقتي فردي بدون هيچ برنامه ريزي و تنها براي 
رهايي از آنچه خود اسارت مي پندارد دست به مهاجرت 
مي زند ممكن است با خطرات زيادي از اين دست مواجه 
باشد. وقتي افسردگي و اضطراب در فرد شدت پيدا كند 
ممكن اس��ت باعث روي آوردن او به مص��رف بي رويه 
الكل- مواد مخدر و ... ش��ود. در واقع فرد سعي مي كند 
براي رهايي از مشكلات روحي و رواني خود به اين مواد 
پناه بياورد در حالي كه استفاده از اين مواد آن هم در جايي 
كه به آن غربت مي گوييم بسيار تاثير مخرب تري بر جاي 

خواهد گذاشت.
از سوي ديگر مهاجرت ممكن است باعث تغييرات قابل 
توجهي در روابط خانوادگي مهاجران شود، به خصوص در 
صورتي كه برخي اعضاي خانواده در كشور مقصد حضور 
نداشته باشند. مهاجرت ممكن است باعث تغييرات قابل 

توجهي در هويت فردي مهاجران شود، به دليل اينكه آنها 
در يك فضاي فرهنگي متفاوت و در معرض چالش هايي 
كه در كشور مقصد با آن مواجه مي شوند، قرار مي گيرند. 
مهاجرت ممكن است باعث شود كه مهاجران با مشكلات 
اجتماعي مواجه شوند، از جمله نداشتن دوستان و شبكه 
اجتماعي قوي، نامفهوم بودن قوانين و رسوم محلي و عدم 

دسترسي به خدمات و منابع اجتماعي در كشور مقصد.
اما از جنبه تحصيلي هم كه بخواهيم به مساله مهاجرت 
براي تحصيل نگاه كنيم در بسياري از موارد افراد با اينكه 
برنامه ريزي مشخصي هم براي مهاجرت داشته اند اما 
به دليل اختلاف در سيستم تحصيلي، مشكلات زبان 
و تفاوت ه��اي فرهنگي دچار اخت��لال در يادگيري و 
تحصيل مي شوند. اگر بخواهيم از اين چالش ها در امان 
باش��يم اولا بايد قبل از هر اقدامي در مورد كشوري كه 
براي مهاجرت انتخاب كرده ايم اطلاعات كامل و دقيقي 
كسب كنيم. از قوانين اجتماعي و سياسي گرفته تا آداب 
و سنن. از سوي ديگر بايد سعي كنيم شرايط روحي و 
رواني خود را در نظر بگيريم. كمك گرفتن از يك مشاور 
در اين زمينه مي تواند بس��ياري از مش��كلات را آسان 
كند. به هر حال پديده مهاجرت مي تواند براي هر فرد 
بازخوردهاي متفاوتي داشته باشد. اما نااميد نشدن و 
ادامه دادن و البته افزايش اطلاعات باعث مي شود با اين 

چالش راحت تر كنار بياييم.

سیمینزرگري


